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16 صفحه
شماره 2661

 قيمت 2000تومان

در جست و جوی 
قاتل  استوار  یکم 

میلاد خسروی
ِ

ماجرای  مامور تجسس 
کلانتری شهرک غرب که 

قربانی چهار سارق منزل شد
سارا غضنفری| »بیست وهفت ســاله بود. افسر پلیس. 
ساعت ده امشب، شهرک غرب، در تعقیب سارقان، مقابل 
چشمان ما گلوله به سرش خورد. در خونش غلتید. روی 
ســنگفرش پیاده رو افتاد و جان سپرد. همه گریه کردند. 
خداوند به پدر و مادرش صبر بدهد.«  این چندخط را رضا 
رشیدپور، مجری تلویزیونی در توئیترش ساعت 12:43 
نیمه شب چهارشنبه 31 اردیبهشت ماه منتشر کرد. ماجرا 
درباره استوار یکم میلاد خسروی، مامور تجسس کلانتری 
134شهرک غرب، 27  ساله و تک فرزند خانواده است که در 
پی عملیات تعقیب و گریز سارقان منزل در خیابان سپهر، 
شهرک غرب به شهادت رســید.  ماجرا به قدری غمناک 
اســت که وقتی همکارش می خواهد آن را شرح دهد، با 
این که بارها با چنین ماجراهایی روبــه رو بوده، خودش 
هم بغض می کند. داســتان دزد و پلیس که حالا پایانش 
با شــهادت پلیس رقم خورد. یک مامور نیروی انتظامی 
کلانتری 134شــهرک غرب)تهران( هنگام درگیری با 

سارقان مسلح به شهادت رسید. 

    اما شرح ماجرا چیست؟
چهارنفر سارق منزل که به صورت گروهی کار می کردند، 
شب 31 اردیبهشــت ماه به خیابان سپهر شهرک غرب 
می روند تا طبق نقشــه و روال، ســرقت  منازل را ادامه 
دهند، غافل از این که یک پلیــس آنها را می  بیند و وقتی 
برای دستگیری شان تلاش می کند، با شلیک گلوله او را 
به شهادت می رسانند. پلیســی که به کوشش و پیگیری 
در پرونده هایش معروف بوده اســت. حال دونفر از این 
سارقان دستگیر شــده اند و دونفر دیگر همچنان تحت 
تعقیب هستند و توســط پلیس ردیابی شده اند. پلیس 
درباره این حادثه می گوید: متاســفانه وقتی فردی برای 
سرقت می رود، چیزی برای از دست دادن ندارد و وقتی 
به دام می افتد، به هر طریقی می خواهد خودش را نجات 
دهد. مورد مشــابهی که چهارهفته پیش در بلوار دریای 
شهرک غرب رخ داد بدین شرح بوده است که به کلانتری 
134 اطلاع می دهند، سه سارق در یک خانه گیر افتاده اند 
و اولین مامور نزدیک به محل سرقت به آنجا می رود. مدیر 
ساختمان متوجه می شــود، در یکی از طبقات ساختمان 
باز است و سه نفر داخل آپارتمان هستند. مدیر ساختمان 
به سرعت در اصلی ســاختمان را قفل می کند تا دزدان 
نتوانند فرار کنند و به پلیس زنگ می زند. این ســه نفر از 
پنجره آپارتمان به سوی پلیس شلیک می کنند اما چون 
راه فراری نداشتند، به پشت بام ســاختمان هفت طبقه 
می روند و برای دستگیرنشدن توسط پلیس خودشان را 
به پشت بام ســاختمان مجاور که چهارطبقه بوده پرتاب 
می کنند درواقع سه طبقه حدود 9متر را می پرند که یک نفر 
از آنها هنوز به هوش نیامده و دونفر دیگر مصدوم هستند. 
این موضوع به این دلیل است که سارق برای نجات جانش 
از هیچ اقدامی نمی هراسد، چه به کشتن دادن خودش باشد 
چه کشتن یک پلیس. اما پلیس برای اینکه به سمت یک 
سارق شلیک کند، باید مراحل زیادی را طی کند. در مرحله 
اول باید مراقب باشد تا سارق به عنوان یک شهروند آسیب 
نبیند. بعد به ســارق با صدای بلند اخطار بدهد تا متوقف 
شود. مرحله بعدی به صورت هوایی شلیک کند. در مرحله 
بعدی جان مجاورین و افراد در صحنه مهم است که با تیر 
خطا آســیب نبینند. مرحله بعدی صیانت از اموال مردم 
است که با تیراندازی آسیب نبیند. مرحله دیگر اینکه یک 
پلیس مسئولیت حفظ اموال خودش و سازمانش را دارد. 
یعنی از تفنگ تا ماشین و موتوری که همراهش است، نباید 
آسیب ببیند. یک مامور پلیس تمام این فاکتورها را درنظر 
می گیرد و بعد با توجه به قانون شــلیک به پا، تیراندازی 
می کند اما یک سارق هیچ فاکتوری را در نظر نمی گیرد و 
نتیجه این می شود که استوار یکم میلاد خسروی با شلیک 

گلوله سارقان به سرش به شهادت می رسد. 
سردار حســین رحیمی،  رئیس پلیس تهران بزرگ در 
مراسم تشــییع پیکر مأمور کلانتری 134 شهرک قدس 
گفت: این گروه از ســارقان مســلح مدت ها آرامش آن 
منطقه را برهم زده بودند و ناجوانمردانه او را به شــهادت 
رساندند. حالا دونفر از کســانی که در این سرقت دست 
داشتند، دستگیر شده اند و باید منتظر ماند تا دونفر دیگر 
نیز دستگیر شوند، درواقع یکی از آنانی که میلاد خسروی 

را به شهادت رساند.

پیش فروش 25 هزار خودرو
جزئیات کاربردی  شرکت در قرعه کشی بزرگ خريد خودرو  صفحه 05 را بخوانید

آتشفشان  بدون توقف!
بازخوانی همه موضع گیری های جنجالی سال های اخیر پرويز 

پرستويی به بهانه مصاحبه ای که به تازگی انجام داده و مسعود 
فراستی را نواخته است. فرجام حواشی اين بازيگر چه بوده؟

همین ابتدا یک مسئله را روشن کنیم: »معتقدیم پرویز پرستویی بازیگر پرتوانی 
است که نامش جزو بهترین های سینمای ایران قرار دارد حتی اگر بدانیم کارنامه 
او در دهه نود قابل دفاع نیست« و حالا وجه دوم ماجرا: پرستویی در سال های اخیر 
موضع گیری های پرحاشیه کم نداشته که غالب جنجال ها از صفحه اینستاگرام او 

بیرون آمده است. اخیرا هم گفت وگویی انجام داده و...  صفحه 09

احتمال وجود جهان موازی؟
کشفیات شگفت انگیز دانشمندان در قطب جنوب  صفحه 04

راهنمای نخریدن 
جوجه به جای قناری

گزارشی از سه روش نه چندان دقیق برای
تخمین ارزش واقعی سهام که...  صفحه 08 را بخوانید

وام گرفتن در کدام استان 
راحت تر است؟ صفحه 08 را بخوانید

گزارشی از وضعیت وام ها و سپرده های بانکی در 31 استان

اگر می خواهید 30 درصد از 
سهام خود  را بفروشید ...
5 نکته کلیدی از  سهام عدالت  صفحه 08 را بخوانید

1- این دولت و اقتصاددانانش مشمول الذمه ما هستند اگر صفرها را 
از پول ملی مان بردارند ولی نقشه ای برای مشنگی مان نکشند.  یعنی 
مدیون ما هستند اگر صفرها را بردارند ولی فکری به گیج و منگی مان 
هنگام خرید و فروش نکنند. هنوز که هنوز است ما وقتی با رفقایمان 
قرار می گذاریم می گویند»به ســاعت قدیم یا جدید؟« مجسم کن 
بروند قارپوز بخرند چه  ملنگی خواهند شــد به وقت حساب کتاب 
کردن:»به پول قدیم یا پول جدید؟«. مطمئنم درگیری با داســتان 
پول قدیم و جدید، به جدل درباره ساعت قدیم و جدید اضافه خواهد 
شــد. آن وقت جلوی دخل دکانداران، ببین چــه هنگامه هایی به پا 
خواهد شد. مگر اینکه نسل ما را از داد و ســتد معاف کنید که آنهم 

امکان ندارد. 
البته حالا که هر کس پیشــنهادی درباره واحد پول ملی می دهد ما 
هم بدهیم دیگر. مثلا من از دیشب به این نتیجه رسیدم که برگردیم 
به 120 سال پیش و واحد پول مان را از تومان، تبدیل به»غاز«کنیم. 
می دانید که در حوالی سلطنت ناصرالدین شاه هر وقت می خواستند 
پولدارهای لاکچــری تهران را مثال بزنند از»عــزرا یعقوب«یهودی 
اسم می بردند که دارایی اش از  شاهی و دینار گذشته بود و متجاوز از 
صدهزار تومان بود. آن زمان ها صدتومان هم ارزشــی ورای تخیل ها 
داشت- چه رسد به صدهزار تومان- و کوچه صدتومنی ها متعلق به 
متمولین پایتخت معروف بود.  مجسم کن که آن روزها هر لیره طلای 
انگلیسی معادل یک تومان بود. هر یک شــاهی هم 4 غاز به حساب 
می آمد. تازه ده تا شــاهی می شــد نصف یک قران. و ده تا یک قران 
می شــد یک تومان. ببین صدتومان و صدهزار تومان چقدر می شد.  
من یکبــار از پدربزرگم پرســیدم این»غاز«چقدر ارزش داشــت؟ 
گفت کوچک ترین واحد پولی ایران بود. گفتم حالا چرا غاز؟ گفتش 
که»چون با هر غاز می شد یک غاز بخری!« راستش بعد از اوج گرفتن 
حذف صفرها از پول ملی ایران،  این پیشنهاد به دولت فخیمه بد مخ 
ما را خورده است. دیگر وقتش رسیده که ما هم طی رجعتی به قدیم 
واحد پولی غاز را دوباره راه بیندازیم. گیرم نسل غازها برافتاده باشد. 

حتی به واحد پولی اردک و چلچله هم فکر کنید.   
2- آقا فکر نکنید که این فقط کروناســت که نقش عزراییل همگانی 
را برای ما بازی می کند. ما از این بیماری هــا در طول تاریخ مان کم 
ندیده ایم. مثلا بیماری »گریپ اسپانیولی«. اواخر عصر قجر. پدربزرگم 
آنقدر عمر نکرد تا کرونا را ببیند اما از بیماری های واگیردار مدل کرونا 
قصه ها داشــت. می گفت این بیماری مرموز گریــپ که با یخبندان 
زمستان و قحطی  وحشتناک همزمان شده بود مردم را دسته دسته 
درو می کرد. می گفت شب که به خانه برمی گشــتم یکهو می دیدم 
که پایم در تاریکی به چیز های نرمی  می خورد. برمی گشتم می دیدم 
جنازه و نعش اســت که از ابتلا به گریپ و گرسنگی باد کرده و کنار 
هم افتاده اســت. بیماری واگیری که به کــودکان پایتخت هم رحم 
نمی کرد. به وقت تعریف از بیماری اســپانیایی موهایش سیخ سیخ 
می ایستاد و می گفت وحشتناک بود. مردم می گفتند دیگر آخرالزمان 
فرا رسیده اســت. یک بلای ناگهانی آمده بود و مصادف با قحطی و 
فقدان بهداشت عمومی، داس مرگ به راه انداخته بود. پدربزرگ آنگاه 
دلش هوای مادربزرگ را می کــرد. می گفت در محله پنج هزار نفری 
ما بالای هزاروپانصدنفر ازدست رفتند اما ما همه جان مان را مدیون 
آبا -مادربزرگت- بودیم که عقلش رسیده بود و از اوایل پاییز چندین 
گونی هندوانه خریده و در زیرزمین انداخته بود. هندوانه فروش های 
سیار که با شتر به محله ها ســر می زدند و متاع شان را می فروختند 
همیشه هندوانه های زیادی شان را به آبا قالب می کردند. حالا مردم 
دسته دسته از دست می رفتند و او به اهل خانه نهیب می زد که فقط 
هندوانه بخورید. فقط هندوانه. شــاید کمی  هم تجربه طب ســنتی 
داشت که می گفت آب هندوانه برای کبدتان خوب است و اگر بخورید 

جگرتان در برابر ابتلا به گریپ اسپانیولی مقاومت می کند. 
پدربزرگ کرونا را ندید و رفت. مرضی که از گریپ اسپانیایی صدبرابر 

وحشی تر و الاغ تر است. ادامه در صفحه 03

از کلود للوش تا ناصر ملک مطیعی

ستونشنبه
 ابراهیم افشار

حالا انقلابی
محسوب

می شود
خرده روايت هايی از چهره های ويژه 

معاصر ايران و جهان ، تا آخر بهار  
سی و ششم: محمد مصدق

صفحه 04 را بخوانید

روزگار 
خانم شاعر

 به بهانه  حضور
انديشه فولادوند و 

 شعر خوانی اش
در دورهمی که 

غافلگیرمان کرد
صفحه 03 را بخوانید

 گفت وگوی مفصل هفت صبح با محمد سلوکی
صفحات 10  و 11 را بخوانید

تانکرها در اقیانوس اطلس
پیش می روند 

ونزوئلا آماده استقبال و حفاظت  از 5 نفتکش ايرانی
صفحه 03 را بخوانید

فرارسیدن عید فطر را تبریک می گوییم
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دستور رئیس جمهور برای ایجاد تعادل اطمینان 
بخش برای مردم در بازار سرمایه و بورس

رئیس جمهور تسريع در واگذاری ســهام شرکت های دولتی و 
امکان حضور همه مردم در اين عرصه را اطمینان بخش و مايه 
خرسندی دانست و بر ضرورت تلاش مسئولان اقتصادی کشور 
در راستای توسعه اين فعالیت ها تاکید کرد. حسن روحانی روز 
جمعه درگفت وگو با دکتر فرهاد دژپسند وزير امور اقتصادی و 
دارايی پس از اســتماع گزارش وی درباره اقدامات و برنامه های 
اين وزارتخانه در راستای ساماندهی بازار سرمايه گذاری  و بورس 
در کشــور تاکید کرد: بايد تلاش کنیم بازار بورس و سرمايه به 
يک تعادل اطمینان بخش برســد تا مردم با خیالی آسوده برای 

سرمايه گذاری در اين عرصه اطمینان کامل داشته باشند.
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: بايد از طريق فروش اوراق مالی 
اسلامی برای تامین مالی طرح های عمرانی کشور برنامه ريزی و 
اقدام کنیم. روحانی با اشاره به اينکه بايد به گونه ای برنامه ريزی 
شود تا همواره امکان عرضه سهام شرکت های سودده در بورس 
فراهم باشد، اظهار داشت: آگاهی بخشی و اطلاع رسانی دقیق از 
بازار سرمايه به مردم و استفاده صحیح و مطمئن آنها از اين بازار 
بسیار حائز اهمیت است و می تواند موجب توسعه کشور و افزايش 
سرمايه مردم شود. فرهاد دژپسند نیز در اين گفت وگو گزارشی 
از روند روش سهام صندوق واسطه گری مالی يکم و برنامه های 
وزارت امور اقتصادی و دارايی در زمینه آزادســازی بخشــی از 
ســهام عدالت و اقدامات اين وزارتخانه در راستای توسعه بازار 
ســرمايه و بورس و تقويت حضور مردم در اين عرصه به رئیس 

جمهور ارائه کرد.

رئیس دفتر روحانی: آزادی قدس شریف 
آرمانی است که روزی به دست خواهد آمد

رئیس دفتر رئیس جمهــوری با بیان اينکه »دفــاع از مظلوم و 
ايستادگی در برابر ظلم، جوهره انديشــه و هويت اسلامی و از 
مبانی تغییرناپذير انقلاب اســت«، تصريح کــرد: آزادی قدس 
شريف آرمانی است که به فضل الهی و کوشش و اتحاد مسلمین 

جهان روزی به دست خواهد آمد.
 محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری در حساب کاربری 

خود در اينستاگرام نوشت:
»روز قدس، نه فقط روز اعلام همبســتگی با مردم فلسطین که 
روز دفاع از حق و شرافت و انسانیت است. روز اعلام انزجار از ظلم 
و اشغالگری است. روز اعلام برائت از نقض سیستماتیک حقوق 
بشر و تروريسم دولتی است. اين روز را گرامی می داريم و به مردم 

مظلوم و رنج کشیده فلسطین اشغالی درود می فرستیم.
دفاع از مظلوم و ايستادگی در برابر ظلم، جوهره انديشه و هويت 
اسلامی و از مبانی تغییرناپذير انقلاب اســت؛ از اين راهبرد به 
تاسی از معمار کبیر انقلاب اسلامی و رهبر معظم انقلاب دست 
نخواهیم کشید. آزادی قدس شــريف آرمانی است که به فضل 
الهی و کوشش و اتحاد مســلمین جهان روزی به دست خواهد 

آمد، به امید آن روز.«

انتقاد سخنگوی وزارت خارجه کشورمان از   ویژه
موضع گیری اخیر بورل و اروپا

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان به 
اظهارات مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
درباره موضع ایران در برابر رژیم اشغالگر قدس 

واکنش نشان داد. سید عباس موسوی سخنگوی 
وزارت امور خارجه کشورمان در واکنش به ادعاهای 

جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا درباره موضع ایران در برابر ظلم ستیزی 

رژیم غاصب صهیونیستی گفت: این همه اسارت 
اروپا به دست لابی صهیونیستی حیرت آور است. 
اروپا به لحاظ تاریخی ناکام در توقف نقض حقوق 

بین الملل از سوی رژیم صهیونیستی )یعنی 
سرکوب فلسطینیان و الحاق سرزمین( به اسم 

امنیت اسرائیل بوده است. چرا از »همه پرسی« در 
فلسطین به عنوان راه حلی پایدار واهمه دارند؟ 

بر اساس این گزارش، اظهارات موسوی در پی 
این مطرح شده است که جوزپ بورل در بیانیه ای 
موضع ایران در قبال رژیم صهیونیستی را »کاملا 

غیرقابل قبول« دانست. بورل این موضع را با 
هدف خاورمیانه باثبات و صلح آمیز مغایر خواند. 
او همچنین بر آنچه تعهد بنیادین اتحادیه اروپا  

نسبت به امنیت اسرائیل خواند، تاکید کرد.

واشنگتن خواستار فشار بیشتر به ایران شد
العالم نوشت: نماینده آمریکا در سازمان ملل 
با تاکید بر لزوم حفظ فشار تحریم علیه ایران 

و کشورهایی که با سیاست های آمریکا مخالف 
هستند، گفت برای تمدید تحریم تسلیحاتی ایران 

در شورای امنیت تلاش می کنند. کلی کرافت، 
نماینده ایالات متحده در سازمان ملل با تکرار 

اتهامات بی اساس علیه جمهوری اسلامی ایران 
و دولت های دیگر مانند سوریه، کوبا و روسیه بر 

لزوم حفظ تحریم ها بر آنها تاکید کرد. کرافت طی 
صحبت هایی در نشست اندیشکده هادسون اظهار 

داشت: »ما به ایران به دلیل حمایت از حزب الله 
معترض هستیم، ما به اشخاص و کشورهایی مانند 

روسیه که رژیم ]بشار[ اسد ]رئیس جمهور سوریه[ 
را حفظ می کنند، معترض هستیم.« به گزارش شبکه 

»سی اسپن«، وی طی اظهاراتی در راستای حمایت 
آمریکا از تروریست های حاضر در شمال غرب 

سوریه گفت:»شرایط شیوع ویروس کرونا یکی از 
دلایل اهمیت برقراری آتش بس سراسری در منطقه 

کاهش تنش ادلب است...درباره ایجاد سومین 
گذرگاه مرزی برای ارسال کمک های انسانی به این 

منطقه صحبت می کنیم.« این مقام آمریکایی مدعی 
شد:»باید به خاطر داشته باشیم که ایران و حزب الله 

در ارائه و فراهم کردن حمایت مستقیم به حملات 
اسد علیه سوری ها دخیل هستند.« کرافت در ادامه 

ادعاهای خود سعی کرد موضوع ایران و ونزوئلا 
را به هم گره زده و افزود:»رفتار ایران در ونزوئلا 

مانند بازیگران بد است. آنها بازیگر بدی در سراسر 
جهان هستند. همانطور که می دانید ما با ]نیکلاس[ 

مادورو ]رئیس جمهور ونزوئلا[ مشکل داریم و 
چین، روسیه، کوبا و همگان در حال حمایت از رژیم 

مادورو هستند.«

سی
لما

دیپ

آيت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب اسلامی روز 
جمعه در سخنانی به مناسبت روز جهانی قدس، 
با اشاره به گشوده شدن فصل جديدی در مبارزه 
برای فلسطین بعد از پیروزی انقلاب اسلامی و 
ظهور جبهه مقاومت و تغییر موازنه قدرت به نفع 
مبارزان، هفت توصیــه مهم را درخصوص ادامه 
جهاد بزرگ و مقدس کنونی بیان و تأکید کردند: 
اصلی ترين توصیه، تداوم مبارزه و گسترش عرصه 
جهاد در همه ســرزمین های فلسطینی است و 
بی گمان ويروس صهیونیســم ديری نمی پايد و 
با همت و ايمان و غیــرت جوانان، از اين منطقه 

ريشه کن و ازاله خواهد شد.
آيت الله خامنه ای غصب کشور فلسطین و تشکیل 
غده سرطانی صهیونیستی با فجیع ترين انواع قتل 
و جنايت و تداوم ده هاساله اين ستم تاريخی را 
يک رکورد جديد از سَبعیّت و شیطان صفتی بشر، 
برشــمردند و افزودند: عامل و مجرم اصلی اين 
فاجعه، دولت های غربی و سیاست های شیطانی 
آنها بود که هدف اصلی آنها و کمپانی داران يهودی 
از ايجاد دولت صهیونیست و تجهیز آن به انواع 
امکانات حتی تسلیحات اتمی، ايجاد يک پايگاه 
دائمــی در منطقه و امکان دخالت و تســلط بر 

کشورهای آن بود.
ايشان افزودند: متأسفانه اغلب دولت های عرب 
نیز پس از مقاومت های نخستین، به تدريج تسلیم 
شدند و با فراموشــی وظیفه انسانی و اسلامی و 
سیاســی و غیرت و نخوت عربی، به هدف های 

دشمن کمک کردند.
رهبر انقلاب نتیجه اين تسلیم را کشانده شدن 
مسیر مبارزه به راه بی فرجام مذاکره با اشغالگر و 
حامیانش دانستند و خاطرنشان کردند: در چنین 
شرايطی طلوع انقلاب اســلامی در ايران فصل 
جديدی در مبارزه برای فلسطین گشود و با ظهور 
جبهه مقاومت کار بر رژيم صهیونیستی سخت تر 

شد و البته در آينده بسی سخت تر خواهد شد.
ايشان در توصیف صحنه کنونی مبارزه گفتند: 
در اين عرصه، جبهه مقاومت رو به اقتدار و امید 
فزاينده و در مسیر جذب روزافزون عناصر قدرت 
اســت اما جبهه ظلم و کفر و استکبار، روزبه روز 

تهی تر، مأيوس تر و کم توان تر می شود.
حضرت آيت الله خامنــه ای در عین حال عرصه 
مبارزه را به شدت خطیر و تغییرپذير و نیازمند 

مراقبت دائمی خواندند و تأکید کردند: هرگونه 
غفلت و سهل انديشی و خطا در محاسبات اساسی 
در اين مبارزه بسیار مهم و سرنوشت ساز و حیاتی، 

زيان های سنگینی وارد خواهد کرد.
ايشــان ســپس هفت توصیه مهم را برای همه 
کسانی که دل در گرو مســئله فلسطین دارند، 

بیان کردند.
»محدود نکردن موضوع فلسطین به يک مسئله 
صرفاً فلسطینی و يا حداکثر عربی«، توصیه اول 
رهبر انقلاب اســلامی بود که در اين خصوص 
گفتند: مبارزه برای آزادی فلسطین علاوه بر اينکه 
جهاد فی ســبیل الله و فريضه و مطلوب اسلامی 
است، يک مسئله انسانی اســت و آن هايی که 
سازش چند عنصر فلسطینی با حُکام چند کشور 
عربی را مجوز عبور از اين مسئله اسلامی و انسانی 
می شمُرند، به شدت دچار خطا در فهم مسئله و 

احیاناً دچار خیانت هستند.
حضرت آيت الله خامنه ای در بیان دومین توصیه 
خود افزودند: هــدف اين مبــارزه، آزادی همه 
سرزمین فلسطین از بحر تا نهر و بازگشت همه 
فلسطینیان به سرزمین خويش است، بنابراين 
فروکاستن آن به تشــکیل دولتی در گوشه ای 
از اين سرزمین، نه نشــانه حق جويی است و نه 
نشانه واقع بینی زيرا امروز میلیون ها فلسطینی 
به مرتبه ای از انديشــه و تجربه و اعتمادبه نفس 
رســیده اند که بتوانند اين جهاد بزرگ را وجهه 
همت سازند و به نصرت الهی و پیروزی نهايی نیز 

مطمئن باشند.
ايشــان در توصیه ســوم با تأکید بر لزوم توکل 
جامعه مســلمان غیور و دينــدار در اين جهاد 
بزرگ و مقــدس به خداوند و اتــکا به نیروهای 
درونی و دست قدرتمند خود و پرهیز از اعتماد 
به قدرت های ظالم غربی و مجامع وابسته جهانی 
و برخی دولت های دنباله رو و بی آبروی منطقه، 
گفتند: امــروز دنیا يک به يک تعــداد قربانیان 
کرونا را در سراسر جهان می شمارد اما هیچ کس 
نمی پرسد قاتل و مسئول صدها هزار شهید، اسیر 
و مفقود در کشــورهايی که آمريکا و اروپا در آن 
آتش جنگ را روشن کردند، و مسئول اين همه 
جنايت و غصب و تخريب و ظلم در فلســطین 
کیســت؟ حضرت آيت الله خامنــه ای در ادامه 
توصیه چهارم خود را خطاب به نخبگان سیاسی و 

نظامی جهان اسلام اينگونه بیان کردند: سیاست 
آمريکا و صهیونیست ها انتقال درگیری ها به پشت 
جبهه مقاومت و راه انــدازی جنگ های داخلی 
برای سرگرم کردن جبهه مقاومت و فرصت دادن 
به رژيم صهیونیست است، همانند کاری که در 
سوريه، يمن و در عراق با ايجاد داعش انجام دادند. 
راه جلوگیری از اين سیاست خباثت آمیز، خواست 
و مطالبه جدی جوانان غیرتمند در جهان اسلام 
و توجه به توصیه امام خمینی عظیم اســت که 
فرمود هرچه فرياد داريد بر سر آمريکا -و نیز البته 

دشمن صهیونیست- بکشید.

  ویروس صهیونیســم به همت، ایمان و 
غیرت جوانان از منطقه ریشه کن خواهد شد

رهبر انقلاب اســلامی در توصیه پنجم خود، به 
سیاست آمريکا با کمک پادوهای منطقه ای آن 
برای عادی سازی حضور رژيم صهیونیستی در 
منطقه و قبول آن به عنوان يک واقعیت اشــاره 
کردند و گفتنــد: بايد بــا واقعیت های مهلک و 
زيان بخش مبــارزه کرد و همانطــور که امروز 
انســان های باشــعور، مبارزه با کرونا را واجب 
می دانند، مبارزه با ويروس ديرپای صهیونیسم 
نیز ضروری است و ديری نمی پايد که اين ويروس 
به همت و ايمــان و غیرت جوانــان، از منطقه 

ريشه کن خواهد شد.
اصلی ترين توصیه حضرت آيــت الله خامنه ای، 
ششمین توصیه ايشان مبنی بر »تداوم مبارزه 
و گســترش عرصه جهاد در همه سرزمین های 
فلســطینی« بود. رهبر انقلاب اسلامی با تأکید 
بر اينکه همه بايد ملت فلسطین را در اين جهاد 
مقدس ياری کنند و جمهوری اسلامی با افتخار 
هرچه در توان داشته باشد در اين راه انجام خواهد 
داد، گفتند: يک روز تشــخیص بر اين شــد که 
مبارز فلســطینی، دين و غیرت و شجاعت دارد 
اما دست او تهی از سلاح است، بنابراين به مدد 

الهی برنامه ريزی انجام گرفــت و موازنه قدرت 
در فلسطین دگرگون شــد، به گونه ای که امروز 
غزه می توانــد در برابر تهاجم نظامی دشــمن 
صهیونیست بايستد و بر آن پیروز شود. حضرت 
آيت الله خامنه ای با تأکید بــر اينکه اين تغییر 
معادله قدرت در بخش موسوم به سرزمین های 
اشــغالی، قضیه فلســطین را به گام های نهايی 
نزديک خواهد کرد و تشــکیلات خودگردان در 
اين امر تکلیف بزرگی برعهــده دارد، افزودند: با 
دشمن وحشــی جز با اقتدار و از موضع قدرت 
نمی توان سخن گفت. زمینه اين اقتدار بحمدالله 
در ملت شجاع و مقاوم فلســطین آماده است و 
جوانان فلسطینی امروز تشــنه دفاع از کرامت 
خويش هستند. ايشان خاطرنشان کردند: حماس 
و جهاد اسلامی در فلسطین و حزب الله در لبنان، 
حجت را بر همه تمام کرده اند و دنیا اجبار ارتش 
جنايتکار صهیونیستی را به عقب نشینی از جنوب 
لبنان، زير ضربات کوبنده حــزب الله و التماس 
برای آتش بس را فراموش نخواهــد کرد و اين، 
يعنی دســت پُر و موضع قــدرت. رهبر انقلاب 
اسلامی با اشاره به اقدام اخیر يک دولت اروپايی 
در غیرقانونــی اعلام کردن حــزب الله مجاهد و 
ســرافراز گفتند: غیرقانونی رژيمی مثل آمريکا 
است که داعش را تولید می کند و رژيمی همانند 
آن دولت اروپايی است که هزاران نفر در بانه ايران 
و حلبچه عراق بر اثر مواد شــیمیايی اش به کام 
مرگ می روند و بايد تا ابد شرمسار باشد. حضرت 
آيت الله خامنه ای در هفتمین توصیه خود با تأکید 
بر اينکه فلســطین متعلق به همه  فلسطینیان 
است و بايد با اراده آنان اداره شود، بار ديگر طرح 
جمهوری اســلامی برای برگزاری همه پرسی 
از همــه اديان و اقــوام فلســطینی را مطرح و 
خاطرنشان کردند: اين طرح نشان می دهد که 
ادعای يهودی ســتیزی که در رسانه های غربی 

تکرار می شود، به کلی بی اساس است.

عرصه جهاد در همه سرزمین های 
فلسطینی گسترش یابد

رهبرانقلاب: با  افتخار و تمام توان به جهاد مقدس 
فلسطین کمک می کنیم

  عکس نوشت

سردار محمد شیرازی رئیس دفتر نظامی فرماندهی کل قوا صبح روز جمعه با حضور در بیمارستان محل بستری 
مجروحین حادثه کنارک ضمن دیدار و گفت وگو با آنان روند رسیدگی و درمان مجروحان این حادثه را مورد پیگیری 
قرار داد. امیر دریادار کاویان پور معاون هماهنگ کننده نیروی دریایی ارتش در این دیدار سردار شیرازی را همراهی می کرد.

شورای اداری استان قم به منظور تکریم از خدمات و تلاش های دکتر علی لاریجانی در سه دوره ریاست قوه مقننه 
و نمایندگی مردم قم، با حضور دکتر نهاوندیان  مراسمی در سالن اجتماعات شهرداری برگزار کرد. در این مراسم 

از احمد امیرآبادی فراهانی و مجتبی ذوالنوری نمایندگان مردم قم در مجلس نیز تجلیل شد.

ایرنا - تهران - آیین بهره برداری از طرح های ملی استان سیستان و بلوچستان روز پنجشنبه با حضور
 حسن روحانی رییس جمهوری به صورت ویدئوکنفرانس برگزار شد.

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی

به گزارش خبرآنلاين به نقل از اداره کل فرهنگی و روابط 
عمومی مجلس، علی لاريجانی در جريان سفر پنجشنبه )اول 
خردادماه( خود به شهر قم در مرکز صداوسیمای اين استان 
حضور يافت و به صورت زنده با مردم قم به گفت وگو پرداخت.

رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان با اشاره به موضوع برجام و 
فعالیت های هسته ای و پیشرفت فعالیت های هسته ای عنوان 
کرد: زمانی در کشــورمان 9 هزار سانتريفیوژ فعال بود که آن 
زمان آمريکا از طرف ســلطان قابوس درخواستی برای حل 
موضوع ارائه کرد که برای همین جلســات زيادی با رهبری 
معظم و شورای عالی امنیت ملی برگزار شد و شروطی تعیین 
شد که غنی سازی ايران بايد پذيرفته شــود که آن ها نیز به 

صورت کتبی آن را پذيرفتند.
وی ادامه داد: سه سال رفت و آمد درباره اين موضوع صورت 
گرفت و همزمان جلساتی در دو ســطح شورای عالی امنیت 
ملی و رهبری و همچنین شــورای هســته ای برای بررسی 
جزئیات به صورت دو هفته يک بار برگزار شد که در نهايت سر 
چارچوب هايی توافق شــد که مقام معظم رهبری نیز آن ها را 
تعیین کردند و به رغم اختلاف نظرها نهايتا از ســوی رهبری 
معظم اعلام شد که اين موضوع بايد به تصويب مجلس برسد 
و ما نیز طرحی ارائه کرديم که در صورت رعايت چارچوب ها  
توافق صورت گیرد که اين موضوع به تصويب رسید و شورای 
عالی امنیت ملی نیز مصوبه ای مشــابه مجلس ارائه کرد و در 
نهايت رهبری معظم در بیانیه ای نکاتی به اين مصوبات اضافه 
کردند و قرار شد شورايی ايجاد شود تا مستمرا اجرای برجام و 

نظارت بر آن را مورد بررسی قرار دهد.

ماجرای یک عبارت ویژه در تابلوی نصب شده در 
محل سخنرانی رهبر انقلاب در روز قدس .»سنُصلّی فی 
القُدس« همان شعاری بود که چند سال پیش به عنوان شعار 
روز قدس مطرح شــد و امروز تابلويی مزين به اين عبارت در 

حین سخنرانی رهبر انقلاب خودنمايی می کرد.
به گزارش خبرآنلاين، در ســخنرانی ديــروز رهبر انقلاب به 
مناسبت روز قدس تابلويی نصب شده در حسینیه امام خمینی 
)ره( خودنمايی می کرد اما ماجرای اين تابلو و عبارت درج شده 
روی آن چه بود؟ در سال 2۰1۸، شعار »سنُصلّی فی القُدس« 
)در قدس نماز می خوانیم( به عنوان شــعار جهانی روز قدس 
در کشورهای عربی اعلام شد. آيت الله خامنه ای رهبر معظم 
انقلاب هم در ديدار وزير اوقاف و جمعی از علمای سوريه در 
دهم اسفند 96 در سخنان خود فرموده بودند »امیدوارم که 
ان شاءالله آن روزی که شما در قدس نماز جماعت می خوانید 

را ببینید و ببینیم.«

هشدار صریح اللحن رئیس ستادکل نیروهای مسلح 
به ارتش آمریکا. فارس نوشت:رئیس ســتاد کل نیروهای 
مسلح با بیان اينکه اشــراف اطلاعاتی بر وضعیت و تحرکات 

دشــمنان از جمله ارتش تروريســت آمريــکا در منطقه و 
سرزمین های دور دست دســتور کار دائمی نیروهای مسلح 
است، تاکید کرد: هرگونه خطای محاسباتی آنان در هر نقطه 
از جهان علیه منافع ملی ايران عزيز را قاطعانه با پاسخ درخور 

مواجه خواهیم ساخت.
سرلشــکر محمد باقری، رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح 
به مناسبت فرا رســیدن سوم خردادماه ســالروز آزادسازی 
خرمشهر و روز ملی مقاومت، ايثار و پیروزی پیامی صادر کرد.

بخشی از متن پیام سرلشکر باقری به شرح ذيل است:
به توفیق الهی و با تاســی بــر میراث جــاودان حضرت امام 
خمینی)ره( و آموزه های هشت سال دفاع مقدس و تبعیت از 
منويات و رهنمودهای حکیمانه مقام عظمای ولايت و رهبری 
و فرماندهی کل قوا حضرت امــام خامنه ای)مدظله العالی( 
نیروهای مسلح جمهوری اســلامی با برافراشته نگه داشتن 
پرچم مقاومت، پايداری و ايســتادگی برابر دشمنان، اشراف 
اطلاعاتی همه جانبه بر وضعیت، موقعیت، ترفندها و تحرکات 
دشــمنان ريز و درشــت از جمله ارتش ماجراجو، تروريست 
و ضد بشری آمريکا در منطقه و ســرزمین های دوردست را 
دســتور کار دائمی و غفلت ناپذير خود دانسته و اجازه عرض 
اندام و فتنه سازی های نوين علیه استقلال، امنیت و تمامیت 
ارضی و به خطر انداختن انقلاب و نظام اســلامی را به احدی 
نداده و هرگونه خطای محاســباتی آنان در هر نقطه از جهان 
علیه منافع ملی ايران عزيز را قاطعانه با پاســخ درخور مواجه 

خواهند ساخت.

میرسلیم کاندیدای نایب رئیسی مجلس می شود؟ 
جواد آرين منش، عضو حزب موتلفه اســلامی گفت: شانس 
قالیباف بیشــتر از ديگر کانديداهای رياست مجلس است اما 
ائتلاف وزرای دولت سابق و پايداری ها می تواند مشکلاتی را 
برای رياست او ايجاد کند. محمد جواد آرين منش، عضو حزب 
موتلفه در گفت وگو با خبرآنلاين با اشاره به رايزنی ها و لابی ها 
بر سر کرسی رياســت مجلس يازدهم در فاصله باقیمانده تا 
انتخابات هیات رئیســه مجلس گفت: رئیس مجلس بايد از 
حاشیه پردازی به دور باشد و اخلاق اسلامی و انسانی را رعايت 
کند. فردی که از شــعارهای توخالی و غیر عملی پرهیز کند. 
گروه ها و جريان هايی را که اکثريت در شعار انتخاباتی خود، 
اخلاق مداری، عدالت محوری، مقابله با تبعیض و فساد مطرح 
کردند علنا واقعیتِ خودشــان را در معرض افکار عمومی به 
نمايش می گذارند. رفتارهايی که نشــان از قدرت طلبی، جاه 
طلبی و بداخلاقی دارد، با شــعارهای اصولگرايی در تناقض 
است که اين موضوع برای مجلس مدعی اصولگرايی و اخلاق 

مداری زيبنده نیست.

ماجرای پیشنهاد متفاوتی که آیت الله منتظری به 
امام خمینی داد. اعتمادآنلاين نوشت:محمد غرضی گفت : 

بعد از پیروزی انقلاب در ســال ۵۷، شرايط فلسطینی ها را به 
آيت الله منتظری شرح داديم و ايشان هم به امام)ره( پیشنهاد 
دادند آخرين جمعه ماه رمضان روز قدس نامگذاری شود که 
ســريعا مورد موافقت امــام خمینی قرار گرفــت. تاريخچه 
نامگذاری جمعه آخر ماه رمضــان به عنوان روز قدس يکی از 
مباحثی است که محمد غرضی درباره آن می گويد: در روزهای 
پیش از انقلاب و ايام مبارزه، به همراه محمد آقای منتظری به 
مدت پنج ســال در نجف، لبنان و فلسطین بوديم و به همین 
دلیل آشنايی کاملی با شرايط فلســطینی ها داشتیم. بعد از 
پیروزی انقلاب در سال ۵۷ ، شرايط فلسطینی ها را به آيت الله 
منتظری شرح داديم و ايشان هم به امام خمینی)ره( پیشنهاد 
دادند،  آخرين جمعه ماه رمضان روز قدس نامگذاری شود که 
ســريعا مورد موافقت امام خمینی قرار گرفــت. او در ادامه 
ســخنانش گفت: اينکه روز قدس را به راهپیمايی برای اعلام 
حمايت از مردم مظلوم فلســطین اختصاص می دهیم، فقط 
بحث يک روز عادی  که اسم مشخصی دارد، نیست. در واقع، 
روز قدس حلقه اتصال کشورهای اسلامی است و باعث اتحاد 

بیشتر آنها در سرتاسر جهان شده است.

رمزگشایی علی مطهری از علت عصبانیت نتانیاهو و 
پمپئو از شعار ویژه سایت رهبری برای روز قدس. ايکنا 
نوشت: علی مطهری با اشاره به شرايط خاص و ويژگی های روز 
قدس امسال تصريح کرد: ســردار سلیمانی به دست آمريکا و 
اسرائیل به شهادت رسیدند و بايد ياد ايشان را گرامی بداريم و 
راهشان را ادامه دهیم؛ کمترين انتقام خون اين سردار رشید، 
آزادی فلسطین خواهد بود. علی مطهری، نماينده مردم تهران 
در دهمین دوره مجلس شورای اسلامی به مناسبت فرارسیدن 
آخرين جمعه ماه مبارک رمضــان و روز جهانی قدس، پیامی 
تصويری در اختیار اين خبرگزاری قــرار داده که متن آن به 

شرح ذيل است:
امسال روز قدس در يک شرايط خاصی برگزار می شود و بايد 
از فضای مجازی استفاده بیشتری بکنیم. در سايت دفتر حفظ 
و نشر آثار رهبر انقلاب شعار خیلی خوبی ديدم مبنی بر اينکه 
»مقاومت تا همه پرسی«؛ حرف خیلی منطقی و درستی است 
که دل های منصف را به سمت خود جذب می کند يعنی همان 
طرحی که جمهوری اسلامی سال هاست مطرح کرده که همه 
فلسطینی ها از جمله آوارگان برای حکومت آينده خودشان 
رأی بدهند و نوع حکومت خودشان را تعیین کنند تا سرنوشت 

ساکنان آنجا مشخص شود.
البته ديدم که نتانیاهــو و پمپئو؛ وزير امــور خارجه آمريکا 
از اين حرف عصبانی شــده اند که روشــن و بديهی است که 
عصبانی شوند چراکه دست آنها را رو می کند که با دموکراسی 
و آنچه ادعا می کنند، مخالف هســتند. منطق مبارزه با رژيم 
صهیونیســتی اين اســت که ما نبايد اشــغال را به رسمیت 

بشناسیم؛ بايد با اشغال و اشغالگر مبارزه کرد.

ناگفته هایی از رئیس سابق مجلس، ماجرای یک عبارت ویژه و...
جزئیاتی از جلسات با رهبری و شورای عالی امنیت ملی درباره مذاکرات هسته ای
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     گزارش روز

     گزارش خبری

سرنوشت پسر و دختر پارکورکار...
توضیح پلیس درباره دستگیری پسر و دختری که انتشار فیلم هایشان با حاشیه هایی همراه شد

روایت های پراکنده از موسیقی های فاخر و غیر فاخر این روزها

1   ماجرا را از اطلاعیه رسمی  پلیس تعريف می کنیم. مرکز اطلاع رسانی 
پلیس پايتخت با صدور اطلاعیه ای در مورد دســتگیری دختر و پســر 
پارکورکاری که تصاويرشان در فضای مجازی منتشر شده بود، اعلام کرد: 
»به طور قطع ترويج بی اخلاقی، ابتذال و بی بندوباری در هر جامعه ای جرم 
محسوب می شود و در مقابل آن نیز حفظ شئونات و ارزش های جامعه برای 
همه افراد آن لازم و ضروری است که اگر غیر از اين باشد، سنگ روی سنگ 
بند نخواهد شد. در چندروز گذشته تصاويری از دختر و پسر جوانی که در 
حین انجام حرکات ورزشی پارکور رفتارهای ناشايست و خارج از عرف و 
شرعی از خود به نمايش می گذارند، در فضای مجازی منتشر شده است 
و از آنجايی که اين موضوع از مصاديق بی اخلاقی و اشاعه منکر است اين 

افراد با حکم مقام قضايی توسط پلیس فتای پايتخت دستگیر شده اند.«
2    پیش از اين نیز، ســردار حســین رحیمی، رئیس پلیس پايتخت 
در گفت وگو با ايســنا در اين باره گفته بود: »اين فرد از سوی پلیس فتای 
پايتخت دستگیر شده است. ما با ورزش مخالفتی نداريم و ورزش پارکور 
نیز يکی از ورزش های خوب، مفرح و بانشــاط اســت؛ اما بــا رفتارهای 
هنجارشکنانه، مبتذل و ناشايست ايشان و فرد همراهش مخالفیم و قطعا 
پلیس و دســتگاه قضايی با اين فرد و همراهش به صورت قاطع برخورد 

خواهد کرد.«

3   حالا می رسیم به اصل ماجرا؛ علیرضا جاپلقی، پارکورکار ايرانی است 
که پروژه ای به نام »طلوع تهران در پل صــدر« را کلید زد. او در روزهای 
قرنطینه، تصاوير و کلیپ هايی از حرکات و پرش های بلند و عجیب خود 

منتشر کرد. تصاويری که در شبکه های اجتماعی دست به دست می شد.
4   او البته از مدت ها قبل درحال انتشار تصاوير و ويدئوهای خود است. 
او در نقاط مختلف شهر اقدام به اين حرکات ورزشی می کرد. چرا اين پروژه 

جديد او با سروصدا روبه رو شد و در آخر منجر به دستگیری اش شد؟
5   علیرضا جاپلقی در پــروژه »طلوع تهران در پــل صدر«، حرکات 
ورزشی خود را با يک دختر پارکورکار ديگر انجام می داد که از نظر پوشش 

و برخی حرکات، از عرف رسمی  فاصله داشتند.
6   علیرضا که درحال به دست آوردن شهرت بیشــتر و کسب فالوئر 
بود، در میان اين ماجرا ناگهان يک پســت غیرورزشــی منتشر کرد که 
البته سريعا آن را پاک کرد. در آن پســت، علیرضا ادعا کرده بود پدرش 
که محمد جاپلقی نام دارد، افســر مبارزه با مواد مخدر تهران بوده که در 
خرداد سال 1389 و پس از 28سال خدمت، ناپديد شده و ديگری خبری 
از او در دست نیست. انتشار اين پست همزمان شد با انتشار پست هايش 

با آن دختر پاکورباز.
7    آنطور که خودش در يک مصاحبه ويدئويی گفته، بعد از مفقودشدن 

پدرش سال هاست که در تلاش برای گرفتن معافیت از سربازی است اما 
هنوز موفق نشــده و به همین دلیل گذرنامه ندارد. او گفته بود رويايش 
رفتن به  هالیوود اســت. يک بار نیز تلاش کرده تا از مرز ترکیه به خارج از 
کشور برود که با تیراندازی ماموران مرزی ترکیه به سمت ايران برگشته 
و ديگر ســودای فرار غیرقانونی را از سر بیرون کرده است. برخی کاربران 
با کنار هم گذاشــتن اين گذاره ها می گويند، شايد  تعمدی در انتشاراين 

کلیپ ها بوده تا....
8   برادر علیرضا جاپلقی قبل از بازداشت او، ادعا کرده بود از شماره های 
ناشناس با آن ها تماس گرفته می شــود و به آن ها گفته شده تا تصاوير و 

ويدئوهای خود را بردارند.
9   هنوز کسی نمی داند نام آن دختر پارکورکار کیست و سابقه ورزشی 
او چیست. میان دستگیری او و علیرضا در حدود سه روز فاصله است و پس 
از دســتگیری علیرضا، پلیس خبر داده بود که قرار است آن دختر را هم 

بازداشت کند که اين اتفاق رخ داد.
10    پلیس در انتهای اطلاعیه خــود گفته: »....آنچه که موجب جلب و 
دستگیری اين دونفر شــد به هیچ وجه به واسطه فعالیت های ورزشی آنها 
نبوده است؛ بلکه انجام حرکات خلاف عرف و شــرع آنها، موجب صدور 

دستور جلب و دستگیری آنها توسط پلیس شده است.«

در اين چند روز اتفاقات مختلف از حوزه موســیقی باز هم خبرساز شد و 
انواع و اقســام چهره ها در آن حضور پر رنگ داشتند. چند مورد از آن ها را 

مرور می کنیم.
1. کیهان کلهر و کنسرت لایو

کیهان کلهر پنجشنبه )اول خردادماه( در صفحه اينستاگرام خود کنسرت 
آنلاين پخش کرد و با تک نوازی، سه تارنوازی کرد و يک ساعت به ياد ماندنی 
و دلچسب را با زخمه های جادويی خود بر سه تار برای هوادارانش به ارمغان 
آورد. کلهر در اين کنسرت آنلاين که در موزه آبگینه اجرا شد و از صفحه 
رسمی اينستاگرامش پخش شد توانست در حدود 30 هزار نفر علاقه مند 
از شهرهای مختلف را با هنر خود همراه کند. او کنسرت خود را با قطعه ای 
در دستگاه سه گاه آغاز کرد و در ادامه قطعات ديگری را در دستگاه چهار 
مضراب و ابوعطا اجرا کرد. »از غم عشق تو ای صنم« و »مرغ سحر« از آثاری 
بودند که در اين کنسرت برای مخاطبان به صورت تک نوازی سه تار اجرا 
شد. کلهر پس از پايان کنسرت آنلاين خود گفت:  » مدت ها بود که هر چه 
می کردم دل و دستم به ساز نمی رسید. اين تأخیر را به دلیل تمام شدائد و 
دشواری هايی که اين هنگام همگی با آن دست بگريبانیم و بنده نیز کمتر 
راه فرار از آن جســتم بر من به دوســتی و مرحمت بی حدتان ببخشايید. 
فرخنده ترين روز تقويم، زادروزِ عالی شــأن جلیل شهناز را برای ارائه اين 
تک نوازی برگزيدم و ساعتی را که دقايق واپسینش با ياد استاد محمدرضا 
شجريان سر شد به همراهی سه تار خوشخوان و خوش دست ساخته استاد 
يدالله گودرزی با شما بزرگواران شريک شدم و امیدوارم ساز الکن و شکسته 
زبانم را به گوش مهر پذيرفته باشید. ويدئوی کامل اين اجرا طی يکی دو روز 

آينده بر همین صفحه قابل رؤيت و شنیدن است.«

2. خداحافظی شهرداد روحانی
ســرانجام شــهرداد روحانی مدير هنری و رهبر دائم ارکستر سمفونیک 
تهران با انتشار متنی در صفحه شــخصی خود از پايان همکاری اش با اين 
مجموعه خبر داد. اين هنرمند مدت هاست به ايران بازنگشته و صحبت های 
منوچهر صهبايی که گفته بــود: »روحانی از ايران فرار کــرده و از ترس 
جنگ برنمی گردد« به شدت خبر ساز شده بود. قرارداد شهرداد روحانی 
روز گذشته تمام شــد و او با انتشــار اين متن، تلويحا از مديريت ارکستر 

کناره گیری کرد.
3. روایت پرویز پرستویی از عباس قادری

پرويز پرستويی با حضور در ويژه برنامه »باغ رمضان« خاطره ای را از دهه 
60 روايت کرد که مربوط به زمان حضور اين بازيگر به عنوان يک کارمند در 
شعبه ای از  دادگاه کیفری تهران بوده است. پرستويی در اين مورد گفت: 
»سال 62 بازيگر شناخته شده ای در سینما نبودم و بیشتر در تئاتر فعالیت 
می کردم و کسی مرا نمی شناخت. روزی متوجه شدم عباس قادری را برای 
اجرای حکم شلاق به دادگاه آورده اند چرا که جايی برنامه اجرا کرده بود.« 
پرستويی که دلیل بازی در ِ»مطرب« را عباس قادری می  داند در آخر گفت: 
»پیش مسئولی که شلاق می زد، رفتم و خواستم جلوی اين اتفاق را بگیرم و 
به او گفتم به حرمت دل هايی که اين خواننده شاد کرده است از اين تصمیم 
بگذريد. گفتند اين حکم را بايد اجرا کنیم اما تنها راه ممکن اجرای حکم با 
قرآن است. راستش دلیل بازی کردنم با جان و دل در فیلم مصطفی کیايی 

عباس قادری بود.«
4. همکاری همای با مسیح و آرش

ترانه جديدی با نام »بوی شمال« منتشر شــده که ترکیب خوانندگانش 

مورد توجه کاربران شبکه های اجتماعی قرار گرفته است. مسیح و آرش که 
با ترانه های پاپ خود مشهور هستند، در اين ترانه با پرواز همای همکاری 
کرده اند. بايد چنــد هفته ای منتظر ماند و ديد ايــن ترانه چقدر می تواند 
مخاطبان را با خود همراه کند. گويا پس از همايون شجريان، حالا نوبت به 
پرواز همای رسیده که برای بیشتر شنیده شدن، سبک خود را به موسیقی 
پاپ نزديک تر کنند. فعالیت آرش و مســیح به چندين سال پیش و قبل 
از گرفتن مجوز رســمی بر می گردد که به دلیل نداشتن مجوز ترانه های 
بسیاری را به صورت رايگان منتشــر می کردند که از اين ترانه ها می توان 
به »هنوز همونم« و »بیا بازم« اشــاره کرد. اولین کنسرت رسمی آرش و 
مسیح 1۷ اســفند 1396 در تالار وزارت کشور در تهران در هشت سانس 
برگزار شد. آرش و مسیح با اجرای بیش از ۵3 ســانس در تهران در سال 
139۷ به عنوان پرفروش ترين خوانندگان در زمینه فروش بلیت در سال 
139۷ شناخته شدند )آمار کنسرت های سال 1398 هنوز به طور کامل 

مشخص نشده(.
5. دستگیری خواهر امیر تتلو

شايعه شده »نسیم مقصودلو« خواهر »امیر تتلو« که مدتی است ويدئوهای 
خوانندگی او در فضای مجازی دســت به دست می شــود، در يک مراسم 
خصوصی در شهر رشت مشــغول خوانندگی بوده که دستگیر شده است. 
گفته می شود نسیم مقصودلو از دو سال پیش وارد خوانندگی شده و تاکنون 
چند آهنگ نیز منتشــر کرده اما در ماه های اخیر به صورت حرفه ای تری 
فعالیت های خود را انجام می دهد. امیر تتلو خواننده نیز در کانال تلگرامی 
خود ابتدا با خنده از اين اتفاق ياد کرد اما بعد از آن از احتمال کرونا گرفتن 

خواهرش ابراز نگرانی کرد.

    حاشیه روز

    ستون شنبه

نامه ای با 250 امضا
چند روز گذشته مجوز پخش فیلم تئاترها باعث حواشی شده بود که ختم 

بخیر شد
1    دو ماه و اندی است که سالن های تئاتر به واسطه شــیوع  ويروس کرونا تعطیل است. همین مسئله باعث 
گرم شدن تنور بازار پخش فیلم آنلاين تئاتر در سامانه های اينترنتی شد و حواشی بسیاری را پديد آورد. سازمان 
سینمايی اعلام کرد که برای پخش فیلم تئاتر نیاز به مجوز رسمی آن سازمان است. سازمان  سینمايی در توضیح 
گفته بود هر اثر تصويری که بخواهد از شــبکه خانگی و وی او دی ها نمايش داده شــود، طبق قانون نیاز به مجوز 
سازمان سینمايی دارد و اينکه حتی اگر از وزارت ارشــاد مجوز دارد، ارتباطی به اين موضوع ندارد.آنها در توضیح 
گفته بودند ،وقتی محل پخش يک اثر تغییر می کند، به تبع اين تغییر مجوز بايد از محل انتشار اثر گرفته شود. وقتی 
برای اجرای يک تئاتر مجوز صادر می شود، يعنی برای يک سالن مشخص که تماشاگر محدودی دارد مجوز معتبر 
است اما اگر قرار باشد يک فیلم تئاتر در وی او دی با مخاطب میلیونی ارائه شود، نظارت آن بايد متفاوت باشد و حتی 

ممکن است مواردی با اصلاح مواجه شود. 
2    اما در اين بین هنرمندان بیکار نبودند آنها در ابتدا اعتراضاتی نسبت به روند طولانی صدور مجوز برای فیلم 
تئاترهايشان در فضای مجازی يا گفت وگو با برخی رسانه ها منتشر کردند.پس از آن نیز با نوشتن نامه ای با 2۵0 
امضا به وزير فرهنگ خواهان تسريع در فرآيند صدور مجوز و عدم موازی کاری در آن وزارتخانه شوند. البته لحن 
و متن اين نامه واکنش های متفاوتی که اغلب نیز منفی بود به همراه داشت. امضاکنندگان در بخشی از نامه تاکید 
کرده بودند با ايجاد ممیزی جديد در پخش آنلاين فیلم تئاترها1- تئاتر را کم خاصیت و کم مايه نکنید. 2-فرهنگ 
دوستان بی دسترس به اجراهای زنده را از اين امکان موجود فرهنگی محروم نکنند. در بخشی از نامه آمده : جناب 
آقای عباس صالحی... ما ممیزی را رعايت کرده ايم؛ نه چون دوســتش داريم يا پذيرفته ايمش يا برای مان محترم 
است؛ بلکه چون ساکن سرزمینی هستیم که عاشقانه دوستش داريم، و قانونِ اين سرزمین ـ خوب يا بد ـ ممیزی 
را بر گردن ما نهاده. ما در همه  کارهای خود، پیش از تولید، به اين ممیزی فکر می کنیم و رعايتش می کنیم و اگر 

چیزی از دست مان در برود ممیزان زحمتش را می کشند. 
در میان اسامی امضا کننده اين نامه ، چهره های بسیار مشهور حوزه تئاتر مانند مرضیه برومند، رويا تیموريان، رضا 

کیانیان، قطب الدين صادقی، گلاب آدينه، و افشین هاشمی و ...حضور داشتند.
3    پس از اين قادر آشنا، مديرکل هنرهای نمايشی از توافق با سازمان سینمايی بدون بازبینی مجدد آثار خبر 
داد. او اعلام کرد برای صرفه جويی در زمان با سازمان سینمايی به اين توافق رسیده که هر تئاتری که به فیلم تبديل 
شود و متقاضی نمايش در وی او دی هاست، در ابتدا اداره کل هنرهای نمايشی به لحاظ محتوايی آن را تايید کند و 
بعد به سازمان سینمايی ارسال شود. سازمان هم ديگر منتظر بررسی در شورا نشود و با استناد به تايیديه اداره کل 
مجوز را صادر کند و البته آشنا قبلا اعلام کرده بود که به لحاظ قانونی صدور مجوز  بر عهده سازمان سینمايی است.

از کلود للوش تا ناصر ملک مطیعی
ادامه ازصفحه   اول

شايد اگر مادربزرگ زنده بود برای کرونا هم نقشه ای می کشید. شما قارپوز و کمبوزه را دست کم نگیريد.
3   نمی دانم می دانید يا نه ؟ فردا سالمرگ ناصر ملک  مطیعی است . خب برای او چه می توان نوشت؟ بگذاريد 
حداقل چیزی بنويسم که ربطی به او ندارد! آقا يکبار کلود  للوش فیلمســاز  فرانسوی و برنده اسکار برای فیلم» 
يک مرد يک زن«، در اوايل دهه ۵0 برای ساخت مستندی شاعرانه از مملکت ما به تهران آمده بود. نمی دانم کی 
مخش را می زند که گذرش به رشت می افتد. خب با رفقا داشتند می رفتند که می بیند جلوی سینمای رشت قیامت 
است.آنها هم بلیت می خرند و با رفقا وارد سینما می شــوند. للوش چنان ضدحال می خورد که وقتی به تهران باز 
می گردد در گفت وگو با خبرنگار مجله تماشا می گويد:»بايد اعتراف کنم که ياس آور بود. البته سینمای فارسی را 
نمی توان با ديدن يک فیلم محکوم کرد. من حتی اسم فیلم را هم نمی دانم. فقط ديدم جمعیت زيادی جلوی سینما 
جمع شده اند. ما هم همان فیلم را انتخاب کرديم. وقتی يک فیلم خوب درنمی آيد فقط نمی توان گفت گناه آن از 
کارگردان فیلم است. به نظر من مقصر واقعی تماشاچی ست. در سینما جا برای نشستن نبود. و مردم واقعا از تماشای 
فیلم لذت می بردند. سینما يک هنر عام است. بنابراين، کارگردان چیزی را عرضه می کند که تماشاچی می خواهد. 
شنیده ام کارگردان های لايقی در سینمای فارســی وجود دارند که متاسفانه موفق به ديدن فیلم هاشان نشده ام. 

در هر صورت چون يک کارگردان منتقد خوبی به حساب نمی آيد  در واقع نمی بايست از من نظر می خواستید.«
4    بفرما اين هم ياد ناصرخان! کرونا واقعا يک تخته ام را کم کرده و با خود برده است. غاز و گريپ و للوش چه 

ربطی به هم دارند؟    

پاتک سایبری به اسرائیل

1.به فاصله چند روز بعد از حمله ســايبری رژيم صهیونیستی به بندر شهید 
رجايی همزمان با روز قدس هزاران وب ســايت اســرائیلی هک شده است. 
روزنامه اسرائیلی هاآرتص نوشــته که اين گروه به نام هکرهای منجی موفق 
شدند به يک شرکت هاستینگ به نام يوپرس نفوذ کنند. اين شرکت يکی از 
بزرگ ترين شرکت های اينترنتی اسرائیل محسوب می شود و در اطلاعیه ای که 
منتشر کرده گفته هکرها از يک ضعف در نرم افزار وردپرس استفاده کرده اند 
و بدون اينکه سندی ارائه کند مدعی شده اين هکرها ايرانی بودند. به هرحال 
اتفاقی که الان افتاده اين است روی بسیاری از سايت های اسرائیلی پیام هايی 
به زبان انگلیســی و عبری منتشر شــده با اين مضمون که شمارش معکوس 
برای از بین بردن اســرائیل از مدت ها قبل شروع شده. همچنین روی بعضی 
ســايت ها اين عبارت درج شده که اسرائیل 2۵ ســال آينده را نخواهد ديد و 
مجموعه ای از تصاوير و سخنانی از سیدحسن نصرالله دبیر کل حزب الله لبنان 
هم منتشر شده.ستاد دفاع سايبری اسرائیل گفته اين حمله ها روز پنجشنبه 
انجام شده و با اعتراف به وسعت حملات مدعی شده که ماجرا سطحی بوده و 
به امور زيربنايی آسیبی نرسیده. اغلب رسانه های اسرائیلی  نوشتند که ايران 
پشت پرده اين حمله سايبری بوده اما با اين حال بعضی ديگر هم نوشتند که 
اين حملات احتمالا از جانب بعضی حامیان فلسطین در ترکیه و کشورهای 
آفريقايی و حماس از غزه صورت گرفته. اين طرف در ايران هم البته کســی 
موضوع را رد يا تايید نکــرده و خبرگزاری ها از جمله تســنیم صرفا گزارش  

رسانه های اسرئیلی را منعکس کردند. 
2.اين حمله ســايبری از يــک بُعد ديگر هــم معنادار اســت. 10 روز پیش 
گزارش هايی منتشر شد از يک حمله سايبری ناموفق به تاسیسات بندر شهید 
رجايی. خبرگزاری فارس و تسنیم به نقل از يک مقام مسئول در بندر شهید 
رجايی تايید کردند کــه تهاجمی صورت گرفته اما با مقابلــه به موقع و موثر 
هیچ گونه اخلالی در روند فعالیت های اين بندر ايجاد نکرده. روزنامه واشنگتن 
پست البته مدعی شده بود که اين حمله ســايبری کار اسرائیل بوده و باعث 
اختلال در سامانه های رايانه ای بندر شــهید رجايی شده. به طوری که باعث 
آبگرفتگی در جاده ها و کانال های منتهی به اين بندر هم شده. از طرفی محمد 
راستاد مديرعامل ســازمان بنادر و دريانوردی هم تايید کرده بود که عده ای 
قصد نفوذ به سامانه های سازمان بنادر را داشتند اما فقط توانستند به بعضی 
ســامانه های اختصاصی عملیاتی بخش خصوصی نفوذ کنند و باعث اختلال 
موقت در صدور بیجک خروجی شده اســت. واشنگتن پست مدعی شده بود 
که خود اين حمله در واقع پاسخی بوده که به يک حمله سايبری به تاسیسات 
آبرسانی اسرائیل. حالا هم که رسیديم به اين پاتک سايبری مفصل که گفته 
شده روی بعضی سايت های اسرائیلی اين عبارت درج شده که برای شما يک 
غافلگیری بزرگ تدارک ديده ايم و با باز کردن ســايت پیام ها و تصاويری که 
از آن ها صحبت کرديم نمايش داده می  شــود. جالب اينکه گفته شده مرکز 
حفاظت سايبری اسرائیل از لحظات اول اين حمله با خبر شده اما عملا قادر به 
انجام اقدام خاصی نبوده و فقط از کاربران خواسته هنگام استفاده از اينترنت 

مراقبت به خرج دهند.  

 در پاسخ به حمله سایبری اخیر به بندر شهید رجایی هزاران 
وب سایت اسرائیلی هک شدند و پیام هایی با مضمون نابودی اسرائیل 

روی آن ها درج شد
 ردیابی مسیر حرکت نفتکش های ایرانی به سمت ونزوئلا؛ عبور از 

جزایر قناری

نفتکش های ایرانی حوالی 
جزایر قناری

هفته پیش گزارشی منتشر کردیم درباره حرکت پنج نفتکش 
ایرانی به سمت ونزوئلا و توضیح دادیم که چهار کشتی تنگه 
جبل الطارق را رد کردند و به رغم تهدید های آمریکا در حال 
حمل 1.5 میلیون بشکه بنزین به ونزوئلا هستند. آن روز که 
مسیر حرکت این کشتی ها را بررسی کردیم دیدیم یکی از 

آن ها در حال عبور از شمال تونس بود و مابقی وارد اقیانوس 
اطلس شده بودند. حالا می خواهیم اطلاعاتمان را درباره 

موقعیت فعلی این پنج کشتی به کمک سایت های مسیریابی 
دریایی به روزرسانی کنیم. کشتی فارست که مبدا حرکت آن 
بندر ماهشهر معرفی شده از تنگه جبل الطارق فاصله گرفته 

و به نظر می رسد به کُندی در اقیانوس اطلس در حرکت است. 
کشتی 183 متری پتونیا که از بندرعباس حرکت کرده بود 

پیشروی بیشتری داشته و در اقیانوس اطلس به سمت جنوب 
غربی و در حوالی جزایر قناری در حال حرکت است. کشتی 

فاکسون که شروع حرکت آن از عسلویه ذکر شده هم در 
همین جهت در حال حرکت است که البته بیشتر به جزیره 

فونشال نزدیک است. تانکر کلاول از مبدا بندرعباس حرکت 
کرده و حالا تقریبا با طی کردن سه چهارم مسیر در شمال 

جزیره فونشال در حرکت است و از همسفرهایش چندان عقب 
نیست. دفعه قبلی که چک کرده بودیم کلاول قبل از تنگه 

جبل الطارق بود و تا حدودی عقب تر از بقیه حرکت می کرد. 
در این جمع کشتی فورچون نسبت به مرتبه قبلی خیلی 

پیشرفت محسوسی نداشته و فعلا با عبور از تنگه جبل الطارق 
در حال تنظیم جهت حرکتش به سمت سواحل ونزوئلا در 

آنسوی اقیانوس اطلس است. در عین حال اخباری هم طی دو 
روز اخیر منتشر شده درباره اقدامات نظامی دولت ونزوئلا برای 
تامین امنیت نفتکش های ایرانی. وزیر دفاع این کشور گفته به 
محض ورود نفتکش های ایرانی به محدوده انحصاری اقتصادی 
ونزوئلا، قایق های نظامی این کشور آن ها را اسکورت خواهند 

کرد. از طرفی دولت نیکلاس مادورو روز پنجشنبه دست به 
یک آزمایش موشکی در جزیره اورچیلا زده که گفته می شود 

اهمیت بالایی برای دفاع از آب ها و سواحل این کشور دارد. 
آخرین پیش بینی ها نشان می دهد نفتکش های ایرانی بین 8 تا 

10 روز دیگر به ونزوئلا خواهند رسید.   
کته

ن

آن روی دیگر اندیشه
فاطمه رجبی|حضور انديشــه فولادونــد در برنامه 
دورهمی اتفاق عجیبی بود. فولادوند 38ســاله از آن 
چهره هايی نیســت که انتظارش را داشــته باشی در 
برنامه پربیننده تلويزيون مشاهده اش کنی. خانم شاعر 
و نويسنده و بازيگر که شــیوه خاص خود را در فضای 
هنری کشور انتخاب کرده. با علقه های  مشخص نسبت 
به خاطره جنــگ  و انقلاب. اما همه می دانســتیم که 
فولادوند به سختی می تواند خود را در قالب های رسمی 
تلويزيون قرار دهد و همین حضــور او در دورهمی را 
جالب تر می کرد. بســیاری آماده بودند تا او را متظاهر 
بنامند و خب تاکید فولادوند روی تلفظ برخی کلمات 
خارجی اين بهانه را به دســت آنها می داد )مثلا شاک 
شدن به جای شوکه شدن ( . يا شیوه شعر خواندنش. 
اما از طرفی فولادوند با پوششی در برنامه ظاهر شد که 
با ملاحظات سلبريتی ها چندان ســازگار نبود. نوعی  
بی توجهی عمدی به ظاهر در پوشــش او به چشــم 
می خورد که از چشــم بیننده هــا دور نماند. کمی که 
گذشت نوبت به محتوای حرف هايش رسید. آنجا که 
درباره احساس خوشبختی حرف زد و در جواب سوال 
آيا خوشــبخت هستی گفت: »ســعادت در قدرتمند 
ادامه دادنه حتی بدون احساس خوشبختی« يا جايی 
که از انحطاط بشــر و لزوم رنســانس فرهنگی گفت، 
واکنش های مختلفی برانگیخت، بعضی ها حرف هايش 
را در ادامه تیپ ســازی  متظاهرانه تفسیر کردند و در 
مقابل، بعضی ها از گفت وگويی که بین مهران مديری و 
او شکل گرفت لذت بردند  و او را باسوادترين مهمانی که 
تا الان به دورهمی آمده اعلام کردند.  خود مديری هم 

در آخر برنامه او را »عجیب خوب« نامید. 
  درباره شعر عجیب

بخشی از حاشیه ها به ماجرايی بر می گردد که آذر سال 
گذشته اتفاق افتاد و در دورهمی هم به آن اشاره شد. 
ماجرا اين بود که فولادوند در اينستاگرامش ويدئويی 
يک دقیقه ای از جلسه شعرخوانی اش منتشر کرد که 
سر و صدای زيادی راه انداخت. کسانی که درباره اين 
ماجرا اظهارنظر کردند دو دســته بودنــد: عده ای که 
می دانستند فولادوند سال هاســت شعر می گويد. هم 
شعر سپید و هم شعر برای ترانه. اگر فیلم طهران طهران 
راديده باشید ترانه مشهور رضا يزدانی  بر مبنای شعر 
جالبی از انديشه فولادوند بوده است . او  و دو کتاب شعر 
هم چاپ کرده. اما عده ای فکر می کردند او تازه وارد اين 
فضا شده است. در اين ويدئو که گويا فقط بخشی از يک 
ويدئوی شعرخوانی بسیار بلندتر بوده، فولادوند با همان 
لحش شعرخوانی خاص خودش، در حضور محمدعلی 
بهمنی خواند: »»عدم عدم دَ دَ دم دم شدم شبیه خودم/ 
فدای قبح رهت ای شمايل مبهم/ فشنگ شَنگ ندارد 

گلوله لوله ولی/ به شست ماشه بجنبان فقط بنال بلی/ 
بلی بلی بَ بَ بَ بَ بلی بلی اما/ بزی است قعر گلويم...« 
در حالی که فولادوند سال هاســت مشغول سرودن 
شعرهايی از همین دست است و خیلی از شعرهايش 
هم با اســتقبال رو به رو شــده، اين ويدئو سر و صدا 
راه انداخت و حتــی روزنامه کیهان هــم درباره آن 
ساکت نماند و نوشت: »سلبريتی ها و خاصه عده ای از 
بازيگران مشهور که در سال های اخیر در عرصه های 
مختلف، سیاســی، اجتماعی، اقتصادی، ورزشی و... 
حضور داشــته اند و اين حضور بدون تخصصشــان 
تاثیرات مخربی بر جامعه به جا گذاشته، بدون توجه 
به سابقه فعالیت هايشــان پا در عرصه های ديگر نیز 
می گذارنــد. حــالا در جديدترين اقــدام، کلیپی از 
شعرخوانی انديشــه فولادوند -از بازيگران نه چندان 
مطــرح- در فضای مجازی منتشــر شــده که مورد 
تمسخر بســیاری از کاربران قرار گرفته است.« از آن 
طرف خیلی از چهره های شــناخته شده ادبیات مثل 
محمدعلی بهمنی و غلامرضــا طريقی تمام و کمال 
از فولادوند دفاع کردند. به نظر می رسید که کاربران 
شبکه های اجتماعی هم دست از ماجرای اين ويدئو 
برداشته اند اما مهران مديری در دورهمی اين موضوع 
را پیش کشید. سوال مديری و جواب فولادوند دوباره 
کل داســتان را به ياد اهالی شــبکه های اجتماعی 
انداخت. فولادوند در مورد حاشیه های شعرخوانی اش 
گفت: »ر گذشته که فضای مجازی نبود، اين جنس 
برخورد های انتقادی را بار ها از برخی ناشران، اصحاب 
مطبوعات و کسانی که مجوز چاپ اثر می دادند، ديده 
بودم. بعد ها و در ســال های  اخیر، اين سبک و سلیقه 
شعر گفتن به جريان پســت مدرن نسبت داده شد. 
البته من از کسی که اين شــوخی را با شعر من انجام 
داد، سپاسگزارم چراکه اين فیلم باعث ديده شدن بع 
بع بشر در برابر دنیای سرمايه داری شد و کاری کرد 
که غزل پســت مدرن با گوش کلیت جامعه که شاعر 
نیستند، شنیده شــود و مردم با آن آشنا شوند. برای 
من اتفاق مبارکی بود و نظرات مختلفی را از ســوی 

مخاطبان دريافت کردم.«
  به سوی اینستاگرام شاعر

حضور فولادونــد در برنامه دورهمــی کاری کرد که 
خیلی ها به اينستاگرامش سر بزنند و ويدئوهای ديگری 
که از شــعرخوانی اش با همان سبک و سیاق جنجالی 
منتشر کرده دست به دســت کنند و حمله به بخش 
کامنت های او را استارت بزنند. البته مدافعان فولادوند 
هم به موقع حاضر شدند و تا اينجا جنگ اينستاگرامی 
درباره فولادوند با غلبه طرفدارانش تمام شــده اما در 
توئیتر، فولادوند و هوادارانش هنوز در اقلیت هستند. 

چهره های زيادی هــم پای آخرين پســت فولادوند 
کامنت هــای دلگرم کننده گذاشــتند، از محمدعلی 
بهمنی گرفته تا سید مهدی موسوی و شقايق فراهانی. 

  این همان فولادوند است
همین فولادوند که خیلی ها در توئیتر مشغول مسخره 
کردن شــعرهايش هســتند، در بین هوادارانش يکی 
از آغازکننده های غزل پســت مدرن فارســی است. 
کتاب »عطســه های نحس« او که سال ۷8 )وقتی 26 
سالش بوده( منتشر شــد چنان مورد استقبال اهالی 
ادبیات قرار گرفت که اســمش را سر زبان ها انداخت، 
بعدتر وقتی که رضا يزدانی چند شــعر از همین کتاب 
)شــلیک کن رفیق و سیگار پشت ســیگار( را خواند، 
دوباره توجه ها به شعرهای فولادوند جلب شد. او مدتی 
پیش با همکاری کارن همايونفر هم آلبومی منتشــر 
کرد به نام »يک خیابان ســهم يک افسانه نیست« که 
در آن فولادوند شعرهايش را دکلمه کرده و همايونفر 
برای آنها موسیقی متن ســاخته بود. فولادوند خیلی 
ســال پیش يعنی وقتی که فقط 19 سالش بوده هم با 
مجموعه ای مشابهی ساخته بود به نام »آخرين حرف 
معاصر« که موســیقی متن دکلمه هايــش را فريبرز 

لاچینی ساخته بود. 
با وجود کارنامــه پر و پیمانی کــه فولادوند در زمینه 
شاعری و ترانه ســرايی دارد خیلی از مخاطبان ايرانی 
او را با کارهــای تصويری اش می شناســند. کارهای 
سینمايی مثل ســربازان جمعه و ســن پترز بورگ و 
سريال تازه صدا وســیما به نام بچه مهندس. شايد به 
همین خاطر هم ديدن او در ظاهری عجیب، مشغول 
خواندن شعرهای نه چندان عادی، برای مردم چندان 

راحت نیست.

حضور اندیشه فولادوند در برنامه دورهمی تمام حاشیه های سال های اخیرش را زنده کرد

 ابراهیم افشار
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دعای روز بیست و نهم ماه مبارک رمضان  

اللهمّ غَشّنی بالرّحْمَةِ وارْزُقْنی فیهِ التّوفیقِ والعِصْمَةِ وطَهّرْ قلْبی من غَیاهِبِ التُّهْمَةِ یا رحیماً بِعبادِهِ المؤمِنین.
خدایا بپوشان در آن با مهر ورحمت وروزی کن مرا در آن توفیق وخودداری وپاک کن دلم را از تیرگیها وگرفتگی های تهمت ای مهربان 

به بندگان با ایمان خود.

احتمال وجود جهان موازی؟
کشفیات شگفت انگیز دانشمندان در قطب جنوب

  سايت نگار

خودکشی در ژنو، زندگی در داکا، دريبل زدن در مونیخ
   پرویز پرستویی بازیگر شناخته شده سینما و تلویزیون،  درباره فیلم 
»بادیگارد« و تشابه شخصیت حاج حیدر با سردار قاسم سلیمانی گفت: 
قبل از اینکه ایشــان برای دیدن فیلم بیاید، این اتفاق در جامعه افتاده بود که فکر 
می کردند کاراکتر فیلم »بادیگارد« تشــابهاتی با حاج قاسم ســلیمانی دارد. این 
تصادفی بود و قرار نبود این شباهت وجود داشته باشــد اما بعد صورت و محاسن 
باعث شد این شباهت وجود داشته باشد. تاجایی که روزی که می خواستند فیلم 
»بادیگارد« را ببینند، سردار فدوی و سردار سلیمانی بودند و من هم رفتم. وقتی 
حاج قاسم رسید و از راهرو به سمت سالن سینما حرکت کرد، پوستر فیلم را که دید، 
گفت اینکه من هستم! خیلی برای او جالب بود که این شباهت در واقع چطور رخ 
داده است. ولی تا آنجایی که من در خاطرم است، تعمدی در این کار نبود.پرستویی 
در ادامه درباره واکنش حاج قاسم سلیمانی بعد از دیدن فیلم »بادیگارد« توضیح 

داد: دوساعتی راجع به فیلم صحبت کرد. فیلم را خیلی دوست داشت. 

   روایتی نسبتا قدیمی از خانم بهناز شفیعی،همسر مرحوم حجازی، از 
دوران حضور این چهره شاخص فوتبال ایران در کشور بنگلادش و در تیم 
محمدان که خالی از لطف نیست. همسر ناصرخان در این خصوص می گوید: 
یادم هست یک روز آمد خانه و نقشه جغرافیا را گذاشت جلوی من و بنگلادش را 
نشان داد و گفت می خواهم به اینجا بروم... گفتم اینجا کجاست ناصر؟ گفت آخر 
دنیا، داکا پایتخت بنگلادش که دو تیم دارد به نام آباهانی و محمدان و می خواهم 
بروم در یکی از این دو تیم به عنوان بازیکن و مربی کار کنم. هر روز ساعت 6 صبح 
می رفت تا ساعت 12 ظهر در جنگل های شــیان تمرین می کرد تا بدنش آماده 
شود. آن زمان یک خانه داشتیم 160 متر و یک پیکان که ناصر پیکان را 100 هزار 
تومان فروخت، 50 هزار تومان داد به ما و 50 هزار تومان خودش برداشت و رفت 
هند.... از هند پیشنهاد داشت اما به توافق نرسید و با قطار به بنگلادش رفت. در 
مسیر با یک فوتبالیستی به نام آمیکو آشنا شد که در محمدان بازی می کرد و رفت 
همین تیم. ناصر چند سال بنگلادش بود و من و آتیلا و آتوسا 8 ماه در بنگلادش 
کنار ناصر خان زندگی کردیم. واقعا آخر دنیا بود. یک بار آتوســا داشت بستنی 
می خورد، آن موقع 5 سالش بود، همین که چوب بستنی را انداخت پایین 20 تا 
بچه هجوم بردند برای لیس زدن چوب بستنی. آتوسا از آن روز به بعد 5 ماه داخل 
خانه ماند و بیرون نمی رفت. در داکا ماشین به صورت عمومی  وجود نداشت و ما 
با »ریکشا« این طرف و آنطرف می رفتیم. یک صندلی بود که دو تا چرخ داشت و 
آدم ها آن را راه می بردند. آنهایی که ریکشا می راندند خوشحال بودند از اینکه داکا 

سرپائینی و سربالایی ندارد و صاف است.

   سید عباس موسوی سخنگوی وزارت امور خارجه درباره شهروند ایرانی 
که در سوئیس فوت کرده است این گونه توضیح داده است: حسب اطلاعات 
دریافتی متوفی در آذر ماه 1۳۹۷ به بخش کنسولی سفارت جمهوری اسلامی ایران 
در سوئیس مراجعه و ضمن اشاره به اینکه در ســال 1۳۹۴ از ایران خارج و سپس 
به سوئیس پناهنده شده و گذرنامه اش در مســیر عزیمت به این کشور در آب های 
ترکیه و یونان مفقود شده، تقاضای صدور گذرنامه جدید می کند که برای وی صادر و 
تحویل می شود. سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: پلیس سوئیس در آذر ماه سال 
۹8 طی مکتوبی خطاب به سفارت ایران در برن، ضمن اعلام اینکه جسد متوفی را در 
منزل شخصی اش پیدا کرده، تشخیص اولیه در خصوص علت مرگ را خودکشی ذکر 
و تاکید می کند جنازه متوفی به پزشکی قانونی ژنو منتقل شده است که بلافاصله 
پس از دریافت گزارش پلیس پیگیری های سفارت ایران در سوئیس و شخص سفیر 
از طرق مختلف برای تماس با خانواده مرحوم و کســب نظر آنها در خصوص انتقال 
جنازه متوفی به ایران انجام می شــود. مکتوب پدر آن مرحــوم مبنی بر موافقت با 
دفن پیکر فرزندش در شهر ژنو در تاریخ 2۷ آذر ۹8 از طریق دفتر نمایندگی وزارت 
امور خارجه در مشهد مقدس به سفارت کشورمان در ســوئیس ارسال می شود و 
بر این اساس متوفی با همکاری مرکز اســلامی ژنو و با رعایت شئونات اسلامی در 
سوئیس به خاک سپرده می شود.  موســوی در خاتمه افزود: پیگیری های سفارت 
جمهوری اسلامی ایران در سوئیس با مقامات ذیربط این کشور  برای دریافت گزارش 

رسمی پزشکی قانونی درباره علت مرگ متوفی همچنان ادامه دارد.

   حرف های علی زند وکیلی در دورهمی: »آن زمان که هنوز در هنرستان 
موسیقی بودم، روزی، با جمعی از دوستان شیرازی، داشتیم از چهارراه ولی عصر به 
سمت پایین می رفتیم که بین چند نفر با دو تن از دوستان ما، درگیری پیش آمد. 
آن زمان، موهای خیلی بلند و فرفری و هیبتی خاص داشتم. من نه برای دعوا، بلکه 
برای دفاع از دوستان و خاتمه درگیری، طرف مقابل را به دیوار چسباندم و گفتم 
اگر می خواهی لات بازی دربیاری، من هم بلد هســت. البته خیلی زود بر خودم 
مسلط شدم و بعدش عذرخواهی کردم. یک هفته بعد، آن بنده خدا و دوستانش با 
گل آمدن هنرستان و از ما دلجویی کردند.« در ادامه، مجری برنامه، مانند همیشه، 
از دلیل ازدواج نکردن مهمانش پرسید که علی زندوکیلی پاسخ داد: »گاهی اوقات 
باید قسمت شود؛ شرایطش باید پیش بیاید و آدم هم به یک بلوغی برسد؛ این به 

زبان نیست، به زمان است، باید وقتش برسد.«
در پایان این گفت وگو، مجری برنامه به جای زندوکیلی، خاطره ای از گیر افتادن 
مهمانش در دستشــویی را تعریف کرد که با خنده های این خواننده همراه شد. 
مدیری توضیح داد: »یک بار کنسرت داشته اند و در حالی که گروه ارکستر روی 
صحنه رفته و براساس اورتور در حال نواختن بوده، علی ]زند وکیلی[ گفته یک 
لحظه می روم دستشویی و ســریع برمی گردم. رفته و در بسته شده و آن جا گیر 
کرده است. ارکستر هم همین طور داشته می زده تا خواننده پیدایش شود. از آن ور 

هم گروهی بزرگ در حال درآوردن ایشان از دستشویی بوده اند.«

   ویلی سانیول، درباره علی کریمی  می گوید : علی آدم متفاوتی بود. بعضی 
از آدم ها با استعداد به دنیا می آیند. او از نظر تکنیکی بازیکن محشری بود، اما فقط 
یک نکته داشت و آن اینکه دلش می خواست همیشه دریبل بزند. هردفعه که توپ 
را می گرفت می خواست حریفش را دریبل بزند. به شوخی به او می گفتیم صبح ها 
که از خواب پا می شی همســر و بچه هایت را هم دریبل می زنی. انگار هدف علی 
کریمی  از زندگی کردن دریبل زدن بود. او بازیکن خیلی با استعداد و البته خوش 
برخوردی بود. در بایرن در سمت راست خط میانی بازی می کرد و کنار خودم بود و 
به هم نزدیک بودیم. علی هم یکجورهایی مثل وحید آدم محشری بود.)ورزش ۳(

   به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، مدتی قبل فدراسیون فوتبال ایران 
از سوی فیفا به پرداخت مبلغ 200 هزار دلار به کارلوس کی روش سرمربی 
اسبق تیم ملی فوتبال برای جام ملت های 2019 امارات محکوم شد. این 
موضوع در هفته های اخیر بســیار جنجال ساز شــده بود و درحالیکه بسیاری از 
رسانه ها و کارشناسان مسئولان فدراسیون و شخص کی روش را برای قرار گرفتن 
بندی در قرارداد او که با ســومی  در رقابت هایی که در آن دیدار رده بندی برگزار 
نمی شود، ســبب پرداخت پاداش به این مربی شود مورد انتقاد قرار می دادند در 
نهایت اتفاق جالبی در این زمینه رخ داد. فدراسیون فوتبال ایران ابتدا قصد داشت 
برای بررسی مجدد این رای به دادگاه CAS اعتراض کند، اما پس از مذاکراتی که 

مهدی محمدنبی با کی روش انجام داد، ورق برگشت. کی روش در روز های اخیر 
بخشی از این 200 هزار دلار را به خود فدراسیون بخشیده و مابقی پول هم قرار 

است به 2 مرکز خیریه در مشهد مقدس تقدیم شود.

   سینمادیلی گزارش داده : بعــد از حجت الاسلام محمد برمایی که اجرای 
ویژه برنامه افطار شــبکه یک را بر عهده دارد به تازگی حجت الاسلام زائری هم 
اجرای برنامه »باغ رمضان« را بر عهده گرفته. همین مسئله باعث شوخی احسان 
علیخانی در لایو دیشبش با حجت الاسلام زائری شد. مجری برنامه »عصر جدید« 
در این مورد گفت: »ما حواسمان هست شما و چند نفر دیگر از هم لباس های شما 
تقریبا دارید صندلی های اجرا را می گیرید. ماهــم دیگر باید یواش یواش از اجرا 

برویم شما آمدید.«
محمد گبرلو دیگر مجری صداوســیما نوشــت: جدیدا روحانیــت هم به جمع 
مجری های تلویزیونی اضافه شدند. خداروشــکر افراد خوش تیپ و خوش بیان 
انتخاب کردند.در گفتمان خیلی شیرین سخن می گویند و از اندیشه های دینی 
برای هدایت و همدلی با میهمانان خوب استفاده می کنند و ذهنیت بینندگان را 
نسبت به روحانیت اصیل خیلی روشن و آگاه می کنند. و در مجموع در مقابل موج 
ضد روحانیت که برخی ) چه خود روحانیون محترم و چه بدخواهان ( در جامعه 
منتشر کردند بهانه خوبی است برای تطهیر شدن و مردمی  ماندن روحانیت معظم 
اما معتقدم شان روحانیت اجرای یک برنامه تلویزیونی نیست. مردم از شخصی که 
لباس مقدس پیامبر را به تن کرده انتظار هدایت گری و ارشاد و تبیین دین دارند 
نه مجری گری! که اصلا یک داستان دیگر است. اجرا در تلویزیون آداب خودش 
رو دارد که واقعا برخی عزیزان امثال علیخانی، رشیدپور و خسروی خیلی حرفه ای 
و کاربلد انجام می دهند. اما این لباس برای جایگاه بزرگتر و مهم تری دوخته شده 

است. بین تیمسار و سرهنگ خیلی فاصله است.

   به گزارش فارس به نقل از ورایتی، »راجر واترز« عضو ســابق گروه 
مشهور موسیقی »پینک فلوید« از همکار سال های دور خود »دیوید 
گیلمور« بابت ممنوعیت وی از دسترســی به وبسایت گروه مذکور در 
شبکه های اجتماعی به شدت انتقاد کرد. عضو ســابق »پینک فلوید« در 
این مورد گفت: دیوید گیلمور من را به خاطر بارگذاری آثار انفرادی ام در سایت 
گروه ممنوع کرده در حالی که همسر خودش همین کار را دارد در وبسایت گروه 
انجام می دهد. واترز در پیامی  ویدئویی که در توئیتر منتشر کرد به کنایه گفت: 
آنها فقط می تواننــد نام گروه را تغییر داده و همه چیز به خیر و خوشــی بگذرد. 
قصد ندارم طعنه بزنم هرچند همانطور که می دانید این مسیری است که من گه 
گاهی از جنبه مزاجی و فطری به آن اتکا می کنم. این فیلم دوشنبه شب به عنوان 
اعلامیه ای از من منتشــر شد و وقتی به وب ســایت پینک فلوید اشاره می کنم، 
منظورم صفحه فیس بوک و بقیه نیز هســت. او افزود: این سؤال در ذهن می آید 
که چرا این ویدئو در وب سایتی که »پینک فلوید« نام دارد موجود نیست؟ خب، 
پاسخ این است که هیچ چیزی از من در این وب سایت موجود نیست. من توسط 
دیوید گیلمور از وب سایت منع شده ام. یک سال پیش برای حفظ اعضای گروه 
پینک فلوید کارهایی کردم. من همه راهکارهایی را كه برای گذر از این بن بست 

افتضاح وجود دارد را پیشنهاد کردم اما حاصلی نداشت و از این بابت متاسفم.
واترز پیش تر در مصاحبه ها به ملاقات ناخوشایند بین خود، گیلمور و نیک میسون 
اشاره کرده بود. ]...[ من بارها گفته ام اگر الان ۳0میلیون نفر طرفدار عضو این وب 
سایت هستند به خاطر شاکله 5 نفری گروهمان بوده که شامل من، »سید بَرِت« 

»ریک رایت«، »نیک« و »دیوید گیلمور« می شود.

  تسنیم نوشت: ارکستر ســازهای ملی ایران در ادامــه اجراهای خانگی خود 
قطعه »لالایی« را با همراهی هنرمند آذربایجانی رامیز قلی اف آماده انتشار کرد.

علی اکبر قربانی رهبر ارکستر سازهای ملی در خصوص این همکاری توضیح داد: 
در ادامه اجراهای خانگی این ارکستر در دوران قرنطینه و توقف اجراهای صحنه ای 
تصمیم به همکاری مشترک با هنرمندان کشــور آذربایجان گرفتیم که در این 
خصوص به استاد رامیز قلی اف پیشنهاد همکاری داده شده و ایشان نیز استقبال 
کردند. این رهبر ارکستر و آهنگساز در مورد مراحل آماده سازی این اجرا ادامه داد: 
چند قطعه برای اجرا پیشنهاد شد که استاد قلی اف قطعه »لالایی« اثر واصف آدی 
گوزلف آهنگســاز آذربایجانی را انتخاب کردند و بلافاصله تنظیم این قطعه برای 
ارکستر را شروع و مقدمات کار را فراهم کردم. وی افزود: نوازندگان ارکستر سازهای 
ملی نیز فیلم اجرای خود را ارسال کرده اند و مراحل آماده سازی فیلم اجرا در حال 
نهایی شدن هســت. علی اکبر قربانی در خصوص همکاری استاد قلی اف گفت: 
ایشان از این حرکت و اجرا با ارکستر ایران استقبال کردند و معتقد هستند در این 
شرایط شنیدن موسیقی حتی برای لحظاتی کوتاه مایه دلگرمی انسان هاست. در 
ادامه آماده سازی دومین اجرای خانگی ارکستر سازهای ملی ایران، قطعه لالایی 

با حضور استاد رامیزقلی اف در روز عید فطر منتشر خواهد شد.

   مهناز افشار روز گذشــته درباره فیلم تازه اکران شده اش در بستر 
اینترنت نوشت: با احترام و عشق به تمامی فیلم هایی که بازی کردم باید بگم از 
حضورم در فیلم مهمانخانه ماه نــو عذرخواهی می کنم. از عدم صداقت بعضی از 

عوامل فیلم بگیر تا تغییراتی که بدون اطلاع من انجام شد و ....
اما همکاری با بازیگر ژاپنی و تجربه ژاپنی صحبت کردن بسیار برام جالب بود.

   دکتر »حمید عقیلی« یکی از پزشکان مشهدی که در عرصه مبارزه 
با کرونا خدمت می کرد، بر اثر ابتلا به این ویروس روز جمعه جان باخت.

وی پزشک عمومی بود که در درمانگاه ولی عصر )عج( مشهد فعالیت داشت. این 
درمانگاه یکی از مراکز سطح اول برای درمان سرپایی بیماران مبتلا به کرونا در 
مشهد است. پیش از این »حسن ارباب« از کادر پزشکی بیمارستان امدادی مشهد 
و دکتر »سید مرتضی وجدان« مدیرکل بیمه سلامت خراسان رضوی نیز بر اثر 

ابتلا به کرونا فوت کردند.

گروهی از دانشمندان ناسا مستقر در قطب جنوب 
به شواهدی دست یافته اند که ممکن است متعلق 
به جهانی موازی باشــد، جایی که قوانین فیزیکی 
کاملا به طور معکوس عمــل می کنند. این یافته 
جدید توسط یک دســتگاه آشکارساز ذرات به نام 
»آنتن گذرای تکانشی قطبی« )ANITA( کشف 
شده است که تیم دانشمندان ناسا آن را به کمک 
بالون های غــول پیکر در جو زمین قــرار داده اند. 
دستگاه های ناسا که در بالون های هلیومی موجود 
در ارتفاع ۳۷ کیلومتری زمین نصب شده اند، ذرات و 
امواج رادیویی برخاسته از سطح یخ در قاره جنوبگان 
را شناسایی می کنند. قطب جنوب مکانی ایده آل 
برای مطالعات اخترشناسی به شمار می رود چرا که 
از آب و هوایی سرد و خشک برخوردار است و تداخل 
امواج و یا به عبارتی پارازیت در آن جا صفر یا بسیار 
کم است. این دستگاه یک ذره با انرژی بالا موسوم به 
نوترینو را یافته است که خواصی همچون یک ذره 
با انرژی پایین از خود نشان می دهد. ذرات با انرژی 

پایین می توانند به صورت کامل از میان کره زمین 
عبور کنند و ماده سخت نمی تواند آن ها را متوقف 
کند. این در حالی اســت که ذرات با انرژی بالا به 
وسیله سطح جامد کره زمین متوقف می شوند. این 
بدین معنی است که ذرات با انرژی بالا تنها زمانی 
می توانند مورد شناسایی قرار بگیرند که از سطح 
بیرونی جو پایین آمده باشند، این در حالی است که 
آنتن ناسا ذره ای را دیده است که با انرژی بالا طریق 
معکوس را در پیش گرفته یعنی از سطح زمین به 
سمت بالا آمده است. پروفسور پیتر گورهام، استاد 
اخترشناسی دانشگاه هاوایی و از محققان پروژه، در 
این باره گفته است: »آنچه دیدیم چیزی است دقیقا 
مشــابه یک پرتو کیهانی که از سطح یخ منعکس 
می شــود، اما یک انعکاس نبود. این پرتو کیهانی 
جوری بود کــه انگار دقیقــا از درون خود یخ دارد 
ساطع می شود. چیز بسیار عجیبی است.«پروفسور 
گورهام گفته اســت با توجه به اینکــه رفتار ذره 
شــباهتی با تاو نوتریوم ندارد، ممکن است طبقه 

جدیدی از ذرات بنیادی زیر اتمی باشد. اگر دستگاه 
اشتباه نکرده باشد، ساده ترین توضیح می تواند این 
باشــد که همزمان با انفجار بزرگ، یا مهبانگ، دو 
جهان موازی به وجود آمده باشد. جهان ما و جهانی 
که در آن قوانین فیزیک معکوس حاکم هســتند 
و زمان می تواند به عقب بازگــردد. در واقع در این 
جهان موازی فرضی، ذرات باردار بارهای معکوس 
دارند)بارهای الکتریکی مثبت به منفی و منفی به 
مثبت( و محور زمان نیــز در جهت عکس حرکت 
می کند. هرچند این پدیده برای اولین بار یازده سال 
پیش مشاهده شــد، با این حال در تمام طول این 
سال ها تلاش دانشمندان برای توضیح علمی آن با 

شکست مواجه شده است.
فرضیه جهان های موازی از دهه شــصت میلادی 
به این ســو و با کتاب های علمی تخیلی و کمیک 
استریپ محبوبیت یافت، هر چند بحث پیرامون 
امکان وجود »چند جهان« از سال 1۹52 در محافل 

علمی رواج داشته است.

می گویند آدم ها را باید در ســفر شــناخت. عده ای 
می گویند آدم ها را باید در شــرایط سخت و بحرانی 
شناخت اما من راه حل ساده تری دارم. شناخت آدم ها 

در 8 دقیقه؛ آن هم در هنگام رانندگی.
بیایید قبول کنیم که بیشــتر ما هنــگام رانندگی 
آدم های مزخرفی می شویم. همین که پشت فرمان 
می نشینیم و استارت می زنیم، هیولایی در درونمان 
جان می گیرد و نعره کشان، بوم بوم به سینه پرمویش 
می کوبد. هیولایی که فکر می کند باید ضربه ای به این 
و آن بزند و آن ها را یکی یکی بخورد. هیولای راننده 
معتقد است بقیه ماشین ها، احمق ها و بی عرضگانی 
هستند که به قصد آسیب زدن به او، به خیابان آمده اند. 
راستی چرا فکر می کنیم که بقیه راننده ها، گماشتگان 
سازمانی مخفی هستند که می خواهند حال و جان ما 
را بگیرند؟ آنها ماموریت دارند که راه ما را ببندند و ما را 
پشت چراغ قرمز معطل کنند و برای تنوع، سپرشان 

را به سپرمان بمالند. اوه، جدی؟

به قیافه عصبی آدم هــا در حین رانندگی نگاه کنید. 
جوری اخم کرده اند و فحش ها را به ترتیب قد، حاضر 
و آماده روی زبان چیده اند که انگار هر لحظه منتظر 
جنگ اند. جنگی که نباید شکست خورده و ناکام از 
آن بیرون بیایند. جنگی که باید در آن، برتری خیالی 

خود را ثابت کنند و حق فرضی خود را پس بگیرند.
در خیابان آن کســی کــه اول دســت را روی بوق 
می گــذارد برنده اســت. پس همه دســت ها، مثل 
مسابقه ای تلویزیونی، روی بوق آماده است تا یک نفر 
اشتباه کند. بوق ها برای چه کسی به صدا در می آیند؟ 
برای بی عرضه ها. چه کســی در این شهر می خواهد 
یک بی عرضه باشد؟ هیچکس. کسی که بوق می زند 
می خواهد به دیگران اعلام کنــد: من خوبم، اما گیر 
خرفت ترین راننده خاورمیانه افتاده ام. آه. کسی که 
اول بوق می زند و اول ســر را از پنجره بیرون می برد 
و اول دهان را باز می کنــد، می خواهد به وصیت پدر 
خدابیامرزش عمل کند که: فرزندم، هرگز بی عرضه 

و پپه نباش، بکش تا کشته نشــی. بیشتر ما هنگام 
رانندگی، آدم های بی رحمی می شویم. آدم هایی که 
این وظیفه را روی دوششان احساس می کنند که باید 
در خیابان و اتوبان، دیگران را ادب کنند و حالشــان 
را جا بیاورند. اگر جلویت پیچیدند، جلویشان بپیچ. 
اگر بهت راه ندادند، از ســمت راست سبقت بگیر و 
راهشان را ببند. اگر فحشــی حیوانی دادند، فحشی 
خانوادگی بده.  اگر برایت تک بوقی زدند، ســه بوق 
کشدار تحویلشان بده. اگر قفل فرمانشان را نشانت 
دادند، شات گان ات را بیرون بیاور و صبر نکن. شلیک.

ما فراموش می کنیم که این دشمن های منفوری که 
دوست داریم خون شان را بریزیم، همان غریبه های 
محترمی  هســتند که در دنیای غیر جنگیِ خارج از 
ماشین، بهشان ســلام می کنیم و لبخند می زنیم و 
دست کمک به سمت شان دراز می کنیم. راننده های 
کناری، دشمنان ما نیستند. آن هیولای لعنتی را از 

ماشین و کله تان بیرون کنید لطفا.

  ستون فقرات

راننده  جلويی را بکش!
آنالی اکبری

 واگویه های انتظار
حالا که رفته ای

بیا / بیا برویم / بعد ِ مرگت قدمی بزنیم
ماه را بیاوریم / و پاهامان را تا ماهیان رودخانه دراز کنیم

 دستور زبان عشق
عشقت آموخت به من رمز پریشانی را
چون نسیم از غم تو بی سر و سامانی را

 حسین منزوی گروس عبدالملکیانبوی پیراهنی ای باد بیاور ، ورنه/  غم یوسف بکشد عاشق کنعانی را ...

1- مجری اسقاطی یکی از شــبکه های ماهواره ای 
ســلطنت طلب،  نظرخواهی گذاشته بود و اسم این 
مرد را به عنــوان یکی از کاندیداهــای بزرگ ترین 
خیانتکار قرن قرار داده بود . قریب به هفتاد ســال 
از کودتای 28 مرداد گذشــته و ســلطنت طلب ها 
هنوز کینه او را بر دل دارند. شاید به این عنوان که 
مواجهه خواسته های ملت با دســتگاه سلطنتی را 
سیستماتیک و مدون کرد. شاید برای این که توانست 
مواجهه ملی با استعمار را هم معنی مقابله با حکومت 
سلطنتی نشان دهد. شاید برای این که به عنوان یک 
تحصیلکرده در اروپــا از زاویه ای بر حکومت پهلوی 

وارد شده بود که کسی انتظارش را نداشت. 
2- چند سال قبل مناظره ای بود میان دکتر احمد 
نقیب زاده از طرفداران نهضت لیبرالیســم در ایران 
و مســعود کیمیایی. در آنجا نقیب زاده تقریبا همه 
حرکت های آرمانگرایانه )چریکی ، مذهبی ، انقلابي 
و...( را با ترازوی ســود و فایده زیر سوال برد و حتی 
مصدق را هم از این معرکه بی نصیب نگذاشــت. در 
این منظر ســوال این طوری مطرح شــده بود که 
»اصولا جنبش ملی شــدن نفت چه فایده ای برای 

کشور داشت؟« 
می بینید؟ لیبرالیســم حتی مهم ترین چهره خود 
در ایران را به عنوان یک آرمانگرای مبارز پشت سر 

می گذارد!
۳- محمــد مصــدق زمانــی بــه عنــوان نمــاد 
ملی گراهای لیبرال در ایران مطــرح بود اما حالا و 
در تقســیم بندی های جدید به نمــادی از مبارزه، 
پایمردی بر استقلال، حقوق ملی و بیگانه ستیزی 

مطرح شده است. کسی که وقتی نهضت ملی شدن 
نفت با مواجهه سنگین و غیرانسانی انگلیس روبه رو 
شد توانست کشور را شجاعانه و با تکیه بر تولید ملی 
و صرفه جویی اقتصادی بچرخانــد. کاری که لابد 
در منظر تئوریســین های امروز لیبرالیسم در ایران 
بیهوده بوده: »این همه مرارت برای چه؟« او با همین 
مشخصات بســیاری ازاعضای حاکمیت فعلی را به 

لحاظ انقلابی بودن پشت سر می گذارد!
۴- مصدق بر تصور ما از سیاستمدار ایرانی منطبق 
است. چهره اش ، طنز کلامی اش و لجاجتش و شیوه 
دوگانه ملی  و بومی بودن و در عین حال مستفرنگ 
بودنش. عکس هایش در دادگاه همچنان لبخندی 
بر لب ما می آورد یــا در دیوان لاهــه . او همچنان 
مرد خوشنامی در سپهر سیاســی ایران باقی مانده 
اســت . هرچند دو قطبی اش با آیت الله کاشــانی و 
فدائیان اســلام از منظر حاکمیت فعلی، او را دچار 
مظلومیت کرده اســت. طیف ســنتی به  این مرد 
مکلای تحصیلکرده در اروپا آن هــم از خانواده ای 
قاجاری همیشه با ســوءظن نگاه می کرده اند. این 
طبقه با جدیت پیگیر مقید بــودن مصدق به نماز 
بوده اند و محجبه بودن زن ، دختر و یا عروســش را 
جست و جو می کردند. و این داستان همچنان ادامه 
دارد. در مورد شــریعتی ، آل احمد و حتی غلامرضا 

تختی. 
5-  مصدق در منظر سیاســی اش نوعی ســلطنت 
مشروطه را مورد توجه داشــت در مدل انگلیسی و 
خودش را نیز در اقتداری چرچیل گونه معنا می کرد. 
اما در کشوری که ســلطنت یعنی اختیارات بی حد 

و حصر ، تنش ها قابل پیش بینی بــود. او به کابوس 
خانواده پهلوی تبدیل شده بود که  یک دهه قبل در 
قامت پدرشان ، یک دیکتاتور همه کاره مطلق العنان 

را به عنوان شاه در کشور داشتند. 
 6- مصدق شجاع بود؟ در افتادن یک تنه او با انگلیس 
و دربار پهلوی نشانه ای از شــجاعت است اما خب 
روایتی هم وجود دارد که بعــد از اولین تهدید ترور 
)از ســوی فدائیان ؟ ( دو هفته به ساختمان مجلس 
پناه برد و آنجا زندگی کرد تا امنیت بیشتری داشته 
باشد. یعنی نخست وزیر کشور که باید امنیت جامعه 
را تامین کند خودش به نوعــی زندگی مخفی تن 

داده بود !
۷- مصدق اشتباهات زیادی داشت؟ بی شک . جدا 
از لجاجت بــا طبقه مذهبی ایران و عــدم توجه به 
تاثیرگذاری این طبقه در سرنوشت سیاسی کشور ، 
در سخت ترین لحظات به شــکل غیرقابل باوری به 
آمریکایی ها اعتماد کرد. این دیگر به تاریخ پیوسته 
که مشاوره مصدق با سفیر آمریکا 2۴ ساعت قبل از 
کودتا چه اشــتباه بزرگی بوده است. اعلام حکومت 
نظامی و خالی شدن خیابان ها از مردم و جوانان که 
بزرگ ترین حامی مصــدق بودند راه را برای کاروان 

کودتا چیان چه لمپن ها و چه نظامی ها بازگذاشت.
مصدق 8۷ ســال عمر کرد وتنها کمی بیشتر از دو 
سال نخســت وزیر ایران بود اما تاثیر آن دو سال بر 
جامعه ایرانی آنچنان عمیق است که بر تمام زندگی 
ما سایه انداخته است . براي مردی چنین تاثیرگذار 
باید احترام بیشتری قائل شــد. بیشتر از گذاشتن 

نامش بر خیابانی کوچک در میرداماد تهران.  

حالا انقلابی محسوب می شود
خرده روایت هایی از چهره های ویژه معاصر ایران و جهان ، تا آخر بهار - سی و ششم: محمد مصدق

آرش خوشخو  90 پرتره از 90 شخصیت 

pr@7sobh.com
www.7sobh.com
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تا

 خودرو
 موبایل

   استارتاپ ها

   بانک، بیمه
  طلا ، دلار

  بورس

  صنایع  غذایی
   مسکن 

  گردشگری

تیوولی از محبوب ترین محصولات تاریخ سانگ یانگ 
دوباره به قاره سبز می رود. پس از معرفی »سانگ یانگ 
تیوولی« فیس لیفت در بازار کره جنوبی در سال 2019، 
اکنون مدل جدید این خودرو در بازار اروپا نیز معرفی 
شده است. ســانگ یانگ به تازگی از مدل فیس لیفت 
تیوولی با طراحی بیرونی و داخلی به روزرسانی شده، 
فناوری ها و پیشرانه های جدید در اروپا رونمایی کرده 
است. در بحث ظاهری، در قسمت جلو شاهد قرارگیری 

جلوپنجره، سپر و قاب های مه شکن جدید هستیم.
ورودی های هوا نیز نســبت به قبل بزرگ تر شده اند. 
 LED در قســمت عقب هم می توان نصب چراغ های
با طراحی به روزرسانی شده، سپر و صندوق جدید را 
تشخیص داد. بیشترین تغییرات و به روزرسانی ها در 
کابین تیوولی فیس لیفت شکل گرفته است. داشبورد 
و کنسول وسط طراحی جدیدی را تجربه می کنند و از 
مواد باکیفیت تری در کابین استفاده شده است. یکی 
از مهم ترین تغییرات شــکل گرفته در داخل خودرو، 

نصب نمایشگر 8 اینچی سیستم صوتی و تصویری در 
تریم های ونتورا و اولتیماتدر کنار نمایشــگر 10.25 
اینچی برای پشت آمپر دیجیتالی است که خودرو را از 
هر جهت با رقبای خود برابر می کند. سیستم سرگرمی 
 ،RDS بــه همراه DAB تیوولی هم شــامل رادیو
درگاه USB، اپل کارپلی و اندروید اتو و دوربین عقب 
 +DAB می شــود. افزون بر اینها، در هر تریم فناوری
برای کیفیت صــدای بهتر و بلوتوث بــرای اتصال به 

گوشی و پخش موسیقی درنظر گرفته شده است.
ســانگ یانگ تیوولی فیس لیفت از نظــر فنی هم به 
روزرسانی قابل توجهی را پشت سر گذاشته است. دو 

پیشرانه توربوشــارژ GDI جدید با حجم های 
1٫2 )۳ سیلندر( و 1٫5 لیتر )۴ سیلندر( برای 

تیوولی فیس لیفت درنظر گرفته شده است. 
پیشرانه 1٫۶ لیتری چهار سیلندر توربو 
دیزل نیز به روزرســانی شده و اکنون هر 

سه پیشرانه از استاندارد آلایندگی یورو ۶ 

بهره می برند. پیشرانه پایه ای 1٫2 لیتری با جعبه دنده 
شش سرعته دستی هماهنگ شده و 12۶ اسب بخار 
قدرت در 5000 دور بر دقیقه تولید می کند. گشتاور 
این پیشرانه به 2۳0 نیوتن متر بین دورهای 1۷50 تا 
۳500 می رسد. پیشرانه 1٫5 لیتری با دو انتخاب جعبه 

دنده شش سرعته دستی یا خودکار عرضه می شود.
این پیشرانه 1۶1 اســب بخار قدرت در 5500 دور بر 
دقیقه و 280 نیوتن متر گشتاور بین دورهای 1500 
تا ۴000 تولید می کند. پیشــرانه 1٫۶ لیتری دیزلی 
نیز با 1۳۴ اســب بخار در ۴000 دور بر دقیقه و ۳2۴ 
نیوتن متر گشــتاور بین دورهــای 1500 تا 2500 
تولید می کند. شایان ذکر اســت که تمامی تریم های 
تیوولی دیفرانسیل جلو هستند. سانگ یانگ، تیوولی 
فیس لیفت را با ویژگی های ایمنی جدید به بازار اروپا 
عرضه می کند. از جمله ویژگی های استاندارد خودرو 
می توان به هشــدار تصادف از جلو، هشــدار خروج از 
خط، ترمز اضطراری خودکار، راهنمای ماندن در خط، 
شناسایی علائم ترافیکی، هشــدار هوشیاری راننده، 
سیســتم توقف اضطراری و راهنمای فاصله مطمئن 

اشاره کرد.
قیمت ســانگ یانگ تیوولی فیس لیفــت برای مدل 
پایه ای EX در انگلســتان از 1۳٫995 پوند )معادل 
1۷ هزار دلار( آغاز می شــود. این نســخه منحصراً با 
پیشــرانه 1٫2 لیتری سه ســیلندر عرضه می شود. از 
جمله ویژگی های اســتاندارد تریم پایه ای می توان به 
کروزکنترل، شیشــه های برقی، قفل مرکزی، رادیو 
DAB به همــراه Ipod و بلوتــوث، رینگ های 1۶ 
اینچی فولادی با قالپاق، سیستم تهویه دستی، شش 

ایربگ و… اشاره کرد.

ایده متفاوت سوپرماشین اسمارت 
دو طراح مشهور در طرحی مشترک سراغ اسمارت رفتند و یک کوپه 
سبک وزن و الکتریکی را برای این شــرکت طراحی کردند. جئوفری 
دسمبری و پیر سنلت با ارائه این طرح از ایده خود برای ساخت خودرویی 
ورزشی و مفرح در شرکت اسمارت خبر دادند. ایده ای که هنوز مشخص 
نیست با استقبال اسمارت روبه رو خواهد شد یا نه؟ جئوفری دسمبری 
که خود سرطراح استودیو مشهور پینین فاریناست و در پرونده کاری 
خود طرح های مهمی را از چند برند مختلف دارد، این اسمارت خیالی 
را به شکلی کاملا فانتزی منطبق بر المان های هویتی این شرکت خلق 
کرده و البته نتیجه کار هم تا حد زیادی رضایت بخش است. این خودرو 
که  به صورت تارگا با امکان برداشتن سقف فلزی ساخته شده، به موتور 
الکتریکی و دو صندلی خوش دوخت و اســپورت مجهز است و بازار 

محصولاتی نظیر پورشه باکستر را هدف قرار داده است.

گروه خودرو| وکتــرا یکی از به یــاد ماندنی ترین 
خودروهای برند اوپل است که ســال های ۷۴ و ۷5 
به کشور وارد شــد و هنوز هم ســطح قابل قبولی از 
کارایی را حفظ کرده اســت. موتور 115 اسبی، ابعاد 
۴.۴۳ در 1.۷ متری در کنــار اتاقی که هنوز قدیمی 
نشده و طرح خوشایندی دارد، مهم ترین مشخصات 
این سدان اروپایی است که ذاتا برای طبقه متوسط و 
خانواده های کوچک ساخته شده است. در روزگاری 
که شاهد جولان سدان های چینی و فرانسوی در بازار 
ایران هستیم، وکترا با همان مشخصات و   پس از ربع 
قرن کار توانســته گزینه ای جالب برای کسانی باشد 
که در محدوده 50 تــا ۶0 میلیون تومان قصد خرید 

خودرو دارند. 
طرح جالب و ســاده بدنه که به دلیــل نظم آلمانی 
ســازنده هنوز از تک و تا نیفتاده، موجبات شیفتگی 
خریداران وکتــرا را فراهم می کند. اوپــل وکترا در 
نخســتین نگاه اصلا به یک ماشین دهه 90 میلادی 
شبیه نیست! بخشــی از این موضوع به دلیل مونتاژ 
پیوســته خودروهای قدیمی در ایران است و بخش 
دیگر هم دلیلی جز هنرمندی اوپل ندارد. چهره این 
خودرو با وجود شباهت به محصولات آئودی در همان 
دوره، سبک و سیاق خاص خود را مخصوصا در نمای 
عقب ارائه می کند. از مهمترین نکاتی که وکترا را در 
بین خریداران ایرانی به محصولی معتبر تبدیل کرده، 
صندوق بار بزرگ، صندلی های نرم، ایمنی مناسب و 

سواری به نسبت آرام و راحت خودرو است.
عموم مدل های این سدان دیفرانسیل جلو و پنج نفره 
که در طیف محدودی از رنگ ها اعم از مشکی و سبز 
گیاهی و نقره ای و عنابی به کشــور وارد شده، از نوع 

پنج سرعته و دستی هســتند که البته کمی از سوی 
خریداران بابت خشــکی کلاچ به آن انتقاد می شود. 
وکترا که این روزها با نام اینسیگنیا در بازار اروپا عرضه 
می شود، نسبت به سال ســاختش امکانات مناسبی 
دارد. برای نمونه در نســخه های معمول این خودرو 
فرمان هیدرولیک، کولر، آینه برقی مجهز به گرمکن، 

ترمزهای ABS، دزدگیر فابریک، چراغ های موتوردار 
جلو، چهار شیشه برقی و یک عدد ایربگ وجود دارد. 
موردی که در مقایسه با اغلب خودروهای ارزان و صفر 
کیلومتر بازار ، خبر از وضعیت مناسب وکترا می دهد. 
از نکات جالب درباره سیســتم صوتی وکترا، سیستم 
ضبط و پخش آن اســت که به یک جعبه نوار کاست 
و مجموعه بلندگوهای خوبی مجهز اســت و کیفیت 

کار بالایی دارد.
در کل کیفیت متریال کابین و قطعات این خودروی 
آلمانی فوق العاده بالاست و هنوز هم بعد از 25 سال، 
تعداد زیادی از همین خودرو را به شــکل پیوسته در 
سطح شــهرهایی همچون تهران تردد می کنند اما 
یکی از نکات جالب اپل وکترا، آســان بودن پی بردن 
به تصادفی بودن این خودرو است. صندلی های وکترا 
به جک مجهز هستند که هنگام تصادف تغییر حالت 
می دهند. پــس از تصــادف کارت زرد رنگی از قفل 
کمربند این خودرو بیرون می زند، که با مشاهده آن 
می توان فهمیــد وکترای مورد نظر تصادف شــدید 

داشته است.
سدان 11۳0 کیلویی وکترا که قادر است ظرف 10 تا 
11 ثانیه به سرعت 100 کیلومتر در ساعت برسد، در 
هر 100 کیلومتر بسته به ســفر در شهر یا جاده بین 
۷ تا 10 لیتر بنزین مصرف کرده که رقمی مناســب 
برای یک پیشــرانه دو لیتری چهار ســیلندر از دهه 
90 میلادی است. وکترا که به رینگ و لاستیک 1۴ 
اینچی مجهز است، تا 210 کیلومتر در ساعت سرعت 
گرفته و عموما در شتاب ثانویه عملکرد بهتری دارد. 
وکترا که حد فاصل دو سدان آسترا و امگا قرار داشت، 
با داشتن فاصله محوری 2.۶ متری، کابینی جادار و 
پرنور را در اختیار سرنشــینان می گذارد. این خودرو 
کیفیت سواری مناســبی بالاتر از یک پژو ۴05 را با 
همان ســطح از هندلینگ به خریداران ارائه می کند 
و در نمونه های بســیار تمیز بهایــی در محدوده 55 

میلیون تومان دارد.

گاراژ

تیوولی رفت و برگشت
با همان طرح قدیمی و اندکی تغییرات 

در نمای جلو و کابین، سانگ یانگ دوباره 
تیوولی را به جنگ کپچر، 2008 و رقبای قدر  

این کلاس فرستاده است

رنو می میرد؟
برنو لومر وزیــر اقتصاد 

فرانسه از حال بد شرکت 
خودروســازی رنــو گفته و 

شرایط مالی این برند را وخیم اعلام 
کرده است. وی اعلام کرده رنو باید فرصت های شغلی موجود در کارخانجات خود را 
حفظ کند و در عین حال هرچه زودتر به شرایط رقابتی برگردد. لومر با تایید بحران 
مالی حاکم بر رنو از طراحی یک برنامه کاهش هزینه به میزان 2.2 میلیارد دلار در 
این شرکت مشهور خبر داد. رنو که در سه ماهه اول امسال با افت 19 درصد درآمد 
روبه رو شــده، حدود ۳۶ درصد از فروش خود را در اروپا طی فصل گذشته از دست 
داده و درآمدش در بهار 2020 به مرز 10 میلیارد دلار ســقوط کرده اســت. گفته 
می شود احتمالا به زودی دو کارخانه این برند معتبر یعنی تاسیسات آلپاین و فلینز 
تعطیل خواهد شد. شــرایط برای رنو در حالی پیچیده است که برخی گزارش ها از 
دریافت بیش از 155 میلیارد دلار وام توســط خودروسازان و قطعه سازان حکایت 
دارد. عددی که مشخص نیست چه مقدار از آن از طریق شبکه بانکی قابل دریافت 
است. عدد آنقدر بزرگ اســت که طبق برآورد مجله اتوموتیونیوز اروپا با صادرات 

هشت ماه اتحادیه اروپا در بخش خودرو برابری می کند. 

کار سخت چینی برقی و سه ستاره در اروپا

یکی از جدیدترین بازیگران بازار خودرو اروپا شاســی بلند  چینی با نام آیویز است که 
اخیرا موفق شده در تست هاي تصادف موسسه یوروانکپ امتیاز ۳ ستاره را دریافت کند. 
این خبر برای سازنده ای که سابقه اش در تولید خودرو به سه سال نمی رسد، عملکرد 
درخشانی اســت؛ گرچه در قیاس با رقبای این خودرو واقعا ناامیدکننده است. آی ویز  
U5 با ۴.۶8  متر طول1.88  متر عرض و فاصله  محوری 2.8  متری، تقریبا به اندازه مدل 
فولکس واگن تیگوان ال اسپیس بزرگ و کشیده است، از مدتی پیش به بازار اروپا راه 
یافته است. این شاسی بلند چینی اما به جای موتور درونسوز از موتور برقی با حدود 188 
اسب بخار قدرت بهره می برد که حداکثر ۳15 نیوتن متر گشتاور را فقط به چرخ های جلو 
منتقل می کند. این خودرو با 1۷۳0 کیلوگرم وزن، تقریبا به اندازه  تویوتا راو۴ هیبریدی 
است. آی ویز U5 به باتری ۶5 کیلووات ســاعتی مجهز است و با استاندارد NEDC با 
هربار شارژ می تواند ۴۶0 کیلومتر را بپیماید. خریدارانی که به دنبال ظرفیت پیمایش 
بیشتری هستند، می توانند باتری اضافی بخرند تا شعاع حرکتی آن به 5۶0 کیلومتر 

افزایش یابد.

آبی های جاده مخصوص رکورد زدند
آمار تولید خودرو نشــان می دهد گروه صنعتی ایران خودرو در دومین ماه ســال 
99 موفق به تولید 51 هزار و ۴55 دســتگاه از انواع محصولاتش شــده اســت. 
تولید این خودروســاز در اردیبهشت امسال نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
افزایشی 28درصدی را نشان می دهد. در اردیبهشت سال گذشته تعداد ۴0 هزار 
و ۳0۳ دستگاه خودرو تولید شده است. این شرکت اعلام کرده با ثبت عدد تولید 
اردیبهشت99،  ســطح تازه ای از تیراژ ماهانه در ایران خودرو محقق شده که در دو 
سال اخیر سابقه نداشته اســت. رکورد قبلی ماهانه  تولید مربوط به دی ماه 98 با 
تولید 50 هزار و ۴۴ دستگاه بوده است. برمبنای آمار و اطلاعات تولید، گروه صنعتی 
ایران خودرو از ابتدای ســال جهش تولید تا روز پایانی اردیبهشت نیز با افزایش 8 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشــته، تعداد ۶۶ هزار و 559 دستگاه انواع 
خودروی سواری و وانت به تولید رسانده است. اهداف و برنامه های تولید درحالی 
محقق شده که بحران کرونا ســبب تاخیر در آغاز سال کاری 99 و غیرفعال بودن 
خطوط تولید تا روز 2۳ فروردین ماه شد. از سویی دیگر گروه صنعتی ایران خودرو از 

ابتدای سال تعداد ۴9 هزار و ۴2۳ خودرو را تجاری سازی کرده است.

 پیش فروش بزرگ 25 هزار دستگاهی 
در عید فطر

ضوابط فروش 25 هزار دستگاه خودرو در ایام عید ســعید فطر اعلام شد. سرپرست 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با اعلام این خبر گفت: شرایط خاصی در ضوابط فروش و 
اولویت های تحویل در نظر گرفته شده تا بتوان خودرو را تنها به مصرف کنندگان واقعی 
فروخت و تقاضای کاذب را حذف کرد. حسین مدرس خیابانی با اشاره به سیاست های 
ابلاغی ریاست محترم جمهوری به وزارت صنعت، معدن و تجارت مبنی بر ساماندهی 
بازار خودرو گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت در راستای اجرای سیاست های دولت، 
برنامه ریزی های منسجمی را برای ساماندهی بازار خودرو طراحی کرده که محور اصلی 
آن افزایش تولید به منظور پاســخگویی بهینه به تقاضای موجود در بازار است  اما در 
کنار آن، با مجموعه سیاست های تعریف شده، نظارت کافی صورت خواهد گرفت تا 
علاوه بر ساماندهی موضوع ثبت نام فروش و تحویل، زمینه برای عرضه مستقیم 
محصولات به مصرف کنندگان واقعی و حذف تقاضای کاذب از بازار خودرو نیز 
فراهم شــود.وی افزود: بر اساس سیاســتگذاری های وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و هماهنگی های به عمل آمده با خودروســازان، فروش ویژه 25 هزار 
دستگاه خودرو شامل 15 هزار دستگاه خودروهای گروه صنعتی ایران خودرو 
و 10 هزار دســتگاه خودروهای تولیدی گروه خودروسازی سایپا، در ایام عید 

سعید فطر صورت خواهد پذیرفت.

دندهمعکوس   

 چهار چرخ

 نیش ترمز

 بازارچه

داشبورد    

اوپل وکترا مدل 1994 جزو معدود محصولاتی است که در دهه 70 
خورشیدی وارد ایران شده و هنوز هم به خوبی کار می کند. برای خودرو 

روزمره به این آلمانی نجیب فکر کنید!

یک انتخاب 50 میلیونی از آلمان

قیمت  سدان های کارکرده چینی)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت محصولات چینی )قیمت ها بر حسب تومان(قیمت خودروهای روز)قیمت ها بر حسب تومان(قیمت گران ترین خودروهای تولید داخل   )قیمت ها بر حسب تومان(

حجم موتور مدل  قیمت ردیف
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670 میلیون

235 میلیون

600 میلیون

545 میلیون

505 میلیون

 470 میلیون

2400

1700 توربو

2000

1600 توربو

1600 توربو

2000

سوزوکی ویتارا اتومات مدل98

دنا پلاس توربو  تیپ2

مزدا3 تیپ4

سیتروئن سی3  فول 

پژو 2008

کیا سراتو آپشنال
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520 میلیون

1.2 میلیارد

510 میلیون

350 میلیون

225 میلیون

315 میلیون

200 میلیون

239 میلیون

132 میلیون

115 میلیون

78 میلیون

88 میلیون

پیکاپ آمیکو دوکابین آسنا صفر

تویوتا هایلوکس دوکابین فول

فوتون تونلند دوکابین 

ایسوزو دی-مکس تک کابین

ریچ دوکابین 

کاپرا 2 دوکابین

رنو تندر پیکاپ صفر

گریت وال وینگل 

مزدا کارا دو کابین

زامیاد زد24 بنزینی

پراید 151

وانت آریسان

2400

2700

2400

3000 دیزلی

2400

2400

1600

2400

2000

2400

1300

1700

چانگان ایدو 2015

جیلی امگرند سدان 2014

ام جی 550 مدل 92

بسترن بی50اف مدل 96

ام وی ام 550 مدل 95

لیفان 620 مدل 92

202 میلیون

180 میلیون

215 میلیون

200 میلیون

130 میلیون

100 میلیون

1800

 1800

 1800

1600

2000

 1800

سرگردانی موستانگ در ایران 
گفته می شود قیمت چهار میلیاردی نسخه 2013 کوپه 
عضلانی فورد موجب شده تا هیچ کس برای خرید این 

خودرو پا پیش نگذارد
هفت صبح| اینجا با یکی از آخرین و جدیدترین خودروهای آمریکایی وارد 
شده به کشــور روبه روییم. خودرویی که در کمال تعجب ساخت فورد است و 
پلاک ملی هم دارد. این خودرو که همان ســاختار کلاسیک خود را به عنوان 
یک کوپه موتور جلو و دیفرانسیل عقب با ســقف پارچه ای حفظ کرده، طرح 

ظاهری دلنشینی دارد.
فورد برای سال 201۳ فنربندی نمونه کانورتیبل )سقف باز شو( از سری GT با 
هدف مدیریت بهتر توان و عملکرد موتور قدرتمند این مدل، مورد بازنگری قرار 
گرفته و به شکل ملموسی از نمونه های قبلی سفت تر است. به لطف این تغییر و 
برخی اصلاحات ساختاری، مقاومت پیچشی بدنه نسبت به مدل های 2010 در 
حدود 12 درصد بیشتر شد که سواری بهتر با هندلینگ بهتر را برای این مدل 
سبب می شود. هرچند دنیای موستانگ پایانی ندارد و خریداران علاقه مند به 
رانندگی در پیست می توانستند با سفارش مجموعه ترمز های برمبو، تایرهای 
پیرلی P ZERO و فنربندی مستحکم تر، قابلیت های خودرو خود را تا سطح 

مدل های شلبی افزایش دهند.
در نگاه بسیاری افراد، موستانگ یک خودرو زیبا با ظاهری خشن است اما باید 
خشونت اصلی را در زیر کاپوت جست وجو کرد. جایی که موتور هشت سیلندر 
تنفس طبیعی با 5.0 لیتر حجم یارای تولید ۴20 اســب بخار قدرت را دارد و 
در حدود 5۳0 نیوتن متر گشــتاور را راهی گیربکس شش سرعته اتوماتیک 
می کند. این موتور کلاسیک فاقد سوپرشارژر و توربو شارژر است و به همین 
سبب یک پیشرانه سنتی با ساختاری کلاسیک محسوب می شود که صدایی 

فوق العاده تولید می کند.
مشکل موستانگ نسل پنجم از جایی شروع می شــود که به دلیل گشتاور و 
قدرت زیاد پیشرانه و ســبک بودن محور عقب و چسبندگی چرخ های عقب 
ناگهان از دست می رود و تلاش راننده برای جلوگیری از اسپین شدن خودرو بی 
نتیجه می ماند. این درحالیست که فنربندی در مجموع عملکرد نرم و مناسبی 
  GT دارد و برای استفاده روزمره و تردد جاده ای مشکل ساز نمی شود. موستانگ

با چنین پیشرانه ای به اندازه نام و شهرتش، سریع و خشن است.
برای کسب سرعت 100 کیلومتر بر ساعت، تنها کافیست که ۴.8 ثانیه بعد از 
رها کردن ترمز، نعره های پیشرانه را در حالت تخت گاز تحمل کنید. عددی که 
در بدترین شرایط به حدود 5.5 ثانیه افزایش می یابد  اما به هرحال موستانگ 
GT در بازار های جهانی یک خودرو ارزان قیمت واقعا سریع محسوب می شود. 
به منظور مقایسه فنی کافیســت به این نکته اشاره کنیم که آلفارومئو ۴c  به 
عنوان نماینده یک خودروساز اروپایی از نظر مشخصات عملکردی نزدیک به 
موستانگ GT است  اما در حدود ۷0 هزار دلار قیمت دارد. در مقابل موستانگ 
GT کانورتیبیل با گیربکس اتوماتیک تنها حدود ۳۷.500 دلار قیمت داشته 

که رقمی در حدود نصف آلفارومئو ۴c به حساب می آید.
هرچند این تمام ماجرا نیست و در برخی زوایا مانند سبکی وزن، لذت رانندگی 
و مصرف سوخت، این آلفاست که گوی سبقت را از رقیب آمریکایی می رباید. 
به هرحال اختلاف قیمت این دو خودرو آنقدر زیاد اســت که بســیاری افراد 
عطای تکنولوژی پیشرفته خودروهای اروپایی را به لقایش ببخشند و به سراغ 
 GT خودروهای آمریکایی ساده ، خشن و نسبتا ارزان قیمت بروند. موستانگ
در زمان تست نزدیک به 1۴.۷ لیتر بنزین در یکصد کیلومتر می سوزاند که به 

مراتب از ارقام رسمی اعلامی فورد بیشتر است.
این خودرو در کنار فــراری ۴58 ایتالیا، هامر اچ2 و بنتلــی جی تی از جمله 
خاص ترین خودروهای موجود در بازار ایران است. خودرویی که با قیمت چهار 

میلیاردی هیچ خریداری ندارد.
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مهلت بازپرداخت وام طرح ملی مسکن اعلام شد
 مدیر امور اعتباری بانک مسکن می گوید، این بانک 

مسئولیت تامین مالی 140هزار واحد در طرح ملی مسکن را 
با برنامه ریزی برای پرداخت 100میلیون تومان تسهیلات به 
هر واحد مسکونی برعهده گرفته است. به گفته محمدحسن 
علمداری، نرخ سود این تسهیلات فعلًا 18درصد تعیین شده 

و دوره مشارکت در ساخت به مدت دوسال و دوره فروش 
اقساطی نیز 10ساله تعیین شده است. با توجه به 10ساله 

بودن بازپرداخت تسهیلات طرح ملی مسکن، مبلغ هر قسط 
ماهانه در روش ساده یک میلیون و 801هزار تومان و سود 

آن 116میلیون تومان محاسبه می شود.

عوارض خروج از کشور ابلاغ شد
 سازمان امور مالیاتی، مبلغ عوارض خروج از کشور برای 
سال 99 را به بانک ملی ابلاغ کرد. بر این اساس عوارض 
خروج از کشور برای سفر اول هر مسافر ایرانی به خارج 
از کشور به غیر از سفرهای زیارتی،  ۲64هزار تومان در 

نظر گرفته  شده است و برای سفر دوم این هزینه ۵0درصد 
اضافه می شود و در واقع به مبلغ ۳96هزارتومان می رسد. 

همچنین هزینه عوارض خروج از کشور برای سفرهای سوم 
و بیشتر از آن نسبت به سفر اول 100درصد افزایش پیدا 
می کند و به مبلغ ۵۲8هزارتومان می رسد. افزایش مبلغ 

عوارض پیش از این در قانون بودجه تصویب شده بود.

خداحافظی با بیمه نامه های کاغذی
 بیمه مرکزی بعد از ابلاغیه ای که در آن اعلام شده بود، بیمه های 

کاغذی حذف می شوند، توضیح داده صدور بیمه نامه ها مطابق 
با روال موجود از طریق نمایندگی ها انجام می شود و این برنامه 

برای صرفه جویی در مصرف بی رویه کاغذ، کمک به حفظ محیط 
زیست و کاهش مراجعه حضوری بیمه گذاران اجرا خواهد شد. 

براساس اطلاعیه بیمه مرکزی، استارتاپ های بیمه ای مثل گذشته 
حق صدور هیچ نوع بیمه نامه ای را ندارند و صدور بیمه نامه ها 

صرفا از طریق نمایندگی ها و یا شعب شرکت های بیمه ای انجام 
می شود و فراهم کردن شرایط برای حذف بیمه نامه شخص ثالث 

فیزیکی ارتباطی با صدور الکترونیکی بیمه نامه ها ندارد.

ال
س

صد
10در عملکرد منفی بورس در هفته گذشته3

 شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان معاملات روز 
چهارشنبه ۳1اردیبهشت به عدد 986هزار و ۵9۷واحد رسید که 

در مقایسه با پایان هفته گذشته حدود سه درصد افت را تجربه 
کرد. در هفته ای که گذشت گروه  بانک ها، خودرو و قطعات، 
کانی های غیرفلزی، سرمایه گذاری ها، مواد دارویی، سیمان، 
صنایع غذایی به جز قند و شکر، فلزات اساسی، شیمیایی ها، 

فرآورده های نفتی، کانی های فلزی و بیمه و بازنشستگی با رشد 
شاخص کل همراه بودند. در پنج روز معاملاتی این هفته بورس، 

نمادهای وبملت، وتجارت، وبصادرات، شپنا، فملی، خگستر و 
فولاد در گروه نمادهای پربیننده قرار داشتند.

همکاری بانک آینده و ایران مال برای خرید اعتباری
 بانک آینده از طرح »آینده داران« رونمایی کرد. براساس 

این طرح مشتریان بانک آینده که دارای سپرده های 
قرض الحسنه)جاری و پس انداز(، سپرده های بلندمدت شتاب 

و آینده ساز هستند، می توانند از اول خرداد، با ثبت نام در 
سامانه abplus.ir یا مراجعه به شعب بانک آینده، براساس 
موجودی  حساب خود، اعتباری بین یک میلیون تا پنج میلیون 

تومان دریافت کرده و با مراجعه به فروشگاه های ایران مال که 
دارای نشان »آینده داران« هستند، از مزایای این طرح بهره مند 
شوند. زمان تسویه، سه ماه بعد از خرید است و اعتبار، به صورت 
قرض الحسنه خواهد بود تا هزینه ای بابت دیرکرد نداشته باشد.
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پنج میلیون و 600هزار

هشت میلیون و 500هزار

چهار میلیون و 400هزار

10میلیون و 100هزار

هفت میلیون و 500هزار

هشت میلیون و 300هزار

شش میلیون و 500هزار

شش میلیون

شش میلیون و 900هزار

9میلیون و 300هزار

قیمت انواع یخچال فریزر بالا پایین

امرسان

امرسان

سیلور

جی پلاس

جی پلاس

هایر

سینجر

الکترواستیل

دیپوینت

دیپوینت

BFN22D

BFN27D

SRF-105

GRF-J505

GRF-J302

C3FE744

SC-500S

ES20

Decent

T7
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قیمت انواع فلش مموری با ظرفیت 32گیگابایت

سن دیسک

سن دیسک

اچ پی

ای دیتا

اچ پی

اپیسر

سیلیکون پاور

ای دیتا

اپیسر

توشیبا

Ultra Dual Drive M3

Cruzer Blade CZ50

V178

Dash Drive UV150

V165w

AH111

G07

C906

AH360

U301

105هزار

75هزار

100هزار

85هزار

85هزار

85هزار

135هزار

80هزار

100هزار

95هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

فروش 17هزار و 750

19هزار و 350

21هزار و 600

چهار هزار و 830

دو هزار و 605

هفت میلیون و 550هزار

هفت میلیون و 200هزار

سه میلیون و 900هزار

دو میلیون و 210هزار

737هزار

جدول قیمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18 عیار

خرید 17هزار و 650

19هزار و 200

21هزار و 400

چهار هزار و 810

دو هزار و 585

هفت میلیون و 400هزار

شش میلیون و 950هزار

سه میلیون و 750هزار

دو میلیون و 110هزار

---

   مهلت پذيره نويسی واحدهای ســرمايه گذاری صندوق 
واسطه گری مالی يکم تا ســاعت 2۴پنجشنبه اول خردادماه 
به پايان خواهد رســید. عباس معمارنژاد، معاون امور بانکی 
وزير امور اقتصادی و دارايی می گويد، اين مهلت ديگر تمديد 
نخواهد شد اما قرار است دوصندوق ديگر در تیر و مرداد عرضه 
شوند تا افرادی که نتوانسته اند نام نويسی کنند، در دوره های 
بعدی اقدام کنند. در اين دوره پذيره نويسی بیش از سه میلیون 
نفر ثبت نام کرده اند که فقط يک میلیون نفر از آنها کد بورسی 

داشتند.
   قیمت سکه امامی در 11سال گذشته بیش از چهارمیلیون 
تومان افزايش پیدا کرده است. متوسط بهای اين نوع سکه از 
2۴1هزار تومان در سال ۸۸ به چهارمیلیون و 61۸هزار تومان 
در سال 9۸ رســید. اين در حالی اســت که میانگین قیمت 
سکه امامی تنها ظرف دوماه سپری شــده از سال 99 تا مرز 

شش میلیون و ۵3۵هزار تومان افزايش پیدا کرد.
   مديرعامل صندوق بازنشســتگی کشوری از آغاز ثبت نام 
اينترنتی سومین مرحله تسهیلات 2۰میلیون تومانی ازدواج 
فرزندان بازنشستگان و وظیفه بگیران اين صندوق در ساعت 
هشت صبح امروز، شــنبه ســوم خردادماه خبر داد. به گفته 
اکبر افتخاری، متقاضیان تا سه شــنبه 2۰خرداد برای ثبت 
درخواست فرصت دارند. اين تســهیلات حداکثر هزارفقره و 
با نرخ سود 1۰درصد پرداخت می شود. دوره اقساط پنج سال 
معادل6۰ماه در نظر گرفته شده اســت. تاريخ عقد متقاضی 
تســهیلات بايد از اول خرداد 9۸ تا پايان 31ارديبهشت ماه 
99 باشد و بازنشســتگان و موظفینی که در دوره های قبلی 
نســبت به اخذ تســهیلات مزبور برای يکی از فرزندان اقدام 
کرده باشــند، امکان ثبت نام و بهره مندی از تسهیلات جاری 
برای ساير فرزندان خود را ندارند. يکی از شرايط پرداخت وام، 
متناسب بودن آن با حداقل حقوق و با در نظر گرفتن حداقل 

يک میلیون تومان خالص دريافتی در ارديبهشــت 99 است 
تا کمترين فشــار برای بازپرداخت اقساط به مشمولان طرح 
وارد شود. مبلغ اقساط اين تسهیلات ماهانه حدود ۴1۸هزار 
تومان است. ثبت نام اينترنتی در سايت صندوق بازنشستگی 

به نشانی cspf.ir انجام می شود. 
   رئیس مرکز اطلاع رســانی وزارت کار، نحوه دريافت وام 
12میلیون تومانی ويژه کارفرمايان آســیب ديده از کرونا را 
تشريح کرد. به گفته حامد شــمس، کارفرمايانی که پیامک 
تسهیلات بنگاه های آسیب ديده از کرونا را دريافت کرده اند، 
برای ثبت درخواست وام 12میلیون تومانی به  ازای هر کارگر، 

به  آدرس kara.mcls.gov.ir مراجعه کنند.
   کرايه تاکســی ها بعد از عید فطر 23درصد افزايش پیدا 
می کند. مديرعامل سازمان تاکسیرانی شهر تهران با اعلام اين 
خبر می گويد، چاپ برچسب قیمت خودروهای تاکسی آغاز 
شده و به صورت تدريجی میان خطوط مختلف توزيع خواهد 
شد. به گفته علیرضا قنادان، با اين که شــورای شهر تهران با 
 افزايش 2۵درصدی نرخ کرايه  تاکســی  موافقت کرده بود اما 
سازمان تاکسیرانی به دلیل رندشــدن کرايه خطوط به طور 

متوسط افزايش 23درصدی را اعمال کرده است.
   بررســی بازدهی بازارهای مالی در ارديبهشت ماه حاکی 
از آن است در اين مدت سرمايه گذاران بورس نسبت به ساير 
بازارها ســود بیشــتری کرده اند. در دومین ماه امسال، بازار 
سرمايه با حدود 3۰درصد رشد مثبت پربازده ترين بازار مالی 
ارديبهشت ماه شد؛ اگرچه ارزش بورس در هفته پايانی همین 
ماه سه درصد کاهش پیدا کرد. طلا و سکه در اين مدت همپای 
هم حرکت کردند به طوری که بازدهی طلا به 21.6 و سکه به 
21.2درصد رسید. قیمت دلار نیز در پايان ارديبهشت نسبت 
به ابتدای ماه 13درصد رشد کرد و قیمت يورو با 12.9درصد 

افزايش، چهارمین بازار پربازده اين ماه بود. 

  نبض بازار

جزئیات پرداخت وام ازدواج به فرزندان اعضای صندوق بازنشستگی کشوری

قیمت سکه امامی در 11سال 
گذشته بیش از چهار میلیون 

تومان افزایش پیدا کرده با این 
حال همین سکه تنها ظرف دو 
ماه سپری شده از سال 99 تا 
مرز شش میلیون و ۵۳۵هزار 

تومان پیشروی کرده است

  بازارگردي 

 شستن لباس با کمترین مصرف آب و برق
مقایسه ماشین لباسشویی های هشت کیلویی موجود در بازار که می توان با بودجه هشت میلیونی خرید

گروه بازار |       برنامه شست وشوی سریع، امکان اضافه کردن لباس در حین شست وشو و مصرف انرژی پایین هرکدام می تواند یک ماشین لباسشویی را برای خریداران جذاب کند. سه ماشین 
لباسشویی این بازارگردی هر سه قابلیت را دارند. قیمتشان نه زیاد گران و نه خیلی ارزان است اما ثابت کرده اند، می توانند ارزش خرید داشته باشند. 

GVS-128TC3 1   کندی، مدل

ماشین لباسشويی GVS-128TC3 از سری محصولات برند کندی 
است که با ظرفیت ديگ هشت کیلوگرم طراحی شده است. مهمترين 
ويژگی آن قابلیت شست وشوی سريع يا کويیک واش است که می تواند 
در 1۵دقیقه لباس هايتان را بشويد. با توجه به ظرفیت هشت کیلوگرمی 
آن می توان گفت، برای خانواده های متوســط مناســب اســت. اين 
لباسشويی همچنین امکان اضافه کردن لباس در حین کار را دارد. با اين 
حساب لازم نیست نگران لباس هايی باشید که از شست وشو جا مانده اند. 
ســرعت چرخش موتور اين محصول هزار و 2۰۰دور در دقیقه است. 
چنین چرخشی در حالت عادی 6۰دسی بل صدا دارد. میزان صدا موقع 
آبکشی بیشتر می شود و به 79دسی بل می رسد. علاوه بر شست وشوی 
سريع، اين ماشین لباسشويی دارای برنامه تاخیر در زمان شست وشو 
است و می توانید زمان عملکرد آن را به ساعت های غیر پیک مصرف برق 
موکول کنید. تعداد برنامه های شست وشوی اين ماشین به 2۰برنامه 
می رسد. لباسشويی کندی از نظر مصرف انرژی وضعیت مناسبی دارد و 
رده مصرف آن روی +++ A قرار گرفته است. اين لباسشويی را می توانید 

از طريق NFC به موبايلتان متصل و کنترل کنید.
قیمت: هشت میلیون و 900هزار تومان

ماشــین لباسشــويی پاکشــوما مــدل TFU-83401 يکــی از 
لباسشويی های شــرکت پاکشوما اســت که از ظرفیت و رتبه مصرف 
انرژی مناسبی برخوردار است. اين ماشین لباسشويی با ظرفیت ديگ 
هشــت کیلوگرم می تواند در خانواده های متوسط تا پرجمعیت مورد 
استفاده قرار بگیرد. رتبه  مصرف اين دســتگاه +++ A است و مصرف 
انرژی پايینی دارد. از ويژگی های مهم اين ماشین لباسشويی، قابلیت 
بخارشو است که کیفیت شست وشو را تا حد زيادی افزايش می دهد. 
اين ماشین لباسشويی دارای عملکرد کويیک واش است و می تواند در 
مواقع ضروری، در عرض 1۵دقیقــه لباس هايتان را تا حد قابل قبولی 
تمیز کند. لباسشويی پاکشوما 16برنامه شست وشو دارد که می توانید 
با توجه به نوع لباس ها، يکی از آنهــا را با پیچ ولومی روی بدنه انتخاب 
کنید. درِ اين ماشین لباسشويی به صورت 1۸۰درجه باز می شود و برای 
پر و خالی کردن ديگ، مزاحمتان نخواهد بود. پاکشوما امکان تنظیم 
دمای آب را بین 2۰ تا 9۰درجه ســانتیگراد، در اختیار کاربر گذاشته 
است. همچنین اين لباسشويی قابلیت اضافه يا کم کردن لباس را بعد 

از آغاز شست وشو دارد. 
قیمت: هشت میلیون تومان

ماشین لباسشــويی مدل J8470W از محصولات جی پلاس 
است که با ظرفیت ديگ هشت کیلوگرم طراحی و روانه بازار شده 
است. اين ماشین لباسشويی دارای 1۵برنامه اصلی و هفت برنامه 
تکمیلی شست وشو است که از طريق پنل جلويی آن قابل انتخاب 
است. در اين لباسشــويی می توان میزان دما را به صورت دستی 
انتخاب کرد. با استفاده از پنل کنترل ديجیتالی می توانید وضعیت 
شست وشو و زمان باقی مانده را مشاهده کنید. اين محصول، از يک 
موتور اينورتر با ســرعت چرخش هزار و ۴۰۰دور در دقیقه بهره 
می برد. يکی ديگر از ويژگی های اين ماشــین لباسشويی امکان 
اضافه کردن لباس در حین شست وشو است که در بعضی مواقع 
حســابی به کارتان خواهد آمد. اين محصول از برند جی پلاس 
با داشتن برچســب انرژی +++ A از کالاهای اقتصادی با مصرف 
انرژی پايین محسوب می شــود. از ديگر ويژگی های اين ماشین 
لباسشــويی می توان به قابلیت ضدآلرژی، لکه بری اختصاصی، 
شست وشوی لباس های زير و زمستانی اشاره کرد. اين دستگاه 

همچنین به سنسور تشخیص وزن لباس مجهز است.
قیمت: هفت میلیون و 600هزار تومان

J8470W ۲     جی پلاس، مدلTFU-83401 ۳   پاکشوما، مدل

صاحبان سهام عدالت که قصد فروش بخشی از سهام خود را دارند، 
از روز سه شنبه ششم خرداد می توانند به بانکی که حساب دريافت 
سود سهام عدالتشان در آن افتتاح شده، مراجعه کنند و  3۰درصد 
از سهام خود را بفروشند. اين خلاصه خبر مهم روزهای اخیر است 

اما جزئیات بیشتری از آن در دسترس قرار دارد.
1    متقاضیان فروش ســهام عدالــت می توانند با تکمیل 
فرم های مربوطه نسبت به تکمیل سفارش فروش 3۰درصد از 
سهام عدالت خود و تعهد نامه مربوط به  آن اقدام کنند. پس از اتمام 
مهلت اعلام شده در سامانه سهام عدالت در تاريخ هشتم خرداد، 
بانک ها مجاز خواهند شد از 1۰خرداد به  کمک کارگزاری های 
خود يا کارگزاری های طرف قرارداد، به تدريج نسبت به فروش 
سهام متقاضیان در بورس اقدام و پول حاصل از اين کار را در قالب 

توافق شده به  حساب متقاضی واريز کنند.
۲    براساس آخرين تصمیم شورای عالی بورس، مشمولان 
سهام عدالت که روش مديريت مســتقیم را انتخاب کرده اند، 
می توانند فقط 3۰درصد از ســهام دراختیار خود را در مرحله 
نخست به فروش برســانند. تصمیم گیری درباره مراحل بعدی 
فروش و زمان دقیق آن بعدها اطلاع رسانی خواهد شد. افرادی 
که روش مديريت غیرمستقیم را انتخاب کرده اند، برای فروش 
محدوديتی ندارند و بعد از آزادسازی می توانند نسبت به فروش 

سهام خود تصمیم گیری کنند.
۳    بانک ها از روز سه شنبه اجازه دارند تا سفارش برای فروش 
3۰درصدی را از مشتريان دريافت کنند و بعد از آن سفارش ها را 
به تدريج به فروش می رسانند و مبلغ مورد نظر را به حساب افراد 

واريز خواهند کرد. بانک ها از 1۰خرداد که آزادسازی سهام عدالت 
انجام می شود و امکان فروش سهام عدالت برای آنها مهیا خواهد 
شد، سهام سفارش شده را براساس وضعیت بازار و میزان تقاضايی 
که برای هر سهام وجود دارد، در يک روز يا در روزهای متوالی به 
فروش می رسانند و مبلغ تعیین شده را ظرف چندروز به حساب 

مشمولان نهايی واريز خواهند کرد.
4    آنچه در اين میان اهمیت دارد، کد بورســی مشمول 
است. سهامداران چه روش مستقیم و چه روش غیرمستقیم 
را انتخاب کنند، نیازمند کد بورسی هستند اما برای اخذ اين 
کد، فعلا نیاز نیست اقدامی انجام دهند. طبق تصمیماتی که 
در شورای عالی بورس و  سازمان بورس و اوراق بهادار گرفته 
شده، هیچ يک از خدمات مربوط به مشمولان سهام عدالت نیاز 
به  مراجعه حضوری ندارد و چنانچه افراد شماره تلفن همراه و 
حساب بانکی خود را در سامانه سهام عدالت وارد کرده باشند، 
شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسويه وجوه، 
به صورت خودکار برای همه مشــمولان ســهام عدالت کد 

بورسی صادر می  کند. 
۵    سخنگوی ستاد راهبری آزادسازی سهام عدالت گفته، 
واريز پول حاصل از فروش سهام عدالت در کمترين زمان انجام 
می شود. به گفته حسین فهمی، بانک ها از 1۰خرداد که آزادسازی 
سهام عدالت انجام می شود و امکان فروش سهام عدالت برای آنها 
مهیا خواهد شد، سهام سفارش شده را براساس وضعیت بازار به 
فروش می رسانند و مبلغ تعیین شده ظرف چندروز به حساب 

مشمولان واريز خواهد شد.

   اقتصاد خانواده

پنج نکته درباره امکان فروش 30درصد از سهام عدالت

مقررات فروش و پیش فروش محصولات خودروسازان به طور 
کلی تغییر کرده است. در حقیقت ســتاد تنظیم بازار، برای 
مديريت تقاضا، فرايند فروش خودروســازان را به سه  روش 
فوق العاده، پیش فروش و مشارکت در تولید تقسیم بندی کرده 
است. در فروش فوق العاده تحويل سه ماهه و در پیش فروش 
يک ســاله و مشــارکت در تولید تحويل آن به سال 1۴۰۰ و 
1۴۰1 موکول شده است. آنچه مشخص است خودروسازان 
برخلاف گذشته با فروش فوق العاده بايد تا سقف ۴۰درصد از 
محصولات تولیدی خود را به بازار عرضه کنند، اين در شرايطی 
اســت که باقی تولیدات به تعهدات معــوق و پیش فروش ها 
اختصاص پیدا می کند. در شــرايط جديد فروش با توجه به 
تقاضای بالای خريد خودرو از کارخانه اگر خودروی عرضه شده 
کمتر از میزان تقاضای موجود بود، شــرکت خودروساز ملزم 
به انجام قرعه کشی میان متقاضیان است اما قرعه کشی هم با 
الزاماتی همراه شده است. به  گزارش اقتصادنیوز، متقاضیان 
خودرو پیش از ثبت نام اينترنتی خــودرو در قدم اول بايد در 
سامانه احراز هويت مشــتريان تجارت الکترونیکی که با نام 
»امتا« از آن ياد می شــود، ثبت نام کنند تا اطلاعات هويتی 
مکانی، اعتباری و... کاربران شناسايی شــود. هدف اين کار 
کوتاه کردن دست دلالان از خريد تعداد قابل  توجهی خودرو 
اســت. به اين ترتیب مشــتريان ايران خودرو و سايپا قبل از 
مراجعه به سايت  فروش خودروســازان برای خريد خودروی 
موردنظر، بايد ابتــدا اطلاعات هويتی خود را به وســیله اين 
سامانه يعنی »امتا« به اثبات برسانند. متقاضیان خريد خودرو 

پس از ورود به ســامانه ثبت نام شــرکت های خودروساز، به 
سامانه »امتا« هدايت شده و پس از احراز اطلاعات، مجدد به 
سايت خودروساز موردنظر ارجاع شده و ثبت نام در آن سايت 
را تکمیل می کنند. بعد از احراز هويــت متقاضیان و ثبت نام 
در ســايت فروش، ۵۰درصد هزينه خودرو در زمان ثبت نام 
اولیه از متقاضیانی که واجد شرايط هستند، دريافت می شود 
و يک هفته پس از پايــان ثبت نام با حضــور مراجع نظارتی 
نسبت به قرعه کشی اقدام خواهد شد. اسامی انتخاب شدگان 
ظرف ۴۸ساعت پس از پايان ثبت نام و برگزاری قرعه کشی، 
در سامانه فروش خودروســازان قرار خواهد گرفت. اين افراد 
تا ۴۸ساعت فرصت خواهند داشت بقیه وجه خودرو را واريز 
کنند. امــا متقاضیانی که در قرعه کشــی پذيرفته نشــدند، 
چگونه بايد پــول خود را دريافت کننــد؟ در صورتی که فرد 
جزو برنده های قرعه کشی باشــد، اين وجه برداشت شده و او 
۴۸ساعت زمان برای پرداخت بقیه وجه زمان خواهد داشت. 
اما شرايط برای ثبت نام چگونه اســت؟ هر کد ملی فقط يک 
دســتگاه خودرو، دارا بودن گواهینامه رانندگی، سن بالای 
1۸ســال، فاصله زمانی 36ماهه از آخرين ثبت نام يا تحويل 
خودرو، تعلق شماره حساب بانکی و موبايل به شخص متقاضی 
و همچنین در رهن بودن ســند خودرو تا يک سال از جمله 
شرايط ثبت نام خودرو اســت. به گفته مسئولان صنعتی در 
مجموع 1۵۰هزار دســتگاه يعنی بــه ازای هر فصل ۵۰هزار 
خودرو از طريق قرعه کشی واگذار خواهد شد و حدود 7۵۰هزار 

دستگاه به رفع تعهدات اختصاص پیدا کرده است.

   شگرد بازار

چگونه در قرعه کشی خرید خودرو شرکت کنیم؟

  طلا

خطر بزرگ طلای آب شده
رشد قیمت در بازار دوباره سرمایه گذاران بی تجربه را وسوسه کرده تا در 

راهی پرخطر قدم بگذارند
افزايش قیمت هر گرم طلای 1۸عیار تا 7۵۰هزار تومان تقريبا 
تمام معادله های قديمی بازار را به هم زده. ساده ترين نتیجه 
اين اتفاق شکسته شدن مداوم قیمت سکه بود. به شکلی که 
تمام بهار آزادی طرح جديد به هفت میلیون و ۵۰۰هزار تومان 
رسید و بعضی از آنها که نیم نگاهی به بورس داشتند، دوباره به 
خريد طلا و مصنوعات و از همه بدتر طلای آب شده متمايل 
شدند. قطعا در اين شرايط چه به عنوان خريدار، چه به عنوان 
فروشــنده و چه به عنوان ســرمايه گذار بايد به صدايی که 
مدام توی گوش مان درباره بازار طلا و خطرهايش پیام های 

هشدارآمیز می دهد، بیشتر از قبل توجه کنیم. 

   چرا بازار طلا روزهایی پرخبر را پشت سر می گذارد؟
رئیس اتحاديه طــلا و جواهر تهران عوامــل مختلفی را 
در افزايش قیمت طلا و ســکه دخیل می دانــد. ابراهیم 
محمدولی در گفت وگو با خبرآنلاين گفته، در نوســانات 
اخیر بازار طلا و ســکه عواملی مانند قیمــت دلار، اونس 
جهانــی و معاملات گواهی ســکه در بــورس کالا، نقش 
داشته اند. همچنین برخی با سوء استفاده از معاملات گواهی 
سکه قیمت ها را بالا بردند. در اين میان، فضای روانی جامعه 
بیشتر ملتهب شد و در نتیجه نوسان های شديدی در بازار 
طلا رخ داد. ضمن اينکه افزايش قیمــت دلار در داخل و 

همچنین اونس جهانی در بازارهای خارجی باعث رشــد 
قیمت طلا و سکه در کشور شد اما موفقیت در مهار قیمت 
ارز و دلار می تواند ضمن برگرداندن آرامش به بازار طلا، 

قیمت ها را نیز کاهش دهد.

   تاثیرات افزایش قیمت طلا در بازار آزاد چه بود؟
افزايش قیمت طلا طبق معمول تقاضــای خريد در بازار 
را افزايش داد. اين يعنی بعضی ها بــدون درس گرفتن از 
تجربه های قبلی به محض اينکه شــنیدند طلا دارد گران 
می شود، بخشــی از سرمايه شــان را به دندان گرفتند تا با 
آن طلا و سکه بخرند. درست است که اين تقاضا به صورت 
انفرادی خیلی زياد نیســت اما وقتی تعداد زيادی از افراد 
معمولی و بی تجربه با هیجان دست به  چنین کاری می زنند، 
افتضاح به  بار می  آيد. افزايش تقاضا در بازار به حدی بود که 
فعالان بازار می گويند، بخش عرضه توان پاســخگويی به 

آن را نداشت. بفرمايید! اين هم فاجعه ای که بايد نگرانش 
باشیم. 

رئیس اتحاديــه طلا و جواهر تهران بــه  همان خبرآنلاين 
گفته، برخی افراد تعداد زيادی ســکه خريداری کردند که 
بايد کنترل بیشــتری روی آنها صورت گرفته و شناسايی 
شــوند. او همچنین به بانک مرکزی توصیه کرد، با ضرب 
سکه پاسخگوی نیاز بازار باشد البته خودش هم قبول دارد 
که ظرفیت بانک مرکزی برای ضرب سکه محدود و براساس 
نیاز است اما به هرحال توقع دارد بانک مرکزی برای کنترل 
تقاضاهای غیرمعمولی و شناسايی آنها اقدامی صورت دهد.

   هشدار درباره رونق دوباره طلای آب شده
رئیس اتحاديه طلا و جواهر تهران می گويد، خريداران در 
اين روزها کمتر به دنبال مصنوعات طلا هســتند و بیشتر 
دنبال طلای آب شده می روند. اين کار اگرچه مدتی است 

باب شده اما واقعا خطرناک اســت. ابراهیم محمدولی با 
انتقاد از فروش طلای آب شده می گويد، طلای آب شده بايد 
در کارگاه های ساخت طلا، گردش داشته باشد و فروش آن 
به افراد عادی برای ســرمايه گذاری درست نیست. فاجعه 
واقعا جدی است و اطلاعات اتحاديه نشان می دهد، حدود 
پنج تا 1۰درصد تقاضای بــازار طلا مربوط به مصنوعات و 
3۵درصد نیز به طلای آب شده تعلق دارد. بقیه هم سراغ 
خريد ســکه می روند. محمدولی می گويــد در يک دوره 
زمانی، تب خريد طلای آب شــده فروکش کــرده بود اما 
در روزهای اخیر تقاضا برای طلای آب شده رو به افزايش 
گذاشته اســت. حالا چرا اين کار خطرناک است؟ رئیس 
اتحاديه طلا و جواهر تهران می گويد، افراد ناآشنا نبايد وارد 
بازار خريد و فروش طلای آب شده شوند، زيرا امکان دارد 
فريب بخورند و سرمايه آنها با خطر مواجه شود. چون برخی 
افراد کلاهبردار اقدام به تخلف در فروش طلای آب شــده 

می کنند و با ايجاد ناخالصی در طلا يا درج اطلاعات غلط، 
خريدار را فريب می دهند. به گفته محمدولی، اگرچه میزان 
تخلف در بازار طلا و فروش طلا و ســکه تقلبی، در نتیجه 
افزايش نظارت بانک مرکزی، نهادهای نظارتی و اتحاديه 
طلاوجواهر نسبت به گذشــته کاهش پیدا کرده است اما 
همچنان خطر خريد و فروش طلای آب شــده بالاســت. 
طلافروش ها خودشــان بهتر می دانند؛ از نظر آنها اگر در 
بخش مصنوعــات طلا تخلفی رخ دهد، قابل رصد اســت 
اما تخلف در حوزه طلای آب شده به سختی قابل پیگیری 

است.
رئیس اتحاديه طلا و جواهر تهران درباره چشــم انداز بازار 
طلا در روزهای پیش رو می گويد، اگــر بر وضعیت فعلی، 
کنترل بیشتری صورت گرفته و حادثه مهم و جديدی رخ 
ندهد، اين روند ادامه پیدا می کنــد اما می توان گفت روند 

بازار همراه با آرامش و نوسان های محدود خواهد بود.

1  کهگیلویه و بویراحمد
بانک ها در اســتان کهگیلويه و بويراحمد راحت تر 
از بقیه اســتان ها وام می دهند. طــوری که حتی 
بیشتر از ســپرده هايی که دارند تسهیلات پرداخت 
می کنند. نسبت تسهیلات به سپرده ها در اين استان 

1۰7درصد است.
جمع سپرده ها: شش هزار و 25میلیارد تومان

جمع تسهیلات: شش هزار و 467میلیارد تومان
۲   ایلام

نسبت تســهیلات به ســپرده ها در اســتان ايلام 
1۰2درصد است. ايلامی ها بیشــتر از سپرده هايی 
که نزد بانک ها گذاشــته اند، از آنها وام گرفته اند و 
اين موضوع نشــان می دهد بانک ها در اين استان 

سختگیری کمتری به خرج می دهند.
جمع سپرده ها: هفت هزار و 324میلیارد تومان
جمع تسهیلات: هفت هزار و 495میلیارد تومان

۳  خراسان شمالی
دخل و خرج بانک ها در استان خراسان شمالی سر 
به سر است. يعنی تقريبا همان مقداری که سپرده از 
مردم گرفته اند، به آنها وام می دهند. نسبت تسهیلات 
به سپرده در اين استان 99درصد محاسبه می شود. 

جمع سپرده ها: هفت هزار و 906میلیارد تومان
جمع تسهیلات: هفت هزار و 816میلیارد تومان

4  تهران

آمار سپرده ها و تسهیلات در اســتان تهران سر به 
فلک می کشد. دلیل آن استقرار دفاتر مرکزی خیلی 
از شرکت ها در پايتخت است. نسبت وام به سپرده ها 
در تهران 93درصد است و اختلاف چندانی بین آنها 

وجود ندارد.
جمع سپرده ها: یک میلیون و 217هزار میلیارد 

تومان
جمع تسهیلات: یک میلیون و 131هزار میلیارد 

تومان
۵   لرستان

بانک ها در لرســتان به ازای هــر 1۰میلیون تومان 
سپرده ای که دريافت کرده اند، 9میلیون تومان وام 
می دهند. نسبت 9۰درصدی تسهیلات به سپرده ها 
باعث شده لرستان در رتبه پنجم بهترين استان ها 

برای وام گرفتن قرار بگیرد.
جمع سپرده ها: 16هزار و 203میلیارد تومان

جمع تسهیلات: 14هزار و 637میلیارد تومان
6  گلستان

گزارش بانک مرکزی نشان می دهد نسبت تسهیلات 
به ســپرده های بانکی در اســتان گلســتان حدود 
۸۸درصد است. مشتريان بانک ها در استان گلستان 
به مرکزيت گرگان راحت تر از میانگین کشوری وام 

می گیرند. 
جمع سپرده ها: 18هزار و 929میلیارد تومان

جمع تسهیلات: 16هزار و 721میلیارد تومان
۷  سمنان

بانک ها در استان سمنان ۸7درصد از سپرده هايشان 
را خرج پرداخت تسهیلات می کنند و 13درصد آن 
دست نخورده پیش بانک باقی مانده است. بانک های 
استان سمنان در رتبه هفتم پرداخت وام قرار دارند. 

جمع سپرده ها: 13هزار و 704میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 11هزار و 867میلیارد تومان

8  چهارمحال و بختیاری
در اســتان چهارمحــال و بختیــاری بــه ازای هر 
1۰میلیــون تومان ســپرده پیــش بانک ها حدود 
هشت میلیون و 6۰۰هزار تومان برای پرداخت وام 
اختصاص داده شــده و مابقی آن دست نخورده در 

حساب ها باقی مانده است.
جمع سپرده ها: 13هزار و 44میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 11هزار و 161میلیارد تومان

9   زنجان
آخرين گزارش بانک مرکزی از وضعیت سپرده های 
بانک و وام پرداخت شده در استان ها نشان می دهد 
بانک های فعال در اســتان زنجان ۸3درصد از مبلغ 

سپرده ها را در قالب وام به مردم بازگردانده اند. 
جمع سپرده ها: 14هزار و 686میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 12هزار و 198میلیارد تومان

10  اردبیل

شهروندان استان اردبیل حدود 13.1هزار میلیارد 
تومان در حساب هايشان پیش بانک ها سپرده دارند. 
اين بانک ها 11.۸هزار میلیارد تومان يعنی ۸1درصد 

سپرده ها را برای پرداخت وام استفاده می کنند. 
جمع سپرده ها: 13هزار و 173میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 11هزار و 867میلیارد تومان

11  کرمانشاه
وضعیت پرداخت وام در اســتان کرمانشــاه تا حد 
زيادی نزديک به میانگین کشــوری است. نسبت 
تســهیلات به ســپرده های بانکی در اين اســتان 
۸۰درصد محاســبه می شــود که اختلاف کمی با 

نسبت 79درصدی در کشور دارد.
جمع سپرده ها: 23هزار و 754میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 18هزار و 961میلیارد تومان

1۲  خراسان جنوبی
بانک هــای خراســان جنوبی ســه هــزار میلیارد 
تومان ســپرده بیکار دارند. آنها حدود 77درصد از 
ســپرده هايی که در حســاب های بانکی نگهداری 
می شــود را برای پرداخــت وام به مردم اســتفاده 

کرده اند و مابقی آنها بیکار باقی مانده.
جمع سپرده ها: 10هزار و 65میلیارد تومان

جمع تسهیلات: هفت هزار و 745میلیارد تومان
1۳  مازندران

آخرين آمار بانک مرکزی نشــان می دهد در استان 

مازندران نســبت پرداخت وام به جمع ســپرده ها 
حــدود 76درصد اســت. اين آمار نشــان می دهد 
سپرده ها در اين اســتان 13هزار میلیارد تومان با 

مبلغ وام ها اختلاف دارد. 
جمع سپرده ها: 54هزار و 56میلیارد تومان

جمع تسهیلات: 41هزار و 292میلیارد تومان
14  کردستان

بانک ها در استان کردستان سه چهارم سرمايه ای را 
که از مردم به امانت گرفته اند در قالب وام بانکی به 
آنها بازگردانده اند. نسبت تسهیلات به سپرده های 
بانکی در اين اســتان معادل 7۵درصد محاســبه 

می شود.
جمع سپرده ها: 13هزار و 148میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 9هزار و 834میلیارد تومان

1۵   یزد
بانک ها در استان يزد به ازای هر 1۰میلیون تومان 
سپرده ای که از مردم دريافت کردند، هفت میلیون 
و ۵۰۰هزار تومان وام داده اند. نســبت 7۵درصدی 
تسهیلات به سپرده ها نشان می دهد گرفتن وام در 

اين استان چندان راحت نیست.
جمع سپرده ها: 25هزار و 972میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 19هزار و 370میلیارد تومان

16  قزوین
نسبت تسهیلات به ســپرده ها در اســتان قزوين 

7۴درصد است. قزوينی ها تقريبا به اندازه سه چهارم 
ســپرده هايی که نزد بانک ها گذاشته اند، از آنها وام 
گرفته اند. همچنــان يک چهارم ســپرده ها پیش 

بانک ها باقی مانده است.
جمع سپرده ها: 19هزار و 151میلیارد تومان

جمع تسهیلات: 14هزار و 202میلیارد تومان
1۷  کرمان

11هزار میلیــارد تومان از ســپرده های بانکی در 
استان کرمان دست نخورده باقی مانده است. آخرين 
آمارهای بانکی نشان می دهد در اين استان 7۴درصد 
مبالغ سپرده ها در قالب وام به مردم بازگشته است. 

جمع سپرده ها: 42هزار و 300میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 31هزار و 277میلیارد تومان

18  گیلان
شهروندان استان گیلان حدود 36.9هزار میلیارد 
تومان در حساب هايشان پیش بانک ها سپرده دارند. 
اين بانک ها 26.۴هزار میلیارد تومان يعنی 72درصد 

سپرده ها را برای پرداخت وام استفاده کرده اند.
جمع سپرده ها: 36هزار و 878میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 26هزار و 405میلیارد تومان

19  آذربایجان غربی
بانک ها در اســتان آذربايجان غربی يک سوم مبالغ 
سپرده ها را بلااستفاده گذاشته اند و تنها 67درصد 
مبالغی که مردم در حســاب بانک ســپرده گذاری 

کرده اند را وام داده اند. اين رقــم کمتر از میانگین 
کشوری است. 

جمع سپرده ها: 32هزار و 199میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 21هزار و 482میلیارد تومان

۲0  هرمزگان
مبلغ ســپرده های بانکی که مــردم هرمزگان در 
حساب هايشان نگه داشته اند تقريبا 2۰هزار میلیارد 
تومان است. بانک ها حدود 6۴درصد اين مبلغ را وام 
داده اند که نشان از ســختی دريافت تسهیلات در 

اين استان دارد.
جمع سپرده ها: 20هزار و 508میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 13هزار و 171میلیارد تومان

۲1  همدان
بانک ها در استان همدان در مجموع 13هزار میلیارد 
تومان تسهیلات پرداخت کرده اند. اين رقم حدود 
63درصد مجموع ســپرده های بانکی را تشــکیل 
می دهد. بانک ها در اين اســتان سختگیری زيادی 

برای پرداخت وام دارند.
جمع سپرده ها: 20هزار و 891میلیارد تومان

جمع تسهیلات: 13هزار و 138میلیارد تومان
۲۲  مرکزی

آخرين گزارش بانک مرکزی از وضعیت سپرده های 
بانک و وام پرداخت شده در استان ها نشان می دهد 
بانک های فعال در استان مرکزی 62درصد از مبلغ 

سپرده ها را در قالب وام به مردم بازگردانده اند. 
جمع سپرده ها: 23هزار و 646میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 14هزار و 766میلیارد تومان

۲۳  آذربایجان شرقی
در استان آذربايجان شــرقی به ازای هر 1۰میلیون 
تومان ســپرده پیش بانک ها تنها پنــج میلیون و 
۸۰۰هزار تومان بــرای پرداخت وام اختصاص داده 
شده و مابقی آن دســت نخورده در حساب ها باقی 

مانده است.
جمع سپرده ها: 63هزار و 313میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 36هزار و 520میلیارد تومان

۲4  سیستان و بلوچستان
شهروندان اســتان سیستان و بلوچســتان حدود 
17هزار میلیــارد تومان در حساب هايشــان پیش 
بانک ها سپرده دارند. اين بانک ها 9.7هزار میلیارد 
تومان يعنی  ۵7درصد سپرده ها را برای پرداخت وام 

استفاده کرده اند. 
جمع سپرده ها: 17هزار و 83میلیارد تومان

جمع تسهیلات: 9هزار و 748میلیارد تومان
۲۵   اصفهان

بانک های فعال در استان اصفهان ۵۴درصد از مبلغ 
ســپرده ها را در قالب وام به مــردم بازگردانده اند. 
مبلغ سپرده ها در اين اســتان به 121هزار میلیارد 
تومان می رسد که حدود نصف آن برای پرداخت وام 

استفاده می شود. 

جمع سپرده ها: 121هزار و 166میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 65هزار و 73میلیارد تومان

۲6  خراسان رضوی
حدود ۵۰هزار میلیارد تومان از ســپرده های بانکی 
در استان خراسان رضوی دست نخورده باقی مانده 
است. آخرين آمارهای بانکی نشان می دهد در اين 
استان تنها ۵3درصد مبالغ سپرده ها در قالب وام به 

مردم بازگشته است. 
جمع سپرده ها: 104هزار و 838میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 55هزار و 374میلیارد تومان

۲۷  خوزستان
بانک ها در استان خوزستان به ازای هر 1۰میلیون 
تومان ســپرده ای که از مردم دريافت کردند، پنج 
میلیون و 2۰۰هزار تومــان وام داده اند. با توجه به 
نسبت ۵2درصدی تســهیلات به سپرده ها گرفتن 

وام در اين استان سخت به نظر می رسد.
جمع سپرده ها: 73هزار و 963میلیارد تومان

جمع تسهیلات: 38هزار و 727میلیارد تومان
۲8   قم

آخرين آمار بانک مرکزی نشــان می دهد در استان 
قم نســبت پرداخت وام به جمع ســپرده ها حدود 
۵1درصد است. اين آمار نشــان می دهد سپرده ها 
در اين اســتان 12هزار میلیارد تومان با مبلغ وام ها 

اختلاف دارد. 
جمع سپرده ها: 24هزار و 402میلیارد تومان

جمع تسهیلات: 12هزار و 495میلیارد تومان
۲9   فارس

بانک ها در استان فارس کمتر از نصف سرمايه ای را 
که از مردم به امانت گرفته اند در قالب وام بانکی به 
آنها بازگردانده اند. نسبت تسهیلات به سپرده های 
بانکی در اين اســتان معادل ۴9درصد محاســبه 

می شود.
جمع سپرده ها: 95هزار و 467میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 47هزار و 98میلیارد تومان

۳0  البرز
بانک ها در استان البرز تنها ۴۸درصد از سپرده ها را 
به پرداخت وام اختصاص می دهند. موردی که نشان 
می دهد وام گرفتن در اين استان چندان کار راحتی 
نیســت وگرنه 2۵هزار میلیارد تومــان پول پیش 

بانک ها بیکار نمی ماند.
جمع سپرده ها: 47هزار و 337میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 22هزار و 681میلیارد تومان

۳1  بوشهر
استان بوشهر سختگیرترين بانک ها را دارد. دريافت 
وام در اين استان بیشتر از هرجای ديگری دشواری 
دارد. اتفاقی که باعث شده تنها 39درصد از سپرده ها 

در قالب وام به مردم بازگردانده شود.
جمع سپرده ها: 28هزار و 127میلیارد تومان
جمع تسهیلات: 10هزار و 923میلیارد تومان

وام گرفتن در کدام 
استان راحت تر است؟
گزارشی از وضعیت وام ها و سپرده های بانکی در 31استان

گروه بازار|  بانک ها برای پرداخت وام به مشتریانشان به قدری سختگیری می کنند که حدود 481هزار 
میلیارد تومان در حساب های بانکی بیکار مانده است. آخرین گزارش بانک مرکزی از وضعیت تسهیلات 
و سپرده های بانکی نشــان می دهد 79درصد از مبالغی که مردم در حساب هایشان سپرده گذاری 
کرده اند، برای پرداخت تسهیلات استفاده شــده. این رقم مربوط به میانگین کشوری است. برخی 
استان ها مثل کهگیلویه و بویراحمد شرایط بهتری دارند. در این استان آنقدر وام گرفتن راحت است 
که مبالغ تسهیلات حتی از مجموع ســپرده های بانکی هم بیشتر شده و نسبت این دو به 107درصد 
می رسد. بانک مرکزی می گوید در دی  سال 98 حدود دو میلیون و 255هزار میلیارد تومان از سرمایه 
مردم در حساب های بانکی سپرده گذاری شده و از این رقم 79درصد معادل یک میلیون  و773هزار 
میلیارد تومان وام پرداخت شــده. این آخرین آماری است که از وضعیت وام ها و سپرده های موجود 
در بانک ها منتشر شده است. اختلاف این دو رقم نشان می دهد بانک ها مقدار زیادی از سرمایه شان 
را پیش خودشان نگه داشته اند و حاضر به بازگرداندن آنها در قالب وام نیستند. هرچه اختلاف این دو 
رقم کمتر باشد، نشان دهنده راحت تر بودن دریافت وام است. گزارش بانک مرکزی یک نکته مهم دارد 
آن هم بالا بودن مبالغ سپرده ها و تسهیلات در استان تهران است. بانک مرکزی برای توضیح این مورد 
اعلام کرده چنین رقم های بالایی برای استان تهران بیشتر به این خاطر است که دفتر مرکزی خیلی  

از شرکت ها در پایتخت قرار دارد.

نسبت تسهیلات به سپرده های بانکی در استان های مختلف
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سهامداران اين هفته خودشان را برای دو عرضه اولیه 
در روز چهارشــنبه هفتم خردادماه آماده می کنند. 
آنطور که شــرکت بورس و فرابورس در اطلاعیه های 
جداگانه اعلام کرده اند، قرار اســت پنج درصد سهام 
شرکت پلیمر آريا ساسول با نماد آريا و 12درصد سهام 
شرکت زر ماکارون با نماد غزر برای اولین بار در بورس 

عرضه شود. 
قیمت در نظر گرفته شده برای سهام غزر در روز عرضه 
اولیه، 43هزار ريال تا 45هزار و 500ريال است و هر 
نفر می تواند تا سقف 150سهم ســفارش ثبت کند. 
با اين حســاب حداکثر نقدينگی لازم برای شــرکت 
در اين عرضــه اولیه حدود 682هــزار تومان خواهد 
بود ولی طبیعتا ســهمیه هر کد کمتر است. با فرض 
مشــارکت 3.1میلیون نفری در اين عرضه اولیه، کل 
160میلیون سهم بین تمام مشارکت کننده ها به طور 
مساوی تقسیم می شود و احتمالا به هر نفر 51سهم 
غزر تعلق بگیرد. با در نظــر گرفتن حداکثر قیمت در 
روز عرضه اولیه يعنی چهار هزار و 550تومان، هر کد 
بورســی احتمالا بتواند حدود 230هزار تومان سهام 
غزر بخرد. نماد شرکت زر ماکارون دربازار دوم بورس 
و گروه محصولات غذايی و آشامیدنی درج شده است.

سهام شرکت پلیمر آريا ساسول، همزمان با زر ماکارون 
قرار است در روز چهارشنبه برای اولین بار در بورس 
عرضه شود. بازه قیمت در نظر گرفته شده برای سهام 
آريا در روز عرضه اولیــه بین 65هــزار و 11ريال تا 
65هزار و 119ريال در نظر گرفته شده است. هر نفر 
می تواند تا سقف 100سهم آريا ثبت سفارش کند. با 
اين حســاب حداکثر نقدينگی لازم برای شرکت در 
عرضه اولیه آريا ساسول حدود 651هزار تومان خواهد 
بود ولی نهايتــا رقم کمتری به هر کــد تعلق خواهد 
گرفت. کل ســهام قابل عرضه آريا ساسول در اولین 
روز حدود 183میلیون سهم است که به طور مساوی 
بین متقاضیان تقســیم می شــود. با فرض مشارکت 
ســه میلیون و 100هزار نفری در عرضــه اولیه روز 
چهارشنبه آريا، سهم هر کد حدود 59سهم با قیمت 
شش هزار و 512تومان خواهد بود و احتمالا هر کس 
بتواند حدود 380هزار تومان سهام آريا ساسول بخرد. 
نماد آريا در بــازار دوم فرابــورس و گروه محصولات 

شیمیايی درج شده است.
تابلو شرکت آريا ساسول نشــان می دهد اين شرکت 
در يک سال اخیر 920تومان ســود به ازای هر سهم 
محقق کرده اســت. از آنجا که P/E گروه محصولات 
شیمیايی به طور میانگین روی رقم 16.4 قرار دارد، 
بعضی کارشناســان پیش بینی می کنند قیمت سهام 
آريا در طولانی مدت تا محدوده 15هزار تومان افزايش 
پیدا کند. البته بعضی ديگر معتقدند سهام عرضه اولیه 

نهايتا تا دو برابر بازدهی خواهد داشت. 

آریا ساسول و زر ماکارون 
چهارشنبه به بورس می آیند

زورآزمایی خریداران و فروشندگان      عرضه اولیه
سهام

تابلو هر نمادی را در بورس پیش رویتان باز کنید با 
اعداد و ارقام مختلفی روبه رو می شوید که در نگاه 

اول شما را حسابی گیج می کنند. در ستون هفتگی 
تابلوخوانی تصمیم داریم سراغ تک تک این اعداد 

و ارقام برویم تا ببینیم هر کدام از آنها چه اطلاعاتی 
در اختیار ما می گذارند.  اطلاعات حقیقی و حقوقی 

برای معاملات هر نماد، روی تابلو آن در سایت شرکت 
 tsetmc.com  مدیریت فناوری بورس به نشانی

قابل مشاهده است. این اطلاعات به ما می گوید در 
معاملات امروز چه تعداد از خریداران را شرکت های 

حقوقی و چه تعدادی را افراد عادی و حقیقی تشکیل 
می دادند. مثلا نماد شستا در آخرین روز معاملات 
یعنی چهارشنبه گذشته میزبان 153هزار معامله 

با حجم 304میلیون سهم بوده. از این تعداد حدود 
301میلیون سهم توسط افراد حقیقی و سه میلیون 

سهم توسط شرکت های حقوقی فروخته شده است. 
در طرف مقابل در جمع خریداران، 212میلیون سهم 

را افراد حقیقی و 92میلیون سهم را شرکت های 
حقوقی خریده اند. از آنجا که حجم خرید حقوقی 

بیشتر از حجم فروش آنهاست، اصطلاحا به این اتفاق، 
انتقال مالکیت از حقیقی به حقوقی گفته می شود که 
نشان می دهد در این روز سهام شستا از سهامدارانی 

مثل ما و شما به شرکت های بورسی منتقل شده است. 
اطلاعات دیگری که روی تابلو هر نماد قابل مشاهده 
است، تعداد سفارش های خرید و فروش است. بعضا 
این ارقام را با تعداد خریداران و فروشندگان اشتباه 

می گیرند. باید توجه داشته باشید که یک نفر می تواند 
در طول روز چند سفارش برای خرید و فروش سهام 

ثبت کند. مقایسه این ارقام با حجم خرید و فروش 
سهام می تواند نشان دهد در هر سفارش چقدر پول 

جابه جا شده. مثلا چهارشنبه 304میلیون سهام شستا 
توسط 31هزار سفارش خرید معامله شده است. این 

یعنی هر سفارش خرید شامل 9هزار و 800سهم با 
میانگین قیمت هزار و 508تومان بوده و خریداران در 

هر سفارش به طور میانگین 14.8میلیون تومان شستا 
خریده اند. به این رقم سرانه خرید می گویند. در طرف 

مقابل سرانه فروش شستا در همین روز با توجه به 
تعداد 95هزار سفارش فروش، حدود چهار میلیون و 
800هزار تومان محاسبه می شود. تفاوت سرانه خرید 

و سرانه فروش در هر نماد می تواند به ما نشان دهد 
چه کسانی در حال خرید سهام شرکت هستند. اگر 
سرانه خرید بزرگ تر باشد، یعنی خریداران عموما 

سهامداران بزرگ بورس هستند و فروشنده ها از 
سهامداران خرد تشکیل شده اند. اصطلاحا به این 

اتفاق ورود پول هوشمند و به برعکس آن خروج پول 
هوشمند می گویند. ورود پول هوشمند می تواند یک 

اتفاق مثبت برای سهام یک شرکت به حساب بیاید 
چراکه بعضا معتقدند، سهامداران بزرگ، کمتر از 

خرده سهامدارها اشتباه می کنند.  

نی
خوا

لو 
تاب

   روش تخمین ارزش سهام صندوق های 
سرمایه گذاری

پیدا کردن ارزش واقعی واحدهای صندوق های 
ســرمايه گذاری راحت تر از بقیه ســهام بورسی 
است، چراکه قیمت NAV ابطال هر صندوق را 
می توان در تابلو نماد آن پیدا کرد. مثلا در آخرين 
روز معاملاتی هفته گذشــته يعنی چهارشنبه، 
ارزش NAV ابطال صندوق سهامی آگاس روی 
تابلوی اين نماد 16هزار و 847تومان اعلام شده 
اســت.اين رقم صرفا روی تابلــوی صندوق های 
سرمايه گذاری قابل مشاهده است و به سهامداران 
نشــان می دهد ارزش وقعی هــر واحد صندوق 
ســرمايه گذاری چقدر اســت. بايد توجه داشته 
باشــید که لزوما قیمــت واحدهــای صندوق 
سرمايه گذاری با ارزششان يکسان نیست.  مثلا در 
همان روز معاملاتی، قیمت سهام آگاس به کمتر 
از ارزش واقعی آن رســیده بود و معاملات روی 
قیمت 16هزار و 269تومان انجام می شــد. اين 
مورد می تواند يکی از نشانه های مثبت برای خريد 
واحدهای يک صندوق سرمايه گذاری باشد، اما 
بايد روند پیش روی صندوق را هم در نظر بگیريد. 
مثلا اگر پیش بینی ها نشان دهند که در روزهای 
آينده صندوق روند نزولی داشته باشد، معامله آن 
با قیمتی کمتر از ارزش واقعــی می تواند توجیه 

داشته باشد. در طرف مقابل اگر صندوق در مسیر 
رشد باشد، خیلی از خريداران به قیمتی بالاتر از 

ارزش واقعی واحدها رضايت می دهند.

   روش تخمین ارزش سهام شرکت های 
سرمایه گذاری

شرکت های ســرمايه  گذاری شــرايط متفاوتی 
نســبت به صندوق ها دارند. اين شرکت ها خارج 
از بــورس فعال هســتند و صرفا سهامشــان در 
بورس دست به دست می شود. برای همین روی 
تابلو نماد آنهــا خبری از NAV ابطال نیســت. 
از جملــه معروف ترين آنها می توان به شــرکت 
سرمايه گذاری تامین اجتماعی، شستا اشاره کرد. 
برای تخمین ارزش سهام اين شرکت ها بايد دست 
به دامن گزارش های صورت مالی شان در سامانه 
کدال شويم. اين ســامانه تمام اطلاعاتی که لازم 
است درباره يک شــرکت بدانید را در اختیارتان 
می گذارد. از گزارش های صورت مالی، تا افشای 
اطلاعات با اهمیت و اطلاعیه های مجمع عمومی 
همه شرکت ها در Codal.ir قابل مشاهده است. 
در گزارش فعالیت شــرکت های سرمايه گذاری، 
پرتفوی يا همان ســبد شرکت ســرمايه گذاری 
به طور کامل بررسی می شود. توجه داشته باشید 
که دارايی های يک شرکت سرمايه گذاری مبنای 
تعیین ارزش سهام آن نیســت، بلکه بايد ببینیم 

اين شرکت چقدر از ســرمايه گذاری سود کسب 
کرده. برای همیــن بايــد در گزارش های مالی 
دنبال ارقام مربــوط به ارزش افــزوده پرتفوی 
بورســی و غیربورســی بگرديم. اين رقم برای 
شرکتی مثل شســتا 74.7هزار میلیارد تومان 
از پرتفوی بورســی و حدود 45.3هزار میلیارد 
تومان از پرتفوی غیربورسی است. جمع اين دو 
رقم يعنی 120هزار میلیارد تومان، کل درآمدی 
است که شســتا در آخرين صورت مالی خود آن 
را گزارش کرده اســت. به اين رقــم بايد حقوق 
صاحبان سهام را هم اضافه کنیم که برای شستا 
11.1هزار میلیارد تومان است. با اين حساب کل 
سهام شستا در مجموع 131هزار میلیارد تومان 
ارزش دارد. وقتی اين رقم را در تعداد سهام شستا 
يعنی 80میلیارد سهم تقســیم کنیم، ارزش هر 
سهم شستا حدود هزار و 637تومان تخمین زده 
می شود. قیمت هر سهم اين شرکت در روز عرضه 
اولیــه 860تومان بود و اين رقــم درحال حاضر 
به هزار و 500تومان رســیده است. توجه داشته 
باشید که اين محاسبات بر اساس آخرين گزارش 
صورت وضعیت پرتفوی، مربوط به پايان اسفند 
98 بود. اگر آخرين گزارش منتشرشــده مربوط 
به ماه ها قبل باشد، چاره ای جز استفاده از روش 
سوم برای تخمین ارزش واقعی سهام شرکت های 

سرمايه گذاری پیش رويمان نیست. 

   روش تخمین ارزش سهام 
شرکت های صنعتی

کارخانه ها مثل شــرکت های ســرمايه گذاری 
ســبد ســهام ندارند. آنها يک خط تولید دارند 
که بعــد از هزينه مواد اولیه و حقــوق کارگران، 
محصولی را روانه بازار می کنند و از اختلاف قیمت 
فروش و هزينه تمام شــده، سود کسب می کنند. 
حســابدارهای کارخانه در صورت هــای مالی، 
وضعیت فروش شــرکت و هزينه های تمام شده 
برای تولید را اعلام می کنند و نهايتا ســودی که 
کارخانه کسب کرده، مشخص می شود. احتمالا 
تا حالا چشــمتان به EPS در تابلو هر نماد افتاده 
است. اين رقم نشان دهنده سود شرکت به ازای 
هر سهم اســت. اگر اين رقم منفی باشد، نشان 
از زيان ده بــودن کارخانــه دارد. از نمونه چنین 
 EPS شــرکت هايی می توان به ايران خــودرو با
منفی 38تومان و ســايپا با EPS منفی 19تومان 
اشــاره کرد. هرچه اين رقم مثبت و بزرگتر باشد 
نشان از بیشتر بودن سود محقق شده شرکت دارد. 
بايد توجه داشته باشید که شرکت های صنعتی 
برخلاف شرکت های ســرمايه گذاری، علاوه بر 
سود محقق شــده دارايی های ارزشمندی مثل 
برند، کارکنان متخصص، سهم بازار و ... دارند. با 
اين حساب نبايد سهامشان را صرفا براساس سود 
محقق شده تخمین زد. شــاخص P/E در اينجا 
به کمکمان خواهد آمــد. P/E يکی ديگر از ارقام 
قابل مشاهده روی تابلوی هر نماد است که نشان 
می دهد قیمت فعلی سهام چندبرابر سود محقق 
شده اســت. عموما گروه های صنعت P/E خاص 
خودشــان را دارند. مثلا میانگین اين شــاخص 
برای پالايشــگاه ها، 20.8 اســت. چنین رقمی 
نشــان می دهد، قیمت سهام پالايشــگاه ها بايد 
حدود 21برابر سود محقق شده آنها باشد. سهام 
شــرکتی که P/E آن کمتر از هم گروهی هايش 
باشــد، ارزنده تر اســت. بايد توجه داشته باشید 
بهتر است P/E گروه های مختلف را باهم مقايسه 
نکنید، چراکه هر صنعت مشــخصات مخصوص 
خودش را دارد. هرچه P/E يک شــرکت بیشتر 
از هم گروهی هايش باشد، می توان نتیجه گرفت 
سهام با قیمت بالاتری نسبت به ارزش آن معامله 
می شود. اين شاخص شايد بتواند در برخی گروه ها 
برای تخمین ارزش واقعی سهام شرکت کمکمان 
کند. مثلا شرکت لاســتیک يزد که چهارشنبه 
هفته گذشته وارد بورس شد، دارای EPS حدود 
231تومان اســت. از آنجا که P/E گروه صنعت 
لاستیک و پلاستیک به طور میانگین 56.8 است، 
می توان نتیجه گرفت سهام پیزد تا 56.8برابر رقم 
231تومان، يعنی 13هزار و 100تومان توانايی 
رشد در بلندمدت دارد. قیمت در نظر گرفته شده 

برای عرضه اولیه پیزد چهارهزار و 35تومان بود.

راهنمای نخریدن 
جوجه به جای قناری

گزارشی از سه روش نه چندان دقیق برای تخمین 
ارزش واقعی سهام که این روزها برای برخی شرکت ها 

فاصله زیادی با قیمت معاملاتشان دارد
احمدرضا نجفی|   هیچ کس نمی تواند بگوید قیمت سهام در بورس حباب دارد یا نه. شرکت هایی در 
بورس پیدا می شوند که صرفا روی کاغذ نام آنها را می شناسیم اما سهامشان در بورس یکه تازی می کند. 
در طرف مقابل گرانی دلار باعث شده سودآوری خیلی از شرکت ها افزایش چشمگیر پیدا کند و باعث 
ارزشمند شدن سهامشان شود. تنها راه چاره، بررسی تک تک شرکت ها برای پیدا کردن سهام ارزنده 
است. ولی چنین کاری ماه ها زمان می برد و کلی دانش و اطلاعات حسابداری لازم دارد. با این حال 
جای ناامیدی نیست. اطلاعات تابلوی نمادها تا حد زیادی می تواند ما را در تخمین ارزش واقعی سهام 
شرکت های بورسی کمک کند تا بتوانیم حباب های بازار را شناسایی کنیم. توجه داشته باشید که این 
صرفا تخمین است و نمی توان به طور دقیق روی آن حساب باز کرد. با این حال وقتی تخمین شما از 
ارزش واقعی سهام یک شرکت نشان داد سهام ارزنده نیست، شاید بهتر باشد ریسک نکنید و سراغ 

سهامی بروید که دست کم از این آزمون نه چندان دقیق، سربلند بیرون بیایند.

     نبض بورس

با آغاز فرآيند عرضه اولیه 10درصد از سهام لاستیک 
يزد در روز چهارشنبه هفته گذشته، به عنوان چهارمین 
عرضه اولیه سال جاری، هر سهم اين شرکت 51میلیارد 
تومانی 4035.3تومان کشــف قیمت شد. اين عرضه 
شــامل 40میلیون و 800هزار ســهم پیزد و سهمیه 
50تايی برای هر فرد بــود اما مثل همیشــه به دلیل 
استقبال زياد سرمايه گذاران ، سهمیه هر فرد به 14سهم 
کاهش پیدا کرد که به نقدينگی حدود 57هزار تومانی 
نیاز بود. به اين ترتیب، سه میلیون و 123هزار و 208نفر 
خريدار پیزد شدند تا رکورد تعداد مشارکت کنندگان 
در عرضه اولیه پگاه گیلان بــا دو میلیون و 386هزار و 

697خريدار در 10ارديبهشت شکسته شود.

دبیر کانــون کارگزاران بــورس از موافقت کمیته 
فقهی ســازمان بورس با تعلق ســود به مانده حساب 
مشتريان در کارگزاری ها در صورت توافق بین کارگزار 
و مشــتری خبر داد. به گفته روح الــه میرصانعی اين 
پیشنهاد در هیات مديره کانون کارگزاران تصويب و در 
جلسه کمیته فقهی سازمان بورس هم طرح و موافقت 
شــد که ابلاغ آن طی يک تا دو هفتــه آينده صورت 
خواهد گرفت. میرصانعی می گويد تا قبل از اين طبق 
مقررات، کارگزاران ملزم به نگهداری وجوه مشتريان 
در حساب های جاری بودند. به اين وجوه هیچ سودی 
تعلق نمی گرفت. برنده اين داستان، سیستم بانکی بود 
چراکه مانده حســاب های کارگزاران در حساب های 

جاری می ماند و لازم نبود در ازای آن سودی پرداخت 
کند. 

خزانه ســکه بانک آينده با ظرفیت 150هزار سکه 
فعالیت خود را از اين هفته آغاز می کند. علی سعیدی، 
عضو هیات مديره بانک آينده می گويد هم اکنون خزانه 
بانک در حال انجام امور نهايی و تکمیل الحاقیه قرارداد 
دريافتی از سوی بورس کالا است تا پس از تايید، شاهد 
بازگشايی نماد معاملاتی گواهی ســپرده سکه خزانه 
بانک آينده باشیم. تلاش اين است مخزن يکی از شعب 
نزديک به بازار سکه طلا در تهران و چند شهر ديگر که 
شرايط اســتاندارد بورس کالا را دارند به اين موضوع 

اضافه شود.

     نماد

بازگشــت بورس به مــدار صعودی در هفته گذشــته 
امید ســرمايه گذارها را زنده کرد. حالا شــرکت هايی 
که در ريزش 80هــزار واحدی بیشــتر از بقیه اصلاح 
قیمت داشتند، مشتری پیدا کرده اند. طوری که اغلب 
کانال های تلگرامی شــرکت هايی از اين دســت را به 

مخاطبانشان معرفی می کنند. 
سیگنال فروش ها برای هفته آينده سراغ نمادهای بموتو 
متعلق به شــرکت موتوژن، پســهند متعلق به صنايع 
لاستیکی سهند و شپديس متعلق به پتروشیمی پرديس 
رفته اند. بعضی از آنها معتقدند شســتا هنوز به ارزش 
واقعی خود نرسیده و در صورت بازگشت روند صعودی 

به بورس می تواند فرصت خوبی برای سهامداران ايجاد 
کند. در حال حاضر قیمت ســهام بموتــو چهار هزار و 
596تومان، پســهند چهار هزار و 662تومان، شپديس 
شــش هزار و 191تومان و شســتا هزار و 508تومان 
است. هفت صبح اين سیگنال ها را تايید نمی کند. هفته 
آينده بازدهی آنها را بررسی خواهیم کرد تا ببینیم اين 

سیگنال ها تا چه حد قابل اعتماد هستند.
بررسی سیگنال های هفته گذشته نشان می دهد شستا 
در مدت يک هفته از قیمت هــزار و 555تومان به هزار 
و 508تومان کاهش پیدا کرده و حدود ســه درصد به 
سهامداران ضرر رسانده است. در اين هفته فاذر بهترين 

عملکرد را در بین ســیگنال های هفته گذشته داشته و 
از ســه هزار و 654 به ســه هزار و 904تومان رسیده و 
بازدهی هفت درصدی را در کارنامــه خود ثبت کرده 
اســت. ومهان از هزار و 326 به هــزار و 351 افزايش 
نسبی قیمت داشته و سرمايه ســهامدارانش را در حد 
دو درصد بیشتر کرده اســت. فروی در هفته گذشته با 
ضرر 9درصدی به استقبال ســهامداران آمده و از پنج 
هزار و 154 به چهار هــزار و 664تومان کاهش قیمت 
داشته است. با اين حســاب در بین سیگنال های هفته 
گذشــته، دو مورد بازدهی مثبت و دو مــورد بازدهی 

منفی داشته اند. 

اعاده حیثیت از نمادهایی با بیشترین کاهش قیمت

مشارکت سه میلیون و 100هزار نفر در عرضه اولیه پیزد

جدول پرضرر ترین نمادهای هفته گذشته

تغییرات قیمتنمادرتبه

منفی 23.0درصدحفارس1

منفی 21.8درصدوبلمت2

منفی 21.1درصدکسرا3

منفی 20.7درصدتملت4

منفی 20.6درصدوسینا5

منفی 20.5درصدصبا6

منفی 20.3درصدکبافق7

منفی 20.0درصدفخوز8

منفی 19.8درصدوصنعت9

منفی 19.7درصدوسپه10

جدول پرسود ترین نمادهای هفته گذشته

تغییرات قیمتنمادرتبه

مثبت 40.6درصدمیهن1

مثبت 38.7درصدکدما2

مثبت 36.1درصدوآذر3

مثبت 35.9درصددتولید4

مثبت 35.8درصدکفپارس5

مثبت 35.5درصدخساپا6

مثبت 32.8درصدتلیسه7

مثبت 32.6درصدخمحرکه8

مثبت 32.3درصداخابر9

مثبت 31.9درصدتکمبا10

مدیر آبرسانی ذوب آهن اصفهان:

از تمهیدات مهم در طرح های توسعه ای ذوب 
آهن اصفهان ،کاهش مصرف آب است

اصفهان – کارپناه: تولید 
و  وجود  به  همواره  فولاد 
 ، است  وابسته  آب  مصرف 
ذوب آهن اصفهان با توجه 
کنار  در  گرفتن  قرار  به 
آب  از  رود  زاینده  رودخانه 
این رودخانه استفاده می کرد ولی در چند سال اخیر و با بروز خشکسالی 
های مکرر ، به منظور کاهش مصرف آب در ذوب آهن اصفهان تمهیدات 
گسترده ای انجام و پروژه های مختلفی را تعریف شد تا علی رغم افزایش 
تولید ، میزان برداشت از آب رودخانه زاینده رود کاهش یابد به همین 
منظور در این شماره گفتگویی داریم با مهرداد اسماعیلی مدیر آبرسانی 
شرکت که در ادامه می خوانید: مهرداد اسماعیلی ، با اشاره به این که از 
سال 79 اولین خشکسالی ها در اصفهان شروع شد گفت : ذوب آهن 
اصفهان از صنایعی می باشد که حیات آن به وجود آب وابسته است ، 
با شروع خشکسالی ها، این شرکت با برنامه ریزی های و تعریف پروژه 
های مختلف سعی کرد تا میزان مصرف خود را از زاینده رود کاهش 
دهد . وی با اشاره به این که در سال 79 میزان برداشت آب از زاینده 
رود 32 میلیون متر مکعب بود و این رقم در سال 97 به 14 میلیون متر 
مکعب کاهش پیدا کرده است ، یاد آور شد : با انجام پروژه های مختلف 
و علی رغم افزایش 60 درصدی تولید هر ساله 20 درصد کاهش مصرف 
آب نسبت به سال قبل داریم که این رقم بسیار قابل توجه است . مدیر 
آبرسانی ذوب آهن اصفهان یکی از تمهیدات مهم در طرح های توسعه 
ای ذوب آهن اصفهان را کاهش مصرف آب دانست و گفت : استفاده از 
پساب در سیکل های کثیف کارخانه نظیر خنک کردن سرباره ، مدیریت 
مصرف آب با نصب مولتی پمپ های آب صنعتی و آشامیدنی و مدیریت 
مصرف و فشار از دیگر عواملی است که با کنترل آن توانستیم مصرف آب 
در شرکت را کاهش دهیم. اسماعیلی ، یکی از نقاط پر مصرف آب در 
ذوب آهن اصفهان را برج های خنک کننده دانست و گفت : در شرکت 
حدود 200 برج خنک کننده وجود دارد که از سال 81 به خاطر تبخیر 
زیاد آب در این برج ها شروع به اصلاح ساختاری آن ها نمودیم و سعی 
شده سالیانه 10 برج خنک کننده را باسازی و نوسازی کنیم . وی افزود 
: اخیرا برنامه ریزی کردیم تا از برج های هیبریدی ، استفاده کنیم زیرا 
این برج ها علاوه بر کاهش حداقل 30 درصدی مصرف آب ، در زمینه 
کاهش آلایندگی نیز بسیار موثر است . وی رویکرد جدید صنایع فولادی 
را برای تامین آب ، استفاده از پساب دانست و گفت : ذوب آهن اصفهان 
با سرمایه گذاری بالغ بر هزار میلیارد تومان به منظور کاهش مصرف آب 
، پساب شهرستان های  زرین شهر بالغ بر 60 لیتر بر ثانیه و فولادشهر 
بالغ بر 190 لیتر بر ثانیه را خریداری کرده و همچنین در صدد هستیم 
تا پساب شهرستان نجف آباد و شهرستان های اطراف را نیز خریداری 
نموده و به شرکت انتقال دهیم تا نیاز به آب رودخانه را به کمترین حد 

ممکن کاهش دهیم .

آغاز شستشوی مجدد پست های برق در آبادان، 
خرمشهر و شادگان

اهواز- مدیر امور بهره برداری ناحیه 
جنوب شرکت برق منطقه ای خوزستان 
گفت: هر ساله بطور عادی پست های برق 
این ناحیه 2 بار شستشو می شود اما در 
برخی از مناطق که آلودگی بالایی دارد 
این رقم ممکن است به سالی بیش از پنج 
مرتبه افزایش پیدا کند. رضا جعفری بیان 
ناحیه  برق  کرد: شستشوی پست های 
جنوب با تلاش پرسنل عملیاتی شروع شده تا در کمترین زمان ممکن 
تاثیرات مخرب گرد و خاک های بر روی تجهیزات برق شستشو و در 
پایداری شبکه برق برای فصل گرم خللی وارد نشود. وی افزاود: اجرای 
این برنامه برای سه ماهه اول سال جاری می باشد که همزمان با اجرای 
آن، کلیه موارد مربوط به گداختگی تجهیزات و خطوط برق که از اولویت 

برخوردار هستند، برطرف می شود. 

در گرامیداشت روز جهانی کار و کارگر؛

کارکنان نمونه شرکت آب و فاضلاب آذربایجان 
شرقی تجلیل شدند

مسلمی:  مجید  تبریز- 
به مناسبت روز جهانی کار 
نمونه  کارکنان  از  کارگر  و 
فاضلاب  و  آب  شرکت 
تجلیل  شرقی  آذربایجان 
با  که  مراسم  این  در  شد. 
حضور مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی و به مناسبت 
روز جهانی کار و کارگر و به جهت شرایط خاص بوجود آمده با رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی برگزار گردید، از تعدادی از پرسنل و همکاران 
نمونه شرکت آبفا استان، تجلیل شد. علیرضا ایمانلو مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان آذربایجان شرقی در این مراسم ضمن تبریک فرا 
رسیدن ماه مبارک رمضان و لزوم بهره مندی از فیوضات این ماه مبارک 
و گرامیداشت ارزش کار و منزلت والای کارگر، اظهار کرد: ما همواره با 
تلاش و کوشش کلیه همکاران عزیز و بهره گیری از اندیشه های پویا، 
شاهد انجام کارهای ارزشمند و اثرگذار که موجب بالندگی و کسب 
افتخارات متعدد در اکثر زمینه های کاری است، بوده ایم و این امر با 
عنایات خداوند منان و تلاش و زحمت شبانه روزی کلیه همکاران در 
عرصه خدمات رسانی به شهروندان محترم رخ داده است. ایمانلو در ادامه 
با اشاره به نامگذاری سال 99 توسط مقام معظم رهبری بعنوان سال 
"جهش تولید" گفت: بهبود وضعیّت تولید، از عوامل اساسی شکوفایی 
اقتصاد و از طرفی، نیروی کار، یکی از ارکان اصلی تولید است. وی ادامه 
داد: در بینش اسلامی میزان کار و تلاش از آنچنان قداست و ارزشی 
برخوردار است که هم  ردیف میزان جهاد و مبارزه با دشمن معرفی 
گردیده است چنانکه نبی  مکرم اسلام)ص( کار و کوشش را همانند جهاد 
در راه خدا، مقدس دانسته اند و کارگر را تشبیه به مجاهد فی سبیل الله 
می نمایند و همان اجر و پاداش را برای او متذکر می گردند. مهندس 
ایمانلو همچنین با اشاره به نقش همکاران در موفقیت های حاصله 
شرکت آبفا آذربایجان شرقی یادآور شد: ما شاهد زحمات و تلاش های 
همکاران هستیم و نقش همکاران نمونه در موفقیت های حاصله شرکت 
انکارناپذیر است، بنابراین تلاش آنها قابل تقدیر بوده و ماهم تلاش مان 
براین است تا بتوانیم کارهایی که در توان داریم و در شان و منزلت 
همکاران است، انجام دهیم. این مقام مسوول، عملکرد پرسنل شرکت 
آب و فاضلاب آذربایجان شرقی را خوب ارزیابی نمود و کارکنان شرکت 
آبفا استان را جزو زحمتکش ترین و پرتلاش ترین پرسنل عنوان کرد و 
از مدیران و کلیه کارگران و کارکنان شرکت آب و فاضلاب آذربایجان 
شرقی قدردانی کرد. لازم به ذکر است در پایان این مراسم مهندس 
علیرضا ایمانلو مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب آذربایجان شرقی از 
تعدادی از همکاران نمونه شاغل در استان با اهداء جوایز و لوح تقدیر 
تجليل بعمل آورد.  اضافه می شود به منظور رعایت اصول فاصله گذاری 
اجتماعی، نماینده مدیریت عامل شرکت آبفا استان با حضور در محل 
خدمت همکاران نمونه از زحمات و تلاش های تک تک آنان با تقدیم 

لوح سپاس قدردانی کرد.

اختصاص  بر  عادلانه  و  دقیق  نظارت  لزوم 
مالیات به شهر قم

با  قم  شهردار   - قم 
نظارت  عدم  از  گلایه  ابراز 
عادلانه بر توزیع مالیات بین 
دهیاری های  و  شهرداری ها 
علی رغم  گفت:  قم،  استان 
دارا بودن 96 درصد جمعیت 
شهری از سهم 70 به 30 مالیات برخوردار بوده و نگاهی عادلانه به این 
مسئله وجود ندارد. دکتر سیدمرتضی سقاییان نژاد در جلسه رسمی و 
علنی شورای اسلامی شهر قم که با حضور مدیرکل امور مالیاتی استان 
قم برگزار شد، ضمن تشکر از تعامل شکل گرفته بین دو دستگاه، اظهار 
داشت: شهرداری یک بنگاه اقتصادی نبوده و باید به آن به عنوان یک نهاد 
خدماتی نگاه کرد. شهردار قم ارائه خدمات به شهروندان را در سطوح 

مختلف یادآور شد و افزود: ما نیازمند فهم متقابل در مسائل مالیاتی 
بوده و باید سهم استان قم از مالیات بر ارزش افزوده مشخص شود تا 
بتوانیم در ارائه خدمات و اجرای پروژه های عمرانی توانمندتر عمل کنیم. 
سقاییان نژاد با گلایه از عدم نظارت کافی بر تقسیم عادلانه مالیات، 
تصریح کرد: در اختصاص و توزیع سهم شهرداری شهر قم نسبت به 
روستاها نظارت کافی وجود نداشته و این مسئله مشکل آفرین شده است. 
وی جمعیت شهری قم را 96 درصد اعلام و بیان کرد: قم با دارا بودن 
بیشترین جمعیت شهری در کشور از کمترین سهم مالیات یعنی 70 به 
30 برخوردار بوده درحالی که درصد اختصاص مالیات به تهران 88 به 12 
است. شهردار قم ادامه داد: سهم قم از مالیات بر ارزش افزوده نیز حدود 
2 و نیم درصد است در حالی  که دیگر کلان شهرها از 10 تا 30 درصد 
از مالیات بر ارزش افزوده برخوردار بوده و باید در این حوزه نیز بازنگری 
انجام شود. سقاییان نژاد تعلق مالیات صنایع مستقر در قم را حق مردم قم 
دانست و تأکید کرد: آلودگی صنایع مستقر در قم سهم شهروندان قمی 
بوده و شهرداری موظف به ارائه خدمات به آن هاست درحالی که مالیات 

خود را به تهران پرداخت می کنند و این ناعادلانه است.

مصرف بالغ بر 830 میلیون مترمکعب گاز در گیلان 
روابط   - حیدری  علی   - رشت 
اکبر  حسین  ؛  گیلان  گاز  عمومی 
از  گیلان  استان  گاز  مدیرعامل شرکت 
مصرف بالغ بر 830 میلیون مترمکعب 
گاز در 45 روز ابتدایی سال99 در استان 
در  میزان  این  داشت:  اظهار  و  داد  خبر 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 25 
میلیون مترمکعب کاهش داشته است. 
مهندس اکبر با اعلام این خبر اظهار داشت: تا نیمه اردیبهشت امسال 
350 میلیون مترمکعب گاز در بخش خانگی مصرف شده که تفاوت 
چندانی با مصرف مدت مشابه سال گذشته نداشته است. وی در همین 
رابطه اظهار داشت: شرکت گاز با توجه به شیوع گسترده ویروس کرونا 
و درجهت کمک به اقتصاد خانوارها، زمان شروع فصل گرم سال را یک 
ماه به تاخیر انداخت و بدین سبب گازبهای فصل گرم از 16 اردیبهشت 
محاسبه خواهد شد. مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان افزود: با این 
اقدام شرکت گاز مردم عزیز توانستند یک ماه بیشتر از تخفیفات گاز که 
مختص فصل سرما می باشد استفاده نموده و هزینه کمتری را پرداخت 
نمایند. مهندس اکبر همچنین از تحویل 330 میلیون مترمکعب گاز به 
بخش نیروگاهی استان خبر داد و گفت: این میزان در مقایسه با سال 
گذشته 20 میلیون مترمکعب کاهش داشته است. وی اظهار داشت: 
پس از بخش های خانگی و نیروگاهی، بخش صنعتی با 85 میلیون 
مترمکعب، بخش تجاری با 34 ملیون مترمکعب و بخش حمل و نقل 
با30 میلیون مترمکعب در رده های بعدی مصرف قرار دارند. مدیرعامل 
شرکت گاز استان گیلان در پایان با اشاره به شروع فصل گرم سال از 
همه مشترکین درخواست نمود تا با صرفه جویی و مدیریت مصرف 

هزینه کمتری را پرداخت نمایند.
.

شهردار شهریار:مکان های غیرمجاز دپو ضایعات 
خشک در سطح شهر جمع آوری می شوند

اصلانی:  شهریار- 
و  خبر  واحد  گزارش  به 
مدیریت  رسانی  اطلاع 
یکشنبه  ارتباطات:روز 
سال  ماه  14اردیبهشت 
کاویانی  مهندس  جاری 
شهردار شهریار به همراه دکتر عسگری پور دادستان عمومی وانقلاب 
شهرستان شهریار ،مهندس درخشان ریاست و اسماعیل زاده عضو 
شورای اسلامی شهر و کریمی سرپرست معاونت خدمات شهری وامور 
مناطق از مکان های جمع آوری و دپو غیرمجاز ضایعات خشک در 
شهرک امیریه که علاوه بر آلودگی زیست محیطی ،مشکلاتی را نیز برای 
شهروندان بوجود آورده بازدید نموده و مقرر شد پس از اخذ مجوزهای 

لازم از مراجع ذیربط نسبت به جمع آوری آنها اقدام شود.

از خبرها

چطور ارزش سهام عرضه 
اولیه را پیدا کنیم؟

دو شاخص EPS و P/E روی تابلو 
نمادهایی که به تازگی قرار است 

وارد بورس شوند، به ما کمک 
می کند تا بفهمیم ارزش واقعی 
سهام عرضه اولیه چقدر است. 

برای مثال سود محقق شده 
 EPS به ازای هر سهم یا همان
شرکت پلیمر آریا ساسول که 

قرار است روز چهارشنبه هفتم 
خرداد ماه وارد بورس شود، 

 P/E 920تومان است. میانگین
گروه  محصولات شیمیایی روی 

رقم 16.4 قرار دارد. این یعنی 
قیمت سهام آریا تا محدوده 16.4 

برابر عدد 920تومان جا برای رشد 
دارد و ممکن است در طولانی 
مدت به 15هزار تومان برسد. 

قیمت در نظر گرفته شده برای 
سهام آریا در روز عرضه اولیه 
شش هزار و 500 تومان است.

کته
ن
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همین ابتدا یک مســئله را روشــن کنیم: »معتقدیم 
پرویز پرســتویی بازیگر پرتوانی است که نامش جزو 
بهترین های ســینمای ایران قرار دارد حتی اگر بدانیم 
کارنامه او در دهه نود قابل دفاع نیســت« و حالا وجه 
دوم ماجرا: پرستویی در سال های اخیر موضع گیری های 
پرحاشــیه کم نداشــته که غالب جنجال ها از صفحه 
اینستاگرام او بیرون آمده است. اخیرا هم گفت وگویی 
انجام داده و در خلال آن مسعود فراستی را نواخته است. 
این اظهارنظر و دیگر گفته های جنجالی سال های اخیر 

مبنای گزارش امروز شده.

 جنجال اول|دوئل با فراستی
جدل کلامی پرســتویی با مسعود فراســتی دنباله دار است. 
تازه ترین آن هفته پیــش و در برنامه »باغ رمضان« رقم خورد 
که این بازیگر بدون مقدمه و بی بهانه به فراستی تاخت. وقتی 
بدانیم پرستویی پیش تر پاسخ فراستی را داده است، یک پرسش 
پیش می آید:»این بازیگر جنجال را دوســت دارد؟!« فراستی 

سال پیش در برنامه هفت مخاطبان »مطرب« را لمپن خطاب 
کرده بود. پرستویی در اکران خصوصی فیلم پاسخ او را داد که 
بازتاب رسانه ای گسترده ای داشت. حالا دلیل پیش کشیدن 
یک دعوای قدیمی چیست؟ به عقب تر برویم؛ فراستی دو سال 
پیش گفته بود پرستویی بازیگر بدی است. او هم پاسخ داد و به 
طور ضمنی فراستی را به »نقد فروشی« متهم کرد. پرستویی 
در همان نامه نوشته بود:» فراستی خود جزو کسانی است که 
باید پرونده گذشته وحالش مورد بررســی قرار گیرد.« در آذر 
97 اما در مصاحبه با تی وی پلاس پدیــده »بگم بگم« را زیر 

سوال برده بود! 

   جنجال دوم| پاتوی کفش قریشی
یکی از انتقادهای مشترک به پرســتویی واکنش او به »همه« 
مسائل در اینستاگرام است! کمی بعد از این که ویدئوی مواجهه 
سحر قریشی با یک پاکبان وایرال شــد، پرستویی جزو اولین 
کسانی بود که موضع گرفت:» وقتی این صحنه رو از خانم قریشی 
دیدم خیلی حالم بد شد...« برخی بازیگران و خود قریشی پاسخ 
پرستویی را دادند و خیلی از کاربران هم اینطور نوشتند که چرا 
پرستویی وارد یک بازی زرد شده است!  جالب آن که این پست 
اثری معکوس داشت و باعث شــد از میزان هجمه ها نسبت به 

قریشی کاسته شود.

  جنجال سوم |چت با سالومه
این مورد از اختیار پرستویی خارج است و طبعا نخواسته چت 
خصوصی اش بــا مجری »من و تو« عمومی شــود! بعد از هک 
اینستاگرام سالومه این اتفاق اما رخ داد و واکنش های متفاوتی 
برانگیخت. مثلا کیهان نوشت: »ازکسی مثل پرویز پرستویی 
انتظار نمی رفت این گونه دل داده قلوه بگیرد.« پرســتویی در 
مصاحبه اخیر بار دیگر درباره ماجرای چت خود توضیح داده و 

گفته همه واقعیت این نبوده است که مردم دیدند.

  جنجال چهارم| جدل با کیمیایی
در اوج حاشیه های »قاتل اهلی« پرستویی یادداشتی در روزنامه 
شرق نوشت و از این فیلم اعلام برائت کرد. دلیل او تغییراتی است 
که مسعود کیمیایی در فیلم ایجاد کرده. یادداشت تند او با پاسخ 
کیمیایی مواجه شد که گفته بود چرا اصل ماجرا را از خود من 
جویا نشدید! دلخوری ادامه داشت تا این که پرستویی در مراسم 
خاکسپاری ناصر ملک مطیعی سراغ کیمیایی رفت و او را بوسید.

  جنجال پنجم| بگو مگو با افخمی
ســال 94 بهروز افخمی و پرویز پرســتویی دو مجادله جدی 
داشتند. آبان این سال افخمی در برنامه هفت در جواب انتقادات 

اینستاگرامی پرستویی از این برنامه او را به مناظره دعوت کرد.
این ماجرا گذشــت تا اینکه حین برگزاری جشــنواره افخمی 
باردیگر با کنایه سیمرغ پرســتویی را مصلحتی توصیف کرد و 
درباره او گفت: »فکر می کند نقش های بی نمک و تکراری اش 
کفایت می کند.« پرستویی نامه ای نوشــت و او را »کارگردان 
متوســط« خطاب کرد.این نامه هم بدون پاسخ نماند و بهروز 
افخمی در ســتون خود در روزنامه هفت صبح نوشت:»به نظر 

می رسد آقای پرستویی کمی خودش را گم کرده.«

  جنجال ششم |انتقاد از فرش قرمز
حجم انتقادها از فرش قرمز جشنواره فجر سال 94 به اوج رسید. 
پرستویی هم اعلام کرد: »محال اســت پایم را روی آن فرش 
قرمز بگذارم.فرهنگ من ایرانی است.در هالیوود که این کارها 
را می کنند با فرهنگشان مرتبط است.«  در حالی که چند روز 
به اختتامیه مانده بود، این شــائبه ایجاد شــد که پرستویی در 
جشنواره شرکت نخواهد کرد. او اما به مراسم آمد و سیمرغش را 

برای »بادیگارد« گرفت!

  جنجال هفتم |تحریم صدا وسیما
سال 97 پرستویی کمپینی در صفحه اینستاگرام راه اندازی کرد و 
خواستار تحریم صداوسیما شد. او می خواست از عادل فردوسی پور 
حمایت کند و به همین خاطر علی فروغی مدیر شبکه سه را هم 
نواخت. کمپین در نطفه خفه شــد. حتی امین حیایی اینطور 
به پرستویی طعنه زد:» برخی دوســتان گلایه کردند که چرا به 
تلویزیون می آییم و می خواستند که آن را تحریم کنند اما ما به 
احترام ملت شــریف ایران به تلویزیون می آییم و برای آن ها کار 
می کنیم. « علی فروغی هم پاسخ پرستویی را داد. پرستویی به 
تلویزیون نرفت تا این که هفته پیش در برنامه »باغ رمضان« که 
محصول روبیکا و به نوعی زیرمجموعه تلویزیون است شرکت کرد!

   توئیت بازی
روزگار پرماجرای پرستویی

کامنت ها

هفت مورد از حاشــیه های پرویز پرســتویی را در گزارش اصلی 
ملاحظه کردید. به این موارد باز هم می توان اضافه کرد که منشا 
غالب آن ها صفحه اینستاگرام پرویز پرستویی است. این بازیگر در 
چندسال اخیر نسبت به غالب اتفاق ها موضع گیری دارد که گاهی 
هم برایش دردسر می شود. از جمله انتشــار تصویر یک کودک 
ســوری به جای ایرانی که واکنش های زیادی از ســوی کاربران 
فضای مجازی داشــت. از آن ســو وقتی در یک مصاحبه حضور 
می یابد، طــوری حرف می زند که ضمیر نقدهایش مســتقیم یا 
غیرمستقیم به عده ای برمی گردد. این بار نوبت به مسعود فراستی 
است که پیش تر هم او را نواخته بود. حالا سوال این است: این رویه 
از پرستویی یک بازیگر غرغرو نمی سازد؟ بهتر نیست او بر تداوم 
کیفی کارنامه اش متمرکز باشد؟ یا نه؛  این شیوه نقادی برای وجهه 

این بازیگر مناسب تر است؟

  وحید ســعیدی: ای کاش پرویز پرســتویی هیچگاه با 
پدیده ای به نام اینستاگرام آشنا نمی شد چون او در آنجا اتفاقاتی 
را رقم زد و اظهارنظرهایی از خودش منتشر کرد که گویی همه 
آنها برای یک جوان سرد و گرم نچشیده است. البته این چیزی 
که از پرستویی در اینستاگرام می بینیم همان وجه ناشناخته اش 
است که وزن و عیار واقعی او را عیان می کند. از همین روست 
که وقتی در یک مصاحبه شرکت می کند، اظهارنظرهای تند، 

عصبی و حتی بی منطقش زیاد دور از ذهن نیست.

  احمد رنجبر: پرویز پرســتویی را دوست دارم؛  خیلی هم 
دوست دارم!  منتها پرســتویی بازیگر را. انتقاد از زمین و زمان 
حق اوست اما گاهی دچار افراط می شود و به حوزه هایی ورود 
می کند که در شأن او نیســت. او گاهی هم گرفتار ضد و نقیض 

می شود که بد از بدتر است.

  مرجان فاطمی: درست اســت که واکنش نشان دادن به 
مســائل مهم جامعه،  یکی از وظایف هنرمندان است اما واقعا 
هرچیزی ارزش واکنش نشان دادن ندارد. کاش پرویز پرستویی 
صرفا به مســائل خیلی مهم واکنش نشــان می داد و در امور 

جزئی تر دخالتی نمی کرد.

بازخوانی همه موضع گیری های جنجالی سال های اخیر پرویز پرستویی به بهانه مصاحبه ای که 
به تازگی انجام داده و مسعود فراستی را نواخته است. فرجام حواشی این بازیگر چه بوده؟

آتشفشان پرحاشیه پرویز!

   آنالیز    رصد خانه

از هفته پیش »مهمانخانه ماه نو« اکران آنلاین شد؛ فیلمی که محصول مشترک ایران و 
ژاپن است. مهناز افشار و علی شادمان به همراه لاله مرزبان بازیگران ایرانی آن هستند. 
در برابر کیفیت این فیلم شاهد دو دیدگاه متفاوت هستیم. برخی کاربران از آن تحسین 
می کنند و برخی آن را فیلمی ضعیف می دانند. در فیلیمو میزان تحسین ها از »مهمانخانه 
ماه نو« زیاد است اما در اینستاگرام فیلم نیوز و ســینما دیلی اینگونه نیست. مهم ترین 
ایرادی که از فیلم گرفته می شود به روایت کند و خسته کننده آن برمی گردد. «مهمانخانه 
ماه نو« در فیلیمو فقط توانسته میزان رضایت 72درصد از کاربران را به دست بیاورد. خود 
افشــار دیروز از حضورش در این فیلم عذرخواهی کرده و سازندگان را به عدم صداقت 

متهم کرده و مدعی شده تغییراتی بدون اطلاع او در فیلم ایجاد شده است.

وقتی مهران مدیری روبه روی بهروز افخمی در برنامه هفت نشســت،  از خستگی ساخت 
سریال گفت. او اشــاره کرد همکاری اش با تلویزیون از جنس برنامه »دورهمی« خواهد 
بود و دیگر حوصله سریال را ندارد. مدیری سال ها مترصد ساخت فیلم سینمایی بود و در 
برنامه هفت هم به این نکته اشاره کرد. او سال 95 »ساعت 5 عصر« را ساخت که با استقبال 
نه چندان بالایي مواجه شد. مدیری بعد از آن به رغم اعلام قبلی، باز هم سراغ سریال رفت 
که ماحصل آن شد »هیولا«. حجم تحسین ها نسبت به ســریال بالا بود و همین سودای 
ساخت سریالی دیگر را در سر او انداخته. مدیری دربرنامه اخیر »دورهمی« و در گفت و گو 
با علی زند وکیلی اشاره ای کوتاه به ساخت سریال بعدی اش کرد. او فعلا دور سینما را خط 

کشیده است؟

دیروز خبر آمد، منیر قیدی قصد ســاخت فیلم دوم خود را با نام موقت »دســته دختران« 
دارد. دو نکته در این خبر بیش از همه خودنمایی می کند. یکی این که قیدی پنج ســال بعد 
از »ویلایی ها« بازهم با حمایت بنیاد فارابی می خواهد فیلمی با موضوع جنگ بسازد. نکته 
دوم به اسم آن برمی گردد که ذهن را به سمت فیلم های اکشن می برد. قیدی نام »ویلایی ها« 
را بعد از موج موفقیت »اخراجی ها« انتخاب کــرد. بماند که پیش از ده نمکی »برزخی ها« را 
داشته ایم اما موفقیت »اخراجی ها« باعث شــد خیلی ها به سمت این مدل نامگذاری بروند: 
افراطی ها،  ندارها،  فوتبالی ها و... ویلایی ها. »دسته دختران« قرار است با محوریت مقاومت 
زنان در حماسه خرمشهر ساخته شود. اسمش اما اکشــن های ایرانی را به ذهن می آورد که 

هدف اصلی شان گیشه است.

واکنش روز      فیلم افشار خوب است یا بد؟

چرا نمی سازد روز      معمای دومین فیلم سینمایی مدیری

این چه اسمی است روز      منیر قیدی، »دسته دختران« و یک اسم تجاری دیگر

چند هفته پیش برای نخستین 
بار یک خبر اختصاصی به نقل 

از معاون نظارت و ارزشیابی 
سازمان سینمایی منتشر 

کردیم و نوشتیم تولید 
سریال های خانگی به زودی از 

سر گرفته می شوند. حالا مدتی 
است تصویربرداری سریال های 

ناتمام آغاز شده و کم کم نوبت 
استارت سریال های دیگر 

است. شبکه نمایش خانگی در 
روزهای پیش رو چه شمایلی 

خواهد داشت؟

به تازگی ساخت سریال »آقازاده« به کارگردانی بهرنگ توفیقی و تهیه کنندگی حامد           منظر اول |چی آماده است
عنقا از سرگرفته شده و قرار است به زودی وارد شبکه نمایش خانگی شود. این سریال از بازیگران زیادی بهره می برد و 
سوژه آن از اتفاق های ملتهب روز گرفته شــده است. بر اساس شــنیده ها و همچنین کارنامه حامد عنقا »آقازاده« 
جنجالی ترین سریال سال های اخیر شبکه نمایش خانگی خواهد بود. کمی بعد از »آقازاده« سریال »قورباغه« هومن 
سیدی به بازار می آید که مهم ترین برگ برنده آن نوید محمدزاده است. نیما اقلیما هم در سکوت خبری »سیاوش« را 
ساخته که گفته می شود اسپین آف سریال »ممنوعه« است. جزئیات بیشتر اعلام نشده و قضاوت درباره موفقیت آن 
آسان نیست. فصل دوم »هم گناه« مصطفی کیایی هم آماده است و به زودی منتشر خواهد شد. فصل اول این سریال 

با استقبال روبه رو شد.

         منظر دوم| چی ساخته می شه کرونا تولید سریال ها را با وقفه مواجه کرد و حالا آرام آرام پیش تولید برخی آثار 
شروع می شود. یکی از آن ها »گیسو«ی منوچهر هادی است که به تازگی محمدرضا گلزار برای بازی در آن قرارداد 
امضا کرده. عزم حسین سهیلی زاده هم برای ساخت »ملکه گدایان« جدی است و شنیده می شود لوکیشن های 
ســریال را هم انتخاب کرده. ســال پیش اعلام شــد مســعود کیمیایی می خواهد ســریالی بر اســاس رمان 
معروفش»جسدهای شیشه ای« بسازد. خبر مهیج دیگر ساخت»جیران« توسط حسن فتحی بود با بازی بهرام 
رادان در نقش ناصرالدین شاه و شبنم مقدمی در نقش مهد علیا.تینا پاکروان هم قصد ساخت »خاتون« را دارد و 
گفته می شود ایده آل او برای نقش اصلی نوید محمدزاده است.»قبله عالم« حامد محمدی دیگر سریالی که قرار 

است برای شبکه خانگی تولید شود و سوژه آن از دوران قاجار می آید.

نوامبر 2019 شبکه اپل تی وی پلاس سریال 10 قســمتی »خدمتکار« را پخش کرد که خیلی زود 
طرفدارانی خاص در دنیا را به دست آورد. این سریال داستان یک خدمتکار است که وارد زندگی یک 
زوج می شود. مرد یک آشپز جوان و معروف اســت و زن یک گزارشگر مطرح تلویزیونی. در زندگی 
آن ها اتفاقی رخ داده که مربوط به فرزندان شــان است و در همان قســمت اول بیننده پی به ماجرا 
می برد. »خدمتکار« در قالب یک داستان معمایی ، زندگی این زوج را روایت می کند و به مرور پای 
شخصیت های دیگری به داستان باز می شود. »خدمتکار« در ژانر وحشت دسته بندی شده است اما 
بر خلاف آثار رایج، اصراری بر ترساندن بیننده ندارد. سازندگان سعی کرده اند بر پایه برخی مسائل 
روانشناختی قصه را پیش ببرند که در جایی مخاطب به هیجان می آید و در جایی خیلی آرام ناظر یک 
قصه است. اگر به سریال هایی اینچنینی علاقه دارید »خدمتکار« را از دست ندهید به ویژه این که هر 

قسمت آن فقط 30 دقیقه است!

خدمتکار
  پخش:   تلویزیون اینترنتی فیلیمو

  کارگردان: دانیل سکهایم
  تهیه کننده:  ام نایت شیامالان

  بازیگران : لائورن آمبرز، نل تایگر فری، روپرت 
گرینت، توبی کبل، فیلیپ جیمز بارون و اس جی 

سان
   محصول: آمریکا /2019
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فیلم نیوز از احتمال منتفی شدن 
ساخت »گشت ۳« توسط سعید 

سهیلی خبر داده و گفته این 
کارگردان ممکن است ابتدا فیلمی 

به نام »ونکروز« را بسازد. این 
درحالی است که سهیلی سال پیش 
برای ساخت »گشت ۳« درخواست 

پروانه ساخت داده بود.

پردیس های »ایران مال« و 
»مگامال« در یک نظرسنجی از 

مخاطبانشان پرسیده اند که آیا با 
رعایت پروتکل ها موافق باز شدن 

سینماها هستند یا خیر.در یک نظر 
سنجی 5۳ درصد مخالف هستند 
و در نظرسنجی دیگري 62 درصد 

موافق!

روزهای داغ و مهیج شبکه خانگی با آقازاده و قورباغه

شبکهساعت پخشقالب برنامهبرنامه

ورزش18هفته 27 بوندسلیگاوولفسبورگ – دورتموند

نسیم21تاک شودورهمی

نمایش21 هفته فیلم رایان رینولدزمحافظ آدم کش

یک22:15مستندپشت صحنه نون خ

فیلیمو و نماوا---سریال آمریکاییلاک و کلید

احمد رنجبر  
هفتصبح

  عجیب ترین اقدام پرستویی یادداشت علیه کیمیایی است بعد از نقد مطرب، پرستویی تاکنون سه بار علیه فراستی موضع گرفته

  پرستویی همزمان با نقد جشنواره سیمرغ گرفت
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شروعازنیمرخ
مجریانوبازیگرانیکه

روزگاریکارشانراازبرنامه
نیمرخشروعکردهاند

دهه 70، در دوره  و زمانه ای که برنامه های کودک و 
نوجوان محدود بودند و همگی در قالبی یک شکل 

روی آنتن می رفتند، برنامه ای به نام »نیم رخ« 
روی آنتن رفت که به خاطر شکل و شمایل جدید و 
اجرای متفاوت مجریان جوان، در آن زمان خیلی 

مورد توجه قرار گرفت. مجریان این برنامه از میان 
تعداد خیلی زیادی متقاضی انتخاب شدند و بعد 

از تست دادن فقط عده محدودی انتخاب شدند و 
روی آنتن رفتند. عده ای هم بودند که در تولیدات 

خانه فرهنگ نیم رخ فعالیت کردند و اجرای 
تولیدات دیگری از این خانه فرهنگ را به عهده 
گرفتند. حالا بعد از گذشت این همه سال، جالب 

است بدانید که برخی از مجریان مطرح و بازیگران 
شناخته شده، از دل همان برنامه بیرون آمده اند. 

محمد سلوکی، یکی از همان مجری هاست. او 
بعد از هفت بار تست اجرا موفق شده است مقابل 

دوربین برود و اجرا را تجربه کند. امیرحسین 
مدرس، مهدی سلوکی، حسین رفیعی و ... همگی 
از همان جمع بیرون آمده اند. در این بخش مروری 
داریم بر فعالیت های بعد از نیم رخ هرکدام از آنها.
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           سابقه اجرا بعد از نیم رخ   مهدی سلوکی برخلاف برادرش 
ديگر تمايلی به اجرا نشــان نداد و در هیچ برنامه ای به عنوان 

مجری حاضر نشد. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ حالا ديگر همه  مهدی ســلوکی 
را به عنــوان بازيگر ســريال های تلويزيونی می شناســند و 
شــايد خیلی ها ندانند که روزگاری مجری تلويزيون هم بوده  
است. مهدی سلوکی ســال 80 با بازی در سريال »چراغ های 
 خاموش« مــورد توجه قــرار گرفــت و بعد از آن بیشــتر از
 20 سريال و هفت فیلم ســینمايی بازی کرد. با وجود حضور 
در سینما، فیلم های سینمايی اش چندان مورد توجه نبودند 
و کماکان به عنوان بازيگر تلويزيون شــهرت بیشتری داشت. 
او در ســريال هايی مثل »نرگس«، »پنج کیلومتر تا بهشت«، 
»ستايش 2 و 3« و... نقش های مهمی بازی کرد و هنوز هم با 

اين نقش ها بیشتر از سايرين شناخته می شود.
           موقعیت کنونی  »ســتايش 3« آخرين ســريالی بود که با 
بازی سلوکی ديديم. او از فصل دوم ستايش، نقش پسر نرگس 
محمدی را ايفا کرد و  در فصل سوم به خاطر گريم جوان ستايش، 

نقشش چندان باورپذير نبود و با شوخی هايی همراه شد.

           سابقه اجرا بعد از نیم رخ   حســین رفیعی از جمله بازيگرانی 
است که حتی پیش از »نیم رخ« هم شــناخته می شد و کودکان 
و نوجوانان او را کاملا می شــناختند اما با نیم رخ فضای ديگری را 
تجربه کرد و وارد عرصه اجرا شد. درواقع می توان گفت که نیم رخ 
در فعالیت او به عنوان مجری تاثیرگذار بود. رفیعی بعد از نیم رخ 
کماکان به عنوان مجری فعالیتش را ادامه داد و برنامه هايی کاملا 
متفاوت اجرا کرد. او در برنامه های مخصوص کودکان و نوجوانان، 
برنامه های خانوادگی، مسابقه ها، برنامه های آشپزی مثل »مسابقه 
سرآشــپز«، »تنور طلايــی« و ... حضور پیدا کــرد و خودش در 
مصاحبه ای گفته است که نامش را استامینوفن تلويزيون گذاشته اند 

چون هر شبکه ای را می زنند برنامه ای از او در حال پخش است. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ حسین رفیعی يک جورهايی همه 
فن حريف است. او در سريال های کمدی زيادی بازی کرده و 

در تئاتر هم فعالیت می کند. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ درحال حاضر برنامه »هشــتگ« 
با اجرای او آماده پخش است. يک برنامه اجتماعی با موضوع 
آسیب شناسی شبکه های اجتماعی که قرار است همین روزها 

پخشش از شبکه دو شروع شود

محمدرضا حسینیانحسین مهریعباس غزالیشقایق دهقانحسین رفیعیامیر حسین مدرسمحمد سلوکیمهدی سلوکیکامیار اسماعیلی

محمدسلوکیازابتدایسالبادوبرنامه»دونیمهماه«و»شبگرد«رویآنتنشبکهدوحضوردارد.گفتوگوی
مفصلهفتصبحرابااینمجریدربارهحالوهوایاینبرنامههاواجرایخودشبخوانید

شوخی می کنم اما مدل خودم

مرجان فاطمی  
هفتصبح

محمد سلوکی نوروز امسال با ویژه برنامه »دو نیمه ماه« در 
شبکه دو حضور داشــت؛ برنامه ای که تا نیمه شعبان ادامه 
پیدا کرد. بعد از آن از ابتدای ماه رمضان، برنامه »شب گرد« 
را روی آنتن برد و با مســئولان و برخی چهره های مختلف 
درباره  فعالیت هایشان گپ زد و آنها را به بازی با رنگ ها برای 
شناخت درونیات خودشان برد. »شب گرد« در ادامه برنامه ای 
به نام »شب گشت« ساخته شد که خود سلوکی، چند سال 
پیش در شبکه دو اجرا کرده بود. با این مجری درباره  سبک و 
سیاق اجرا و چگونگی مواجهه با این برنامه ها به طور مفصل 

گپ زده ایم.

حضور مداوم در شبکه دو
 از ابتدای امسال، دو برنامه در شبکه دو داشتید و به طور 
کلی مدت هاســت جزو مجریان ثابت شبکه دو شده اید. در 
اکثر مناسبت ها هم به عنوان مجری اصلی حضور دارید. علت 

این حضور مداوم چیست؟ 
من سال ها فعالیت در شبکه يک و شبکه پنج تلويزيون را تجربه کردم. 
درواقع کارم را با شبکه يک شروع کردم و بعد از چند سال به شبکه 
پنج رفتم و باز هم مجددا با برنامه هايی مثل »سین مثل سريال« يا 
»ستاره شو« و ... به شبکه يک برگشتم و ســعی کردم خودم را وارد 
مرحله جديدي از اجرا کنــم. اصولا برای من تجربــه کردن خیلی 
اهمیت دارد و جذاب است. بعد از اين چند کار، با دوستان و عزيزانی 
در شبکه دو ارتباط برقرار کردم و به اين شــبکه دعوت شدم. آقای 

مهندس جعفری جلوه، مدير شــبکه دو، بعد از محدوديت هايی که 
چند سال گذشته برايم ايجاد شده بود، خیلی کمکم کرد.

چه محدودیت هایی؟
مثلا می گفتند چرا زياد کار می کنی! يا چرا فلان جا رفتی فلان کار 
را کردی! حالا بايد با محدوديت های بیشــتری مواجه باشی و ... اما 
حمايت های آقای جعفری جلوه در شــبکه دو، باعث شد چند سال 
گذشته بیشــتر با شبکه دو کار کنم. خودم هم شــخصا شبکه دو را 
شبکه خاصی می دانم. گذشته  تاريخی و نوستالژی جالبی که در آن 
وجود دارد باعث می شود بیشتر به اين شبکه احترام بگذارم. ولی خب 
شبکه دو به خاطر کنداکتورش با محدوديت های زيادی روبه روست. 
همانطور که می دانید ساعت پخش برنامه های مختلف، تحت تاثیر 
بخش های خبری ساعت 20:30 و 22:30 قرار دارد و وظیفه شبکه 
دو است که برنامه هايش را با توجه به اين دو باکس مهم بچیند. اين 
ساعت ها جزو ساعات پرمخاطب تلويزيون هستند که در اختیار خبر 
قرار گرفته اند و ما بايد خودمــان را تنظیم کنیم در فواصل میان اين 
بخش ها، کارهايی را انجام دهیم. به هرحال در اين مدت سعی کردم 
از اين امکان و فرصتی که در اختیارم بوده استفاده کنم. خداراشکر از 
کار کردن در شبکه دو راضی بوده ام و امیدوارم مديران شبکه دو هم 
راضی بوده باشند اما هیچ وقت سعی نکردم همیشه روی آنتن باشم.

اما خب از عید به اینطرف مدام روی آنتن هســتید. ابتدا 
برنامه »دو نیمه ماه« را داشتید و حالا هم که در ماه رمضان، 

برنامه »شب گرد« را دارید.
الان دو سه سال است که دارم با شبکه دو کار می کنم شايد سرجمع 
دو ماه ســه ماه بیشــتر روی آنتن نبوده ام. فکر می کنم 45قسمت، 
»شب گشت« را با اين مجموعه کار کردم و دربرنامه نوروزی امسال 
هم بیشتر از 10 شــب حضور نداشتم. بیشــتر کارهای تولید انجام 

می دادم. يکی دو تا برنامه تهیه  کردم و چند مناسبتی داشتم.

برنامه سازی در شرایط کرونا
نوروز امسال با شیوع بیماری کرونا همراه بود. درباره  برنامه 
نوروزی شبکه دو به طور مفصل گپ خواهیم زد اما فعلا در این 
باره بگویید که کرونا چه شــرایطی برای تولید برنامه ایجاد 

کرد؟
از قبل قرار بود برنامه نوروزی امسال را با کمک دوستانم در شبکه دو 
پیش ببرم اما يک مرتبه اتفاق عجیب کرونا، همه  ساختار برنامه سازی 
و يا پیش بینی های مان را به هم ريخت و ما مجبور شديم به سرعت با 
يک فرم و شکل خاص، شرايط را جوری مديريت کنیم که هم بتوانیم 
برنامه نوروزی داشته باشیم و هم نداشته باشیم. در ايام نوروز و پیش 
از نوروز، شرايط بی نهايت عجیبی وجود داشت. هرروز اخبار مختلفی 
منتشر می شــد و مفهوم نوروز برای مردم بی معنی بود. نگرانی ها در 
حدی بالا بود که ديگر کسی سر کار نمی آمد و هجمه عجیبی راه افتاد 
که در همه جا را ببنديم و حتی تلويزيون هم کار نکنیم و ... به دستور 
مدير شبکه اين دستور را گرفتم که امسال نوروز را با يک برنامه ريزی 
مناسب و با يک خطر خیلی خاص دوســتان را دعوت کنیم و آنتن 

شبکه دو را در شرايط سخت زنده نگه داريم.
پس رقابت با سایر شبکه ها دیگر برایتان اهمیتی نداشت؟

همه چیز عجیب بود. برای اولین بار با مفهوم دورکاری روبه رو شديم. 
ما همیشه عادت داشتیم دويست نفر آدم بريزيم و کار کنیم اما اينبار 
فقط سلامت  افراد برايمان مهم بود و واقعا بايد بگويم که بحث رقابت 
با بقیه شبکه ها اهمیتی نداشــت. سعی می کرديم در زمینه کرونا به 
يک منبع مهم اطلاع رسانی تبديل شــويم و کار جهانی کنیم. سعی 
کرديم اين کار را با کمترين اشتباهی که در توانمان بود پیش ببريم. 
بعد از نوروز، با اينکه فضا يک مقدار آرامتر شد اما کماکان پیش بینی 
می شدکه کرونا تمام نمی شود. باز هم  از طرف شبکه به ما گفتند برای 
ماه رمضان، به برنامه ای فکر کنید که اولا زياد هم درباره کرونا نباشد 
و بتواند فضا را تلطیف کند اما در عین حــال توجهات خاصی به ماه 

محمد ســلوکی برخلاف خیلی از مجری ها 
معمــولا دنبــال جنجال و حاشیه ســازی 
نیست. به هرحال در شب گرد مقابل افرادی 
می نشــیند و وارد بحث هايی می شــود که 
هرکــدام می توانند جنجال ســاز شــوند و 
گزينه های خوبــی برای وايرال باشــند اما 
دســت به چنین حرکاتــی نمی زند. حتی 
سوالاتی نمی پرسد که مهمان را در موقعیت 
سختی قرار دهد. درســت است که شوخی 
می کند و سوالات حاشــیه ای هم می پرسد 
اما دنبال چالش نیست. در اين باره با او گپ 

زده ايم.

   اینستاگرام برایم اهمیت ندارد
واقعیت اين است که من دارم برای تلويزيون 
کار می کنم و تلويزيون را به عنوان يک رسانه 
گرم کاملا متفاوت می دانم از اپلیکیشــنی 
مثل اينســتاگرام. اينستاگرام به عنوان يک 

شبکه اجتماعی که امروز در کشور در حال 
استفاده است اهمیت چندانی ندارد. شايد 
دو سال ديگر نباشد همانطور که فیس بوک 
مديايی بــود در فضای خــودش که خیلی 
استفاده می شد اما در کشــور ما الان ديگر 
جايی ندارد. سعی می کنم خودم و تلويزيون 
را فدای اين نکنم که بنشینم نقشه بکشم و 
پولی خرج کنم که در اينستاگرام بیشتر ديده 
شوم. برنامه من اگر کارش را خوب انجام دهد 
خود به خود ديده می شود. بايد کاری کنم 
که رسالت برنامه سازی اما را انجام دهم. بايد 
کاری کنم فردی که ساعت 12 شب جلوی 

تلويزيون نشسته با من ارتباط برقرار کند. 

   مچ گیری نمی کنم
برنامه ای را طراحی نمی کنــم که بخواهم 
مچ گیری کنم. اصلا چنین کاری مناســب 
ساعت 12 شب نیست. شــايد اگر قرار بود 

ســاعت 21 برنامه ای اجرا کنم متناسب با 
مخاطبان آن وقت شــب طراحی می کردم 
که مثلا چالش هم انجام دهم اما اين ساعت 
زمان اين کار نیســت. مجری بايد فکر کند 
که دارد برای چه گروه مخاطب و چه ساعت 
و چه رويکردی برنامه می ســازد! چالش که 
کاری ندارد. آدم می تواند يک عالم سوالات 
عجیــب و غريبــی طراحی کنــد که خود 
مسئولان هم جوابی برايش ندارند چون اگر 
داشتند که الان وضع مملکتمان اين نبود. 
می توانم شــروع کنم به پرسیدن سوالات 
عجیب و او هم يک جواب هايی بدهد و من 
هم قیافه ام را چپ کنم و بگويم خب من که 
قانع نشــدم! آخرش هم به هیــچ نتیجه ای 
نمی رسد. سال هاســت برنامه های چالشی 
دارند حرف های قلمبه و ســلمبه می زنند و 
هیچ نتیجه ای ندارد و مردم هم فقط حرص 

بیشتری می خورند.

دنبالجنجالوحاشیهنیستم
چراشبگردوایرالنشدوهیچجاروجنجالیبهپانکرد؟

برنامه عید امسال 
واقعا متفاوت بود. ما 

همیشه عادت داشتیم 
دویست نفر آدم 

بریزیم و کار کنیم 
اما اینبار فقط سلامت  
افراد برایمان مهم بود 

و واقعا باید بگویم 
که بحث رقابت با 

بقیه شبکه ها اهمیتی 
نداشت

تا جایی که من 
می دانم جایی نمونه ای 

مانند »شب گرد« 
وجود ندارد. این 

ایده ای است که در 
خواب به آن رسیدم. 

صبح بیدار شدم و 
نوشتم که می خواهم 

چنین کاری انجام 
دهم و احتمالا جواب 
می دهد. زاییده ذهن 
خودمان بود و بد هم 

نشد

تا جایی که امکان 
دارد سراغ سلبریتی ها 

نمی روم به این دلیل 
که به نظرم افراد 

دیگری هم حرفی 
برای گفتن دارند که 

حرف هایشان می تواند 
برای مردم کمک 

کننده باشد. خوب 
است کلامی بشنویم 

که قبلا نشنیده باشیم 
حالا درباره هرچیزی

آن شبی که برادرم 
مهمان برنامه بود 
درست است من 
برادرش بودم که 

جلویش نشسته بودم 
اما مجری برنامه بودم 

و باید کار خودم را 
انجام می دادم.اتفاقا 

شوخی هم می کردیم 
ولی فکر می کردیم 

اتفاقا بد نباشد آدم ها 
ببینند دو تا برادر هم 

می توانند طور دیگری 
رفتار کنند

افشین پیروانی وارد 
بازی نشد و این شرایط 

ایجاد شد که بیاید و 
در این باره صحبت 
کند و بگوید که جو 
عمومی جامعه برای 

این افراد سخت است 
و نمی تواند مقابل 

دوربین، همان آدمی 
باشد که پشت صحنه 

است

شرایطی ایجاد 
کردیم که از خودمان 

بپرسیم آیا رفتار ما 
با مدیرانمان مثل 
کشورهای دیگر 
است؟ برای آن 

جوامع، یک وزیر با 
یک کارمند بعد از 
ساعت کاری فرقی 

نمی کند اما برای ما هم 
همینطور است؟

           سابقه اجرا بعد از نیم رخ   کامیــار اســماعیلی را هنوز هم 
خیلی ها به خاطر اجرای برنامه »نیم رخ« به خاطر می آورند. او 
اولین مجری نیم  رخ بود و برنامه را با ســبک و سیاق جديدی 
اجرا کرد اما بعد از پايان دوره  اجرايش در اين برنامه آنطور که 
بايد طوفانی عمل نکرد و کم کار شد. برنامه صبحگاهی »صبح 
و زندگی« را اجرا کرد و با اين حال زيــاد به عنوان مجری در 
تلويزيون ديده نشــد. با اينکه خــودش در مصاحبه ای گفته: 
»شايد يکی از مجريانی که بیشترين آمار حضور در برنامه های 

زنده را داشته باشد من هستم.« 
او تهیه کنندگــی و اجــرای             ادامه مسیر بعد از نیم رخ 
برنامه هايی نظیر »شــمعدونی« و »بوم ســفید« را به عهده 
داشت و چند برنامه هم برای شبکه آموزش تولید کرد اما مثل 
ســاير مجريان نیم رخی، آنطور که بايد نامش برای مخاطبان 
شناخته نشد و درحال حاضر هم به عنوان يک چهره  شناخته 
شده مطرح نیست. هنوز هم آنهايی که هوادار نیم رخ بوده اند او 

را به خاطر همین برنامه به ياد می آورند. 
           موقعیت کنونی  درحــال حاضــر اطلاعــی دربــاره 

فعالیت هايش در دست نیست.

           سابقه اجرا بعد از نیم رخ   محمد سلوکی برای اولین بار سال 
13۷۷ با اجرای برنامه نیم رخ اجرا را شــروع کرد. جالب است 
بدانید که محمد توسط برادرش مهدی به اين گروه معرفی شد 
و بعد از هفت مرتبه تست دادن قبول شد و توانست با اين گروه 
همکاری کند. بعد از نیم رخ، به عنوان مجری در تلويزيون باقی 
ماند. او با اينکه در دهه 80 هم اجرا می کرد اما عمده شهرتش 
را از اجرای برنامه های دهه 90 به دست آورد. سلوکی هیچگاه 
مجری چالشی و جنجالی نبود و همواره اسلوب خاصی برای 

اجرايش داشت. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ مثل بیشتر مجريانی که به بازيگری 
علاقه مندند او هم در دو فیلم به عنوان بازيگر حضور داشــت. 
قرار بود نقش علی ســنتوری را در فیلم »سنتوری« به عهده 
داشته باشــد تا 10روز قبل از ضبط هم خودش را آماده کرده 
بود اما نهايتا نقش به بهران رادان رسید. سلوکی در نقش دکتر 
روانشــناس اين فیلم بازی کرد. او علاوه بر بازيگری به عنوان 

تهیه کننده هم فعالیتش داشت. 
           موقعیت کنونی  سلوکی يکی از مجريان پرکار تلويزيون 

است.

           سابقه اجرا بعد از نیم رخ   چند ماه پیش زمانی که شــقايق 
دهقان مهمان برنامه »چهل تیکه« شــبکه نسیم بود، به عنوان 
سورپرايز، تصوير او را در تیتراژ ابتدايی برنامه »نیم رخ« نمايش 
دادند. شايد تا آن موقع خیلی ها فراموش کرده بودند که دهقان 
هم در اين برنامه حضور داشته و با تیم نیم رخ همکاری می کرده. 
دهقان در آن زمان جزو نويســندگان برنامه های کودک بود و 
حضوری طولانی در اين عرصه داشت اما بعد از آن هیچ وقت به 
عنوان مجری فعالیتش را ادامه نداد و وارد عرصه بازيگری شد. 

           ادامه مسیر بعد از نیم رخ شــقايق دهقان را به عنوان بازيگر 
فیلم ها و سريال های تلويزيونی می شناسیم. از سال ۷6 با بازی در 
»قطار ابدی« معروف شد و بعد از بازی در سريال های »دختران« 
و »رســتوران خانوادگی«، نهايتا با نقش ياســمن در ســريال 
»پاورچین« به شهرت رســید. او  بعد از بازی موفق در سريال 
»شــب های برره« و »باغ مظفر« و »مسافران«، يکی از بهترين 
نقش هايش را در سريال »ساختمان پزشکان« ايفا کرد و مجددا 

توانست خودش را در اين عرصه ثابت کند. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ در سريال »نون.خ2« نقش کوتاهی 
به عهده داشت و اين روزها هم در آگهی های بازرگانی حضور دارد. 

           سابقه اجرا بعد از نیم رخ   امیرحسین مدرس جزو مجريانی 
بوده که برای اجرای فصل اول تســت داده اما قبول نشده اما 
نهايتا برای فصل دوم پذيرفته شده. امیرحسین مدرس يکی 
از مجريان موفق نیم رخ بود که بعد از آن هم به عنوان مجری 
مطرح تلويزيونی کارش را ادامه داد. اجرای برنامه هايی مثل 
»کوله پشتی«، »چراغ«، »ساعت 25«، »سین مثل سريال«، 

»هوش برتر« و ... از جمله فعالیت های او در اجرا بود.
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ مدرس فعالیت های فراوانی انجام 
داده است. صدای او را در تیتراژ سريال های متهم گريخت، عشق 
گمشــده، زندگی به شــرط خنده و ترانه مادری شنیده ايم. در 
ســینما فیلم هايی مثل »گرگ و میش«، »ما همه گناهکاريم«، 
»در امتداد شهر« و »نرگس مست« را بازی کرد و در سريال های 
»راستش را بگو«، »يوسف پیامبر«، »يادآوری« و ... حضور داشت. 
او چند آلبوم موسیقی منتشر کرد و از اين بابت هم مشهور شد. 

مدرس به عنوان خطاط، راوی و ... هم فعالیت می کند.
           موقعیت کنونی  يکی از مجريان مطرح تلويزيون است که 
به عنوان راوی و قصه گو هم در برنامه های مختلف حضور دارد. 

او در حال حاضر در اينستاگرامش قصه گويی می کند.

           سابقه اجرا بعد از نیم رخ   عباس غزالی هم يکی ديگر از اعضای 
تیم »نیم رخ« بود که در تولیدات خانــه فرهنگ نیم رخ حضور 
داشت. بعدها در برنامه هايی مانند »ثبت عشق«، »نردبان«، »يک 
خط سفید« و »بوم سفید« به عنوان مجری بازيگر حضور پیدا کرد 

اما به واسطه  اجرا هیچ وقت موفقیتی به دست نیاورد. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ سال ۷۷ در سريال »انتظار سرخ« 
حضور پیدا کرد و يک ســال بعد در »داســتان يک شهر« اصغر 
فرهادی بازی کرد. تا ســال 90 کــه به خاطر بازی در ســريال 
»وضعیت ســفید« به شهرت برسد در ســريال ها وتله فیلم های 
زيادی حضور پیدا کرد. نهايتا نقش بهروز در اين ســريال بود که 
حسابی به چشــم آمد و در ذهن ها ماندگار شد. او در سريال های 
»مادرانه«، »چرخ فلک« و »مینو« هم نقش مهمی ايفا کرد. غزالی 
چند فیلم ســینمايی هم بازی کرد که مهم ترين آنها »اعترافات 
ذهن خطرناک من« به کارگردانی هومن سیدی بود. غزالی برای 
اين فیلم از جشنواره سی وسوم فیلم فجر، نامزد سیمرغ بهترين 

بازيگر نقش مکمل مرد شد.
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ او کماکان به عنوان بازيگر فعالیت 

می کند اما زياد پرکار نیست.

           سابقه اجرا بعد از نیم رخ   نام حسین مهری هم جزو تیم نیم رخ 
به چشم می خورد. شايد کسی زياد به خاطر نداشته باشد که مهری 
در آن برنامه چه می کرد و اجرايش به چه صورتی بود اما آنطور که 

شنیده می شود در تولیدات خانه فرهنگ نیم رخ حضور داشته.
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ حســین مهری را به عنوان بازيگر 
می شناسیم. او از سال ۷۷ با بازی در فیلم »عشق +2« وارد عرصه 
بازيگری شد و بعد از آن در فیلم هايی مثل »روزهای زندگی«، 
»معراجی ها«، »ماجرای نیمروز«، »ماجرای نیمروز: رد خون« 
و ... هم بازی داشــت. در ســريال های تلويزيونی مختلفی مثل 
»زيرهشــت«، »نابرده رنج«، »تا ثريا«، »زمانــه«، »همه چیز 
آنجاست«، »سرزمین کهن« و »حوالی پايیز« هم بازی کرد اما 
در سريال زمانه بیشتر در رسانه ها مورد توجه قرار گرفت. هیچ 
وقت به عنوان بازيگر مشهور شناخته نشد. حسین مهری در فیلم 
سینمايی »بن بست« به عنوان منشی صحنه و دستیار کارگردان 

هم فعالیت داشت. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ او ســال گذشــته در فیلم »زنبور 
کارگر« به کارگردانی افشــین صادقی با حمید فرخ نژاد، پگاه 

آهنگرانی، سعید آقاخانی و شبنم مقدمی همبازی شد.

را  حســینیان  محمدرضــا             سابقه اجرا بعد از نیم رخ   
سال هاست به عنوان مجری برنامه های تلويزيونی می شناسیم. 
او سال ۷۷ وقتی 25 ســاله بوده کارش را از شبکه يک شروع 
کرده و يکی از اولین کارهايش اجرا در تولیدات خانه فرهنگ 
نیم رخ بود. بعــد از آن اجــرا را در برنامه هايی مثل »پنجره«، 
»گلخانه«، »ســفر بخیــر« و ... ادامــه داد و در زمینه اجرا به 

شهرت رسید. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ حســینیان در کنار فعالیت اجرا، 
از همان ابتــدا به عنوان نويســنده و تهیه کننده و ناظر پخش 
هم فعالیــت می کرده. حســینیان در کنار اجــرا در دوره ای 
مديرمسئول نشرياتی مثل »زندگی ايده آل«، »سیب سبز« و 
تپش بود و تلويزيون اينترنتی »تی وی پلاس« را راه اندازی کرد. 
           ادامه مسیر بعد از نیم رخ حسینیان از سال گذشته به عنوان 
مجری در برنامه سیمای خانواده حاضر شد و هنوز هم برخی 
روزها در اين برنامه اجرا می کند. او برنامه ديگری به نام »اين 
نیز بگذرد« را هم در شبکه يک اجرا می کند؛ برنامه ای درباره  
بیماری کرونا که به گفته  خود حسینیان قصه  ويروس کرونا را 

از روی ديگر سکه نگاه می کند. 

  مکمل گفت و گو

واکاویدلایلشباهتبرنامههایمناسبتیبههمراهمحمدسلوکی،تهیهکنندهو
مجریویژهبرنامهنوروزیشبکهدو

محمد سلوکی، تهیه کننده برنامه نوروزی »دو نیمه ماه« بود و قسمت هایی از آن را هم اجرا کرد. با او وارد این بحث شدیم که 
چرا شبکه های مختلف، در مناسبت هایی مثل نوروز، تا این حد مشابه عمل می کنند. از او خواستیم به عنوان مجری باسابقه ای 
که طراحی برنامه نوروزی شبکه دو را انجام داده، در این باره توضیح دهد. البته او معتقد است برنامه نوروزی امسال به خاطر 

کرونا، چندان با برنامه ریزی انجام نشده و آنچه قصد داشته اند روی آنتن بفرستند به مشکل برخورده.

کپی پیست های دقیقه نودی
برش گفت و گو 

رمضان و اتفاقات کشور داشته باشد و نهايتا اينکه نوآوری داشته 
باشد. همه  اينها باعث شد برنامه ای به نام »شب گرد« تولید شود. 

چگونگی تولید شب گرد
»شب گرد« یک جورهایی در ادامه  برنامه »شب گشت« 
اســت که چند ســال پیش در شــبکه دو اجرا کردید. 
»شب گشت« در فرم معروف تاکشوهای شبانه  ای ساخته 
شده بود که در سراسر دنیا نمونه اش را دیده بودیم. با اینکه 
محور اصلی برنامه، دعوت از ســلبریتی ها یا چهره های 
شناخته شده بود اما سعی کردید با سوالات متفاوتی وارد 
مصاحبه شوید و شیوه اجرای متفاوتی داشته باشید. حالا 

چه شد که از »شب گشت« به »شب گرد« رسیدید؟
»شب گشت« را سال 9۷ تولید کرديم. درست است شکل کلی اش 
کپی برداری از يک مدل شوی معروف در دنیا بود اما سعی کرديم از 
نظر محتوا، يک مقدار متفاوت تر عمل کنیم. اتفاقا برايم جالب بود 
که با وجود اينکه خیلی کارهای تکراری در تلويزيون خودمان انجام 
داده ايم اما کمتر سراغ چنین فرمی رفته ايم. سه ماه طول کشید 
به طرحی برسیم که با وجود تبعیت از فرم اصلی، از نظر محتوا به 
فرهنگ مردم خودمان نزديک باشــد و در عین حال جذابیت هم 
داشته باشــد و فقط به يک برنامه سرگرم کننده يا سلبريتی محور 
تبديل نشود. آن زمان مدام با نويســندگان و عوامل تولید جلسه 
می گذاشــتیم تا اينکه به طرحی نو رسیديم. قصدمان اين بود که 
مهمان ها را در مواجهه با ســوالاتی بگذاريم که پاسخ آنها نتیجه  
مهمی در بر داشته باشد. کســی که آن را نگاه می کند بگويد چه 
باحال من تا حالا اين اتفاق را جای ديگری نديده بودم. همیشه اين 
حسرت با من بوده که برنامه ای بسازيم بگويند آفرين حداقل اينها 

کاری کرده اند که تکراری نباشد.
 در »شب گرد« هم دنبال این بودید که تکراری نباشید؟

بله از يک طرف دوست داشــتم تکراری نباشــد و از طرف ديگر 
»شب گشت« به خاطر يک ســری محدوديت ها ابتر مانده و ادامه 
پیدا نکرده بود. برای همین هم همیشــه دلم می خواســت آن را 

دوباره زنده کنم. 
اما »شــب گرد« در خیلی موارد با برنامه قبلی متفاوت 

است.
بله. سعی کردم حتی در سوال پرسیدن هم با »شب گشت« تفاوت 
داشته باشد. اگر آن موقع ســوال از مهمان ها ايده کلی بود الان از 
مهمان هايم دعوت می کنم در چالشی که پشتش يک سری مفاهیم 
وجود دارد شرکت کنند. تا جايی که امکان دارد سراغ سلبريتی ها 
نمی روم به اين دلیــل که به نظرم افراد ديگــری هم حرفی برای 
گفتن دارند که حرف هايشــان می تواند برای مردم کمک کننده 
باشد. خوب است کلامی بشنويم که قبلا نشنیده باشیم حالا درباره 

هرچیزی. روز اولی که کار را شروع کرديم چون تجربه ای نداشتیم 
و حتی نمونه اش را هم در دنیا نديــده بوديم برايمان طرحی پر از 

ريسک بود. 
پس مواجهه  مهمان ها با روانشناســی رنگ ها امضای 

اصلی خودتان است؟
تا جايی که من می دانم جايی نمونه ای وجــود ندارد. اين ايده ای 
اســت که در خواب به آن رسیدم. صبح بیدار شــدم و نوشتم که 
می خواهم چنین کاری انجام دهم و احتمالا جواب می دهد. زايیده 
ذهن خودمان بود و بد هم نشد. البته ايده های ديگری وجود داشت 
اما خب نشد. حالا اگر قرار شــد برنامه را ادامه دهیم آن ايده ها را 

پیاده می کنیم. 

انتخاب مهمان های شب گرد
شــما به عنوان مهمــان برنامه دســت روی افرادی 
می گذارید که معمولا در برنامه های به نسبت تخصصی تر یا 
چالشی تر دعوت می شوند و شاید تماشای مصاحبه شان 
برای مردم عادی جذابیت نداشته باشد. حالا این افراد قرار 
است وارد چالش بازی با رنگ ها شوند. به نظر می رسد خیلی 
از آنها در مواجهه با این شرایط، معذبند. حالا یک نفر مثل 
افشــین پیروانی می گوید نمی خواهد وارد بازی شود و 
بعضی های دیگر هم خیلی سخت به این بازی تن می دهند. 
طبیعتا حضور این آدم ها در این برنامه کار پرریسکی بوده. 
چه شد به این آدم ها فکر کردید؟ نمی ترسیدید جذابیتی 

برای مخاطبان نداشته باشد؟
ببینید در اين برنامه ســراغ افرادی رفتیم که در حوزه خودشان 
صاحب نظر هستند. شايد بارها در برنامه های تخصصی حضور پیدا 
کرده باشند و يک سری حرف های تخصصی زده باشند و مخاطبان 
خاص خودشــان را هم داشته باشــند اما وارد يک برنامه سرگرم 
کننده نشده اند. سعی داشتیم در کنار حرف هايی که می زنیم نکاتی 
هم به مردم منتقل کنیم که شايد به دردشان بخورد.  البته ريسک 
بزرگی بود. نمی دانســتم چه اتفاقی می افتد اما پیش بینی  ام اين 
بود که اگر اين افراد وارد اين فضا هم نشوند باز هم فرصتی ايجاد 
می شــود که بتوانم راجع به همین موضوع با آنها حرف بزنم. مثلا 
همان برنامه افشین پیروانی که شما گفتید اين شرايط ايجاد شد 
که بیايد و در اين باره صحبت کند و بگويد که جو عمومی جامعه 
برای اين افراد سخت است و نمی تواند مقابل دوربین، همان آدمی 
باشد که پشت صحنه است. همین محدوديت، بحث ايجاد می کرد. 
چیزی که در »شب گرد« به شــدت دنبالش هستم اين است که 
ما يک گذشته ای داشــتیم و يک امروزی داريم که در آن زندگی 
می کنیم و داريم به يک آينده ای می رســیم. خوب است که ما در 
اين مسیر يکبار خودمان را نگاه کنیم و با کشورهايی مثل آمريکا 

و فرانسه و ... مقايســه کنیم. وقتی می بینیم در آن کشورها وزير 
و مسئول ها در خیابان کنار مردم هســتند، ناخواسته از خودمان 
می پرســیم ما هم بلديم مثل آنها زندگی يا رفتار کنیم؟ آيا رفتار 
ما با مديرانمان مثل کشورهای ديگر است؟ برای آن جوامع، يک 
وزير با يک کارمند بعد از ســاعت کاری فرقی نمی کند اما برای ما 
هم همینطور اســت؟ پس بیايیم درباره اين چیزها با مردم حرف 
بزنیم. آرام آرام بتوانیم روی فرهنگ و اشــتباهات و نقاط قوتمان 
بازنگری کنیــم. افرادی که دعوت می کرديــم به هرحال صاحب 
جايگاه و مسئولیت های مهمی در جامعه بودند و شخصیت حقوقی 
مطرحی داشتند. برای همین ريسک بزرگی بود. واقعادر هفته اول 
خیلی نگران بودم اما برخورد دو سه تا مهمان اول را ديدم فهمیدم 
خوششان آمد و فهمیدم پیش بینی هايم درست درآمده. برايم مهم 
بود آدم ها را وارد فضايی کنم که قبلا نشده اند و يک شهر را براساس 

درونیاتشان رنگ بزنند.
شما باتوجه به رنگ های انتخاب شده توسط مهمان ها، 
نظر کارشناسی روانشناسان را روی آنتن اعلام می کنید. 
این مسئله باعث دلخوری نمی شود؟ مثلا وقتی به محسن 

هاشمی گفتید پول خیلی دوست داری، مشکل ساز نشد؟
اتفاقا برايشان جالب بود. شايد به اين دلیل بود که اطمینان داشتند 
قصد بدی ندارم. مثلا خود محسن هاشمی چون آدم چند وجهی 
است فضا را به ســمتی پیش برد که هم به خودش خوش گذشت 
هم به ما و هم مخاطبی که برنامه را ديدند. مخاطبان هم نســبت 
به اين يک قسمت، خیلی ری اکشــن مثبتی داشتند. جزو معدود 
برنامه هايی بود که با وجود ريســک هايی که داشت، تجربه خوبی 
به دســت آوردم و از آن جهت که بازی خوبی هــم از آب درآمد، 
ری اکشــن خوبی هم داشــت. اصلا انتقادی درباره اين قسمت 

نداشتیم.

اصول اجرای رسمی 
شما جزو مجریانی هستید که اصول خاصی برای اجرا 
دارید. کمتر شوخی می کنید و معمولا از حالت رسمی خارج 
نمی شوید. حتی در هنگام مصاحبه با برادرتان هم مرزی را 
حفظ می کنید. چرا دوســت دارید این اسلوب را در اجرا 

حفظ کنید؟ خسته نمی شوید؟
به نظرم می تواند بین من و ديگران يــک تفاوتی ايجاد کند. حالا 
که همه قرار اســت همه چیز ببینند اينطوری هــم ببینند. يکی 
قرمز، يکی ســبز، يکی آبی و ... اگر قرار بود همه آبی باشیم ديگر 
باحال نبود. جريان کاری که انجام می دهیم يک شــو اســت. آن 
شبی که برادرم مهمان برنامه بود درست است من برادرش بودم 
که جلويش نشســته بودم اما مجری برنامه بودم و بايد کار خودم 
را انجام می دادم.اتفاقا شــوخی هم می کرديم ولی فکر می کرديم 

اتفاقا بد نباشد آدم ها ببینند دو تا برادر هم می توانند طور ديگری 
رفتار کنند. شايد اگر می نشستیم کنار هم شوخی می کرديم ممکن 
بود بگويند مگر خانه خاله شان است؟ ما بايد فضای حرفه ای مان را 
دنبال کنیم. ضمن اينکه مردم اين قالب را از من شناخته اند و در 
همین قالب هم شوخی هايم را می پذيرند. اگر طور ديگری شوخی 
کنم آنها نمی پذيرند. البته که من توانايی دوستان ديگر را در حوزه 

طنز ندارم اما سعی می کنم در مدل خودم خلاقیت به خرج دهم.

ایجاد جذابیت بدون چالش
حضور مســئولان در یک برنامه تلویزیونی به خودی   
خودش جذابیت ندارد. شــاید اصلا خیلی ها با دیدن یک 
مسئول کنار دست شما کانال را عوض کنند. چقدر تلاش 

می کنید مخاطبان ساعت 12 شب، پای برنامه بنشینند؟
حتما پیش آمده کــه مثلا چند دقیقه با يک اســتاد دانشــگاه 
نشســته ايد، يک چای خورده ايد و دربــاره کار خودتان و کار او و 
اتفاق های جامعه چنددقیقه ای گپ زده ايد. تلاشــم اين بود که 
در »شــب گرد« اينطوری به قصه نگاه کنم. يک مهمانی دارم که 
دعوتش کردم بیايد چای بخوريم  و درباره يک سری موضوعات که 
باهم  هم نظريم يا هم نظر نیستیم گپ بزنیم اما دعوا نکنیم. مثلا در 
يکی از برنامه ها مهمان برنامه نظرش را درباره انتخابات می گفت، 
عده ای شاکی شدند که مثلا چرا در جوابش چیزی نگفتی؟ اما من 
وظیفه ندارم چیزی بگويم چــون تعريف برنامه ام چنین اجازه ای 
نمی دهد. فضای برنامه، تخصصی نیست و من فقط بايد به شنیدن 

موضوع  و ديدگاه آن شخص بسنده کنم.
چرا برنامه زنده نیست؟ دلیل خاصی دارد؟

نه به دلیل ماه رمضان و کرونا و ســختی کار برای بچه ها ترجیح 
داديم زنده نباشــد. البته تعاملی هم با مخاطبان نداريم. ايده ای 
داشتیم اما ديديم يک مقدار کار سختی است و ممکن است الان 
امکان پذير نباشد. می خواســتیم يک حرکت تعاملی با مخاطبان 
داشــته باشــیم که حالا اگر برنامه ادامه پیدا کند در آينده انجام 

می دهیم.
درحال حاضر اعتراض های زیادی به بحث سانســور 
گفت وگوهای تلویزیونی وجود دارد. شما درگیر سانسور 

نشدید؟
 نه واقعــا. يک جاهايی شــايد يک حرف هــای بی ربطی بوده که 
خودمان ترجیح داديم حذف کنیم امــا از طرف تلويزيون چیزی 

گفته نشده. 
با پایان ماه رمضان، »شب گرد« تمام می شود؟

اين فصل بله ولــی بايد ببینیم بــرای ادامه آن چــه بايد کنیم. 
پیشنهادهايمان را ارائه کرده ايم و منتظريم ببینیم به کجا می رسد. 

احتمال دارد با يک سبک و سیاق متفاوتی ادامه دهیم. 

چرا برنامه های نوروزی تا این حد مشابه هم 
هســتند؟ انگار در تلویزیون یک سیاست 
کپی پیست وجود دارد و کسی حاضر نیست 
خودش را بیرون بکشــد. خودتــان اوایل 
مصاحبه گفتید، دوست دارید فضاهای جدید 
را تجربه کنید اما چرا خود شــما به فکر این 

تغییر نیستید؟
من معتقدم ما در تمام شئون اين تکرار را انجام 
می دهیم و فقط مختص رســانه و برنامه سازی 
نیست. وقتی قرار است کاری انجام دهیم، سراغ 
ايده های تجربه شــده می رويم چون مطمئنیم 
کم خطر و کم آسیب تر هستند. به هرحال مديران 
بالادســتی منتظرند من به عنوان برنامه ســاز و 
طراح ايده ای ببرم. اين دســت من اســت که با 
چه طرح و ايده ای بروم ســراغ مدير و بگويم آقا 
آنتن تان را در اختیار من قرار دهید. اين هم بايد 
بگويم که هرموقع می رويد تلويزيون و بگويید ما 
می خواهیم کاری انجام دهیم، اولین چیزی که 
می گويند اين اســت که »لطفا متفاوت باشید و 
حرف تازه بزنید«، در ضمن به اين سیاست ها هم 
توجه کنید که مثلا اگر برنامه قبل افطار اســت، 
ديگر نمی تواند جنگ شــادانه جشن و پايکوبی 
باشــد. روزی که احســان علیخانی برنامه »ماه 
عسل« را به میدان آورد، واقعا برنامه جديدی بود. 
ايده ای که در زمان خودش پیشــرو بود، نتیجه 
خوبی هم گرفت اما متاســفانه چون آن برنامه 
مورد توجه قرار گرفت، مدام تصورمان اين است 
کاری را انجام دهیم که امتحانش را پس داده و 
مطمئن هستیم مشکلی پیش نمی آيد. خیلی ها 
تلاش کردند بشــوند ماه عســل اما هیچکدام 
نشــدند. نه تنها در تلويزيون که در تمام کشور، 
همه فکــر می کننــد روی کار کم خطرتر پیش 
بروند. حتی وقتی می خواهند يک پل بســازند، 
دوباره ســراغ روش های قبلی می روند. همیشه 
تغییر ايجاد کردن با مخالفت روبه رو می شــود و 
هرکسی ريســک نمی کند. اين ها برمی گردد به 
من برنامه ســاز که بايد صاحب ايده و خلاقیت 
باشم. موافقم که برنامه ها روی يک سیر تکراری 
افتاده اند. متاسفانه سال ها اين تجربه پیش آمده 

و خودم هم راضی نیستم.
الان این بحث دعوت از ســلبریتی ها هم 
نشانه  همان عدم ریسک پذیری است، انگار 
راحت ترین کاری اســت که یک برنامه ساز 

می تواند انجام دهد.

من معتقدم ما در 
تمام شئون این تکرار 

را انجام می دهیم و 
فقط مختص رسانه 

و برنامه سازی 
نیست. وقتی 

قرار است کاری 
انجام دهیم، سراغ 

ایده های تجربه شده 
می رویم چون 

مطمئنیم کم خطر و 
کم آسیب تر هستند.

یکی از علل این 
آسیب این است 
که ما مجبوریم 

نزدیک به اتفاق ها 
برنامه سازی کنیم. 

من همین الان 
مطمئنم اگر برویم در 

شبکه های مختلف 
و پیگیری کنیم و 

بگوییم آیا کسی به 
این فکر کرده که 
برای جشن نوروز 
1400 چه کاری 

باید بکند؟ مطمئنم 
جواب منفی است.

بله. اولین چیزی که به ذهن همه مان می رســد 
همین اســت. مثل وقتی مهمــان می خواهد به 
خانه مان بیايد. شايد اولین چیزی که به ذهنمان 
می رسد، اين اســت که چیزی درست کنیم که 
بلديم. دعوت از هنرپیشــه ها هم اولین چیزی 
است که می دانیم راحت تر است. چون می دانیم 
که بالاخره يک شــوخی می کنیم و فضا عوض 
می شــود. به هرحال ســلبريتی فضای رسانه  را 
می شناسد و حرف اشــتباهی نمی زند و جنجال 

نمی شود. همین هم کار را راحت تر می کند.
خب چرا؟ چرا شرایط را تغییر نمی دهید؟

اگر قرار باشد اينطوری نباشد شما بايد از مدت ها 
قبل بنشینید، هزينه کنید، وقت بگذاريد و برای 
آن موضوع خــاص، آيتم هــا و بخش های ويژه 
بســازيد. يکی از علل اين آسیب اين است که ما 
مجبوريم نزديک به اتفاق ها برنامه سازی کنیم. 
من همین الان مطمئنم اگر برويم در شبکه های 
مختلف و پیگیری کنیم و بگويیم آيا کسی به اين 
فکر کرده که برای جشن نوروز 1400 چه کاری 
بايد بکند؟ مطمئنم جواب منفی اســت. اگر ما 
اين کار را از الان شروع کنیم، می تواند نتیجه اش 
مثبت باشد و کلی ايده ها و خلاقیت های جديد 
به دست بیاوريم. احتیاج داريم که پیش از اينکه 
به موعد مناسبت ها برسیم، درباره اش فکر کنیم. 
اگر بتوانیم زمان را کنترل کنیم مشــکلات حل 
می شود. در غیر اين صورت همه مان به يک تعداد 
سلبريتی، يک تعداد خواننده، يک دکور مشابه 
و... می رســیم. زمان پیش تولید مناســب و فکر 

زمان دارتر می تواند وضعیت را تغییر دهد.
یعنی اگر به شما هم از دوماه دیگر بگویند 
برای ویژه برنامه نوروز ســال آینده برنامه 
بســازید، ماحصل آن، اثری کاملا متفاوت و 

جذاب می شود؟
به شدت موافقم، دستشــان را هم می بوسم اگر 
از الان چنین پیش بینی داشــته باشند. می دانم 
که آنها هم محدوديت هايــی دارند. آنها هم فکر 
می کنند بــه اينکه زودتــر کاری را برنامه ريزی 
کنند اما امکانات کم اســت و حتی اگر بخواهند 
هم امکاناتــی برای اين اتفاق نیســت. در حوزه 
سريال سازی الان مدت هاســت دارند اين کار را 
می کنند. قبلا سريال های 90شبی زياد داشتیم 
و با فاصله کوتاهی از پخش تولید می شد و برای 
همین خیلی وقت ها کیفیت خوبی نداشت الان 
برنامه ريزی های بهتری در اين عرصه وجود دارد. 
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هم صدرنشین داریم هم قعرنشین!
مرور وضعیت لژیونرهای ایران و تیم های شان در آستانه شروع دوباره فوتبال در اروپا

   نکته بازی

دسته گل های جدید مبارک آقای سعادتمند!
مديريت اســتقلال در هفته های اخیر روزهای شــلوغ و 
پرخبری را گذراند. از اعلام هر روزه خبر پرداخت 20 هزار 
دلار از مطالبات شــیخ دياباته و در بوق و کرنا کردن اين 
خبر بگیريد تا تهديد رسانه ها به شکايت در صورت انتشار 
اخبار کذب و اســناد محرمانه اين باشگاه! خلاصه احمد 
سعادتمند در روزهای اخیر حســابی داشت قدرتنمايی 
می کرد و جــولان می داد اما حالا اخباری رســیده که از 
دسته گل های جديد مديريتی او در استقلال حکايت دارد. 
اول اينکه در آخرين جلسه هیات مديره استقلال، وقتی 
اعضای هیات مديره از سعادتمند خواستند گزارشی درباره 
دياباته بدهد، با اين جواب او روبه رو شدند که »130 هزار 
دلار به شیخ پرداخت کرده ايم. 12۵ هزار دلار ديگر مانده 
ولی نداريم بدهیم.« اين اظهارنظر سعادتمند باعث شد تا 
يکی از اعضای هیات مديره بگويد »باشد، پس دياباته ديگر 
برنمی گردد!« در اين جلســه يکی ديگر از اعضای هیات 
مديره انتقاد ديگری هم از ســعادتمند کرد که باعث شد 
خبر عجیب ديگری درباره او افشــا بشود. او از مديرعامل 
اســتقلال پرســید که چرا افرادی غیرموجه را به باشگاه 
آورده است. او در اين جلسه به حضور فردی در استقلال 
اشــاره کرد که به تازگی توسط پلیس دســتگیر شده و 
خطاب به سعادتمند گفت چطور اين آدم بايد وارد باشگاه 

شــود و حتی ادعا کند می تواند تمام هزينه ها را پرداخت 
کند. اين فرد چنین ادعايی کرده و در روز های اول حضور 
سعادتمند در باشگاه حاضر شد و حتی عکس يادگاری هم 
گرفت ولی خیلی زود مشخص شد پرونده قضايی دارد و 
سرانجام بازداشت شد! حرکت ديگر سعادتمند که با انتقاد 
هیات مديره روبه رو شد، امضای قرارداد با کارگزار جديد 
بود. ســعادتمند ظاهرا بدون توجه به قرارداد استقلال با 
آريا برتر و بدون توافق با اين شرکت، با فولاد مبین قرارداد 
بست که اين مســئله باعث اختلاف او و بعضی از اعضای 
هیات مديره شده است. در جلســه سه شنبه بحث درباره 
اين بود که استقلال 10 میلیارد از آريا برتر دريافت کرده 
و حالا اين شرکت دست به شکايت زده است. سؤال اصلی 
اين بود که چرا او بدون فسخ قرارداد، با شرکت جديدی 
قرارداد بسته اســت؟ البته قبل از جلسه بحث هايی بود 
که قرارداد دوم امضا نشــده و عکسی که در کانال رسمی 
اســتقلال از ســعادتمند و شــرکت فولاد مبین منتشر 
شده، واقعی نبوده است. ســعادتمند، اما امضا ها را نشان 
داد و گفت: »همکاری را شــروع کرده ايــم.« ولی بحث 
هیات مديره اين بود که با شــکايت آريا برتر، کار با فولاد 
مبین هم روی هوا می رود و در واقع يک شکايت ديگر هم 

اضافه خواهد شد.

ما اصرار نداشتیم، خودت پشت میکروفن رفتی!
قبل از هر چیز اين بخش از مصاحبه نیکبخت واحدی را 
بخوانید: »روز اولی که من به پرسپولیس پیوستم، شايد 
يک سنگ بزرگ برای پرسپولیس گذاشتم. چون آن زمان 
يک بازيکن تاپ بودم و من را می خواستند. استقلال هم 
مرا نمی خواســت. يک روز مانده به نقل و انتقالات به من 
گفتند که تو را نمی خواهیم. همین که من از در باشــگاه 
اســتقلال بیرون آمدم تلفنم زنگ خورد. آقای محسنی، 
مدير برنامه های آقای آری هان بود که به من زنگ زده بود. 
گفت که آقای آری هان به تو نظر دارد و من همان روز به 
باشگاه پرسپولیس رفتم و قرارداد بستم. فردای آن روز از 
ترس اينکه با پرسپولیس قرارداد بستم، يک هفته از تهران 
خارج شــدم و به کیش رفتم و تنها اخبار را می خواندم. 
جرات نداشــتم که بیرون بروم. آن زمان معمول بود که 
يک قرارداد می بستی و پس از آن با يک تیم ديگر به توافق 
می رسیدی اما بعد که گذشت، فهمیدم قضیه جدی است 
و راه برگشــتی وجود ندارد.« در همان يکی دو خط اول 
معلوم است که استاد نیکبخت چون دقیقا می دانسته که 
با رفتن به پرسپولیس، دارد چه کاری انجام می دهد سنگ 
بزرگ برای اين تیم گذاشته! حتی می دانسته کارش چقدر 
غیرمتعارف و نامعمول بوده که ترجیح داده از ترسش به 
کیش برود و يک هفته خودش را پنهان کند. حالا بايد از 

او پرسید پس چرا بعد از مدتی تازه فهمیدی قضیه جدی 
است؟ اصلا با خودت چندچندی استاد؟ او در ادامه همین 
مصاحبه گفته: »من ذاتا استقلالی هستم. من در سال 8۵ 
نتوانستم تصمیم خود را جمع کنم و بايد قبول می کردم. 
من ايســتادم و ديديد که عرق خود را به استقلال نشان 
دادم و برگشتم.« او چند ماه پیش هم گفته بود: »خون ما 
آبی است اما بعضی اوقات شرايطی پیش می آيد که بايد 
تیم تان را عوض کنید. آن سه سالی که من از استقلال دور 
بودم دلیل بر اين نمی شــود که بگويند استقلالی نیست. 
من صد در صد استقلالی هستم.« بايد به جناب نیکبخت 
بگويیم ما هم خیلی اصرار نداشــتیم که بگويیم شــما 
استقلالی نیستی! اما هر چه می کنیم آن ويدئوی کوتاه از 
شما با پیراهن و پرچم پرسپولیس يادمان نمی رود. همان 
ويدئويی که در آن روی دوش لیدرهای پرســپولیس، با 
پیراهن و پرچم و هدبند پرسپولیس! میکروفن به دست 
می گیريد و می گويید: »هر کســی گفته من استقلالی ام 
اشتباه کرده! من پرسپولیسی تیرم!« البته می دانیم که در 
آن لحظات جوگیر شديد اما بد نیست در چنین وقت هايی 
کمی هم به چنین روزهايی فکر کنید و هر حرفی را نزنید 
تا بعدا مجبور نشويد ادعا کنید خون تان فلان رنگی است 

و ذاتا عاشق فلان تیم هستید.

خیال راحت بارسا؛ تر اشتگن تمدید می کند
روزنامه اسپورت که در کاتالونیا چاپ می شود ديروز صفحه اول خود را 
به مارک آندره تر اشتگن، دروازه بان آلمانی بارسا اختصاص داده و مدعی 
شد بعد از ماه ها بن بست در مذاکرات باشگاه با تر اشتگن درباره تمديد 
قرارداد او، قفل اين مذاکرات سرانجام شکسته شده و دو طرف به توافق 
رسیده اند که در ماه آينده میلادی قرارداد تر اشتگن به مدت پنج سال 
ديگر، تا سال 202۵ تمديد شود. قرارداد فعلی تر اشتگن با بارسلونا در 
سال 2022 منقضی می شود. او آخرين بار در سال 2017 يک قرارداد 
پنج ساله با بارسلونا امضا کرده بود. در ماه های اخیر شايعات مربوط به 
بن بست در روابط دو طرفه هواداران بارســا را به شدت نگران از دست 
دادن تر اشتگن کرده بود. خبر ديروز اسپورت حالا خیال آنها را راحت 
خواهد کرد. با توجه به اينکه در قرارداد تر اشتگن بند آزادسازی 180 
میلیون يورويی گنجانده شده، خیال کاتالان ها از بابت از دست دادن او 
راحت است چرا که می دانند به خصوص در شرايط فعلی هیچ باشگاهی 

توان پرداخت چنین مبلغی را نخواهد داشت.

رونالدو خواهان انتقال کیه زا به یووه شد
فدريکو کیه زا وينگر جوان و 22 ساله فیورنتینا يکی از سوژه های بزرگ 
نقل و انتقالاتی به حساب می آيد. فدريکو کیه زا بعد از ارائه نمايش های 
درخشــان در ترکیب فیورنتینا مشــتريان زيادی را پیش روی خود 
می بیند و به نظر می رسد اگر اتفاق خاصی رخ ندهد او در نقل و انتقالات 
آينده به يــک تیم بزرگ خواهد پیوســت. کیه زا کــه در فصل جاری 
نمايش های درخشــانی در ترکیب فیورنتینا ارائــه داده و در 23 بازی 
سری A برای اين تیم آمار شش گل و سه پاس گل را به ثبت رسانده حالا 
تیم هايی نظیر منچستر يونايتد، يوونتوس و اينتر را خواهان به خدمت 
گرفتن خود می بیند. طی هفته های گذشته اخباری در رابطه با توافق 
اينتر برای جذب اين وينگر ايتالیايی به گوش رسید اما حالا و در همین 
رابطه کالچو مرکاتو گزارش داده که فوق ستاره پرتغالی يوونتوس يعنی 
کريستیانو رونالدو علاقه زيادی به سبک بازی کیه زا دارد و به مسئولان 
بیانکونری توصیه کرده هر طور شده اين بازيکن جوان و آينده دار را به 

خدمت بگیرند.

شروع لالیگا از ۲۳ خرداد با دربی سویا
برنامه »ال پارتیداســو« از شبکه راديويی »کوپه« اســپانیا اعلام کرد 
مسابقات لالیگای اسپانیا که از تاريخ 12 مارس )22 اسفند( در نتیجه 
شیوع ويروس کرونا به حالت تعلیق در آمده، از تاريخ 12 ژوئن )جمعه 
23 خرداد( از سرگرفته خواهد شد. بر اســاس اين گزارش بازی های 
باقیمانده فصل جاری لیگ دسته اول فوتبال باشگاهی اين کشور 23 
خرداد با انجام دربی ســويا بین تیم های ســويا و رئال بتیس استارت 
خواهد خورد. طبق ادعای »کوپه«، در تاريخ 13 ژوئن )شنبه 24 خرداد( 
اتلتیک بیلبائو با اتلتیکومادريد و رئــال مادريد با ايبار مصاف خواهند 
کرد و يک روز پس از آن هم بارسلونا با مايورکا ديدار خواهد کرد. قرار 
است برنامه دقیق بازی های باقیمانده فصل جاری لالیگا در تاريخ 28 
مِی )8 خرداد( منتشر شود. در حال حاضر در فاصله 11 هفته مانده به 
پايان فصل جاری لیگ دسته اول فوتبال باشگاهی اسپانیا، بارسلونا با 
دو امتیاز برتری نســبت به رئال مادريد، صدرنشین اين رقابت هاست. 
به نظر می رســد لالیگا پس از بوندس لیگا، دومین لیگ معتبر اروپايی 
باشد که بازی های خود را از سرخواهد گرفت. پیش از اين اردويژه هلند 
و لوشامپیونه فرانسه، فصل های خود را در نتیجه شیوع ويروس کرونا 

مختومه اعلام کردند.

سود سپاهان از دو بازی 
بی تماشاگر با استقلال

بازی اســتقلال و ســپاهان در مرحله يک چهارم نهايــی جام حذفی 
باشگاه های کشــور در تهران برگزار می شــود که البته تاريخ برگزاری 
آن احتمالا بعد از پايان فصل جاری لیگ برتر وارد تقويم خواهد شــد. 
از طرفی، بازی برگشت لیگ برتر دو تیم هم در تهران برگزار می شود، 
ولی به خاطر محدوديت هايــی که ويروس کرونا ايجــاد کرده، بدون 
تماشاگر اســت و به همین خاطر اين استقلال اســت که در تقابل با 
سپاهان متضرر می شــود. آبی پوشــان در واقع برای بازی با سپاهان و 
امیر قلعه نويی از مزيت میزبانی بی بهره هستند. به طور طبیعی اگر قرار 
بود دو بازی استقلال و ســپاهان اصفهان در ادامه فصل، در پايتخت و 
به همراه تماشاگر باشد، بخش اعظمی از ورزشگاه پر می شد اما وقتی 
بازی بدون تماشــاگر باشــد، فرقی نمی کند که اين ديدارها در تهران 
برگزار شود يا در اصفهان. اســتقلال در ورزشگاه خانگی سپاهان هم با 
استراماچونی فوتبال بسیار خوبی انجام داد و به نوعی شايسته پیروزی 
بود اما در آخرين دقايق، گل مساوی را دريافت کرد تا آن ديدار با تقسیم 

امتیازات تمام شود.

دستیار خارجی مجیدی هم 
تهدید به فسخ کرد

وقتی در دی ماه سال گذشته قرار شد فرهاد مجیدی به عنوان جانشین 
آندره آ استراماچونی روی نیمکت اســتقلال بنشیند، يک مربی جديد 
خارجی به کادر فنی آبی پوشان اضافه شد. نبوشا میلیشیچ لکیچ مربی 
60 ساله اهل صربستان کسی بود که با نظر مستقیم مجیدی به استقلال 
آمد و عملا به مربی تمرين دهنده آبی ها بدل شد. او که مغز متفکر تیم 
مجیدی به حساب می آيد و نقشی کلیدی در امور فنی تیم دارد، حالا 
با باشگاه استقلال به مشکلی جديد برخورده که می تواند زمینه جدايی 
او را فراهم کند. لکیچ مطابق قراردادش با استقلال ماهانه 3600 يورو 
بايد از آبی ها پول بگیرد  اما چند ماهی است که خبری از پرداخت اين 
مبلغ به او نبوده و همین باعث شــده تا لکیچ تهديــد کند که اگر طی 
روز های آتی، معوقاتش پرداخت نشود به صورت يک طرفه قراردادش 
با استقلال را فسخ و در ادامه هم به فیفا شکايت خواهد کرد. لکیچ اين 
مطلب را طی يک نامه در تاريخ 31 ارديبهشت به اطلاع باشگاه استقلال 
رسانده و به آنها تا روز 1۵ خرداد فرصت داده تا اين مشکل را حل کنند. 
مشکلی که اگر حل نشود و به جدايی لکیچ ختم شود قطعا رابطه بین 
فرهاد مجیدی و احمد سعادتمند، مديرعامل استقلال  را بیش از همیشه 

شکرآب خواهد کرد.

پرسپولیس هنوز هم 
پول شهرخودرو را نداده!

باشگاه پرسپولیس بعد از گذشت چند ماه، هنوز پول رضايتنامه يحیی 
گل محمدی را به شــهرخودرو پرداخت نکرده و حتی چک ها در چند 
فقره برگشت خورده است. مشهدی ها که از اين وضعیت ناراضی هستند 
چندباری قصد داشتند که از پرسپولیس شکايت کنند اما هر بار مديران 
باشگاه پرسپولیس يک شــخص   يا يک نهاد را واسطه قرار دادند تا اين 
اتفاق رخ ندهد و هر بار به مسئولان باشگاه شهرخودرو وعده دادند که 
مطالبات آنهــا را پرداخت می کنند. در اين بین، پس از اينکه باشــگاه 
پرسپولیس مبلغی را از کارگزار اسپانسری خود دريافت کرد هم پولی به 
باشگاه شهرخودرو پرداخت نشد تا اين مسئله ناراحتی مشهدی ها را در 
پی داشته باشد. بايد ديد که مديران باشگاه پرسپولیس چه زمانی اين 
بدهی سنگین خود به باشگاه شهرخودرو را پرداخت می کنند تا پرونده 

پول رضايتنامه يحیی گل محمدی برای همیشه بسته شود.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

بوندس لیگا از روز شنبه گذشته آغاز شده و به نظر می رسد 
در آینده ای نزدیک چند لیگ دیگــر اروپایی هم دوباره 
استارت بخورند. به همین بهانه، وضعیت بازیکنان ایرانی 

حاضر در این لیگ ها را مرور می کنیم.

 علیرضا جهانبخش

لیگ برتر انگلستان به زودی شروع خواهد شد. برايتون با علیرضا 
جهانبخش 29 امتیازی است و در رده پانزدهم جدول 20 تیمی 
لیگ برتر قرار دارد. فاصله اين تیم با منطقه سقوط فقط دو امتیاز 
است و بازی های باقی مانده اش هم دشوار است. به نظر می رسد 
در صورت ادامه لیگ برتر انگلستان، برايتون يکی از کانديداهای 
جدی سقوط به چمپیونشیپ باشد  اما چیزی که احتمالش زياد 
است اين است که جهانبخش فصل بعد از برايتون جدا خواهد شد. 
او با وجود زدن يکی دو گل تماشايی و حیاتی، نتوانسته خودش 
را در ترکیب اين تیم تثبیت کند. اين روزها هم شايعه بازگشتش 
به لیگ هلند و حضور در يکی از ســه تیم برتر اين کشور شنیده 

می شود.

  مهدی طارمی، امیر عابدزاده و مهرداد محمدی

هنوز مشخص نیست سرنوشــت لیگ پرتغال چه خواهد شد اما 
با توجه به اينکه تا امروز خبری از لغو اين مســابقات نیســت به 

احتمال زياد بايد منتظر شروع دوباره اين لیگ در هفته های آينده 
باشیم. در حال حاضر ريوآوه با ستاره ايرانی خود مهدی طارمی، 
شرايط خوبی دارد. اين تیم با 38 امتیاز در رده پنجم جدول قرار 
دارد و با حضور در همین رتبه می تواند راهی بازی های انتخابی 
يورو لیگ فصل آينده بشود. اختلاف ريوآوه با تیم چهارم جدول 
يعنی اسپورتینگ چهار امتیاز است و با توجه به اينکه 10 هفته 
تا پايان فصل باقی مانده، ممکن است ريوآوه بتواند در پايان فصل 
به رده چهارم هم برسد که البته فرق چندانی با رده پنجم ندارد 
و باز هم بايد در مرحله پلی آف يورولیگ شرکت کند. ماريتیمو با 
امیر عابدزاده در رده پانزدهم جدول 18 تیمی لیگ پرتغال قرار 
دارد. ماريتیمو 24 امتیازی است و با منطقه سقوط شش امتیاز 
فاصله دارد اما اصلا بعید نیســت که در هفته های آينده اين تیم 
وارد منطقه سقوط شود. در نهايت آوس با ستاره درخشان ايرانی 
خود با 13 امتیاز در رده آخر جــدول قرار دارد. مهرداد محمدی 
روی نزديک به 70 درصد گل های تیمش تاثیر مستقیم داشته يا 
گل زده يا پاس گل داده اما اين درخشش مانع از قعرنشینی آوس 
نشده است. اين تیم به احتمال زياد در پايان فصل به دسته پايین تر 
سقوط خواهد کرد اما بعید اســت محمدی در اين تیم بماند. او 
احتمالا پیشنهادهايی از تیم هايی بهتر خواهد داشت و شايد به 
يکی از همین تیم ها منتقل شــود و فصل بعد هم در سوپرلیگ 

پرتغال حضور داشته باشد. 

  کاوه رضایی، علی قلی زاده و یونس دلفی

زوج ايرانی خط حمله شــارلروا بلژيک درخشــش خوبی در اين 
تیم داشــتند و توانســتند با اتمام زودتر از موعد لیگ بلژيک به 
دلیل شیوع ويروس کرونا در اين کشــور، فصل را در رده سوم به 
پايان برسانند. با اتمام لیگ بلژيک، باشگاه کلوب بروخه به دنبال 
بازگرداندن کلاوه رضايی است و شــارلروا نیز می خواهد قرارداد 
قرضی اين بازيکن را دائمــی کند؛ مذاکرات دو باشــگاه در اين 
خصوص ادامه دارد و هنوز مشخص نشده که چهارمین گلزن برتر 
لیگ بلژيک در فصل 2019/20، سال آينده در کدام يکی از اين دو 
تیم توپ خواهد زد. همچنین علی قلی زاده نیز با عملکرد خوبی که 
داشت فصل بعد را هم در شارلروا خواهد ماند و در اين تیم بلژيکی 
توپ خواهد زد. يونس دلفی جوان اما فصل خوبی را در شــارلروا 

پشت سر نگذاشت و بیشتر بازی های تیمش را از روی سکوها دنبال 
کرد. او به احتمال زياد در پايان فصل از اين تیم جدا خواهد شــد 

و شايد فصل بعد او را در لیگ برتر ايران و در تیمی بزرگ ببینیم.

  سردار آزمون

مهاجم شماره 7 زنیت روسیه يکی از عوامل صدرنشینی تیمش 
در اين فصل بود و با 10 گل زده و شش پاس گل، سومین گلزن 
برتر لیگ روسیه لقب گرفته است. درخشش پسر ترکمن باعث 
شده تا رسانه های مختلف از انتقال او به تیم های بزرگ اروپايی 
از جمله ناپولی و اتلتیکو خبر بدهند و دوباره شاهد حضور يکی 
از بازيکنان ايرانی در سطح اول فوتبال اروپا باشیم. اتمام قرارداد 
دريس مرتنز بلژيکی با ناپولی باعث شده تا اين اخبار قوت بیشتری 
به خود بگیرد و در صورت ادامه نیافتن لیگ های روسیه و ايتالیا، 
سران ناپولی مذاکرات جدی خود را برای جذب اين مهاجم ايرانی 

با باشگاه روسی آغاز خواهند کرد.

  الله یار صیادمنش
لژيونر نسبتا ناموفق ايران در تیم فوتبال فنرباغچه، مدتی به باشگاه 
دسته يکی استانبول اسپور قرض داده شد اما مهاجم فصل قبل 
استقلال نتوانست درخشــش خود در لیگ ايران را در تیم های 
ترکیه ای ادامه دهد و حالا خبر می رســد پس از مشخص شدن 
تکلیف سوپرلیگ ترکیه، باشگاه فنرباغچه به دنبال فسخ قرارداد با 
اين مهاجم ايرانی است. اگر اين اتفاق رخ دهد، احتمال بازگشت 
صیادمنش به جمع آبی های پايتخــت افزايش پیدا می کند و او 

دوباره زير نظر فرهاد مجیدی مشغول کار خواهد شد.

  صادق محرمی
آينده دفاع راســت ســابق تیم فوتبــال پرســپولیس و فعلی 
ديناموزاگرب کرواسی در هاله ای از ابهام است و فصل ناامیدکننده 
محرمی باعث شده تا سران اين باشگاه کروات برای نگه داشتن 
او مردد شوند. البته در بازی های منتهی به تعطیلی موقت لیگ 
کرواسی، محرمی به آمادگی نسبی رسید و توانست در چند بازی، 

بازيکن موثر تیمش باشد.

  امید ابراهیمی و سعید عزت اللهی
دو هافبک دفاعی ايرانی فصلی متفاوت را در يوپن بلژيک داشتند 
و شرايط مختلفی را تجربه کردند. امید ابراهیمی، هافبک دفاعی 
ســابق اســتقلال در اين فصل لیگ بلژيک يکی از اصلی ترين 
بازيکنان تیمش بود و در 18 بازی برای سفیدپوشــان به میدان 
رفت؛ البته رســانه های مختلف عربی و بلژيکی خبر از بازگشت 
اين بازيکن به الاهلی قطر دادند. اما بعید اســت فصل بعد سعید 
عزت اللهی را در اين تیــم بلژيکی ببینیم. تیــم فوتبال يوپن با 
تعطیلی لیگ بلژيک به دلیل شیوع ويروس کرونا، با 30 امتیاز در 

رده سیزدهم قرار گرفت.

  مجید حسینی

مدافع ملی پوش تیم ترابزون فصلی پرفراز و نشیب را در اين تیم 
گذرانده است. او البته از نظر فنی در سطح بالايی حضور داشت 
و در مقطعی حتی تبديل به پنالتی زن اول اين تیم هم شد اما در 
اواخر فصل وقتی شــايعات انتقال او به بوندس لیگا پررنگ شد، 
به نیمکت منتقل شد! به نظر می رســید مديران باشگاه تمايلی 
به ترانسفر او نداشتند و می خواســتند به هر شکلی که شده او را 
حفظ کنند و در آينده با مبلغی بیشتر او را بفروشند. اين اتفاق در 
نهايت رخ داد. حسینی با ترابزون تمديد کرد و به ترکیب اصلی 
تیمش هم برگشت و احتمالا حداقل تا يک نیم فصل ديگر هم در 

اين تیم خواهد ماند.

  سامان قدوس
شايد او بدشانس ترين لژيونر ايران در فصل گذشته بود. قدوس 
پس از جام ملت های آسیا با مصدومیت به اردوی آمیان فرانسه 
برگشــت. مدتی بعد مصدومیتش بهبود يافت و در چند بازی 
برای آمیان درخشــید اما با حکم فیفا چهار ماه از بازی کردن 
محروم شد! اين محرومیت او را از آمادگی لازم دور کرد و قدوس 
پس از پايان محرومیت هم نتوانســت کمک خاصی به تیمش 
کند. آخرين بدشانســی قدوس هم لغو ادامه مســابقات لیگ 
فرانسه و سقوط آمیان به لیگ دو با تصمیم فدراسیون فوتبال 

فرانسه بود!

   گزارش

قهرمان، اســطوره، الگو؛ اين واژه ها برای شــما چــه معنی ای 
می دهند؟ به راســتی در دنیای امــروزی، جايــگاه اين واژه ها 
کجاست؟ 20 می سال 1981 بود که پسربچه ای در موستولس 
شهر مادريد چشم به جهان گشود. راستش را بخواهید شايد پس 
از آن روز 20 می تبديل به مقدس ترين روز   در اســپانیا شد. او 
عادی نبود؛ در روزگاری که چسباندن توپ به تور دروازه لبخند 
را به صورت کودکان عاشق فوتبال می آورد، درون دروازه ايستاده 
بود. ايکر عاشق توپ نبود؛ او عاشق دروازه شــده بود و از همان 

بچگی عهدی با آن بست تا تبديل به محافظ همیشگی آن شود.
در نوجوانی با دوچرخه ای به تمرينات رئــال مادريد می رفت و 
مدتی نگذشت تا ســريالی از اتفاقات باعث شد مرد اسپانیايی به 
عنوان دروازه بان ســوم راهی تیم اصلی شــود. سال 2002 بود، 
فینال لیگ قهرمانان اروپا برابر بايرن لورکوزن که ناگهان اتفاقی 
رخ داد. همه می گويند شانس اما قطعا مصدومیت سانچز در آن 
مســابقه و در دقايق پايانی چیزی جز تقدير نبــود. در لحظاتی 
که تپش قلب مادريدی ها هر لحظه بیشــتر می شد، سن ايکر با 
خونسردی قابل توجهی پا به میدان گذاشــت. سوال اصلی اين 
نبود که آيا موفق خواهد شد يا نه، بلکه همه متحیرانه می گفتیم 
او کیست؟ کاسیاس به بازی آمده بود تا قلب میلیون ها نفر را به 

دست آورد.
هرچه فصول می گذشت، کاسیاس بیش از پیش در قلب هواداران 
رئال مادريد جا باز می کرد. همــه چیز خوب بود، او قهرمان تمام 
جام های ممکن شده بود و ســال ها بود جايزه بهترين دروازه بان 
جهان را به دست می آورد اما به يکباره با آمدن مورينیو همه چیز 
عوض شــد. آقای خاص که آن روزها زير فشــار شديد رسانه ها 
بود، به يکباره انگشــت اتهامات را به سمت دروازه برد. هواداران 
نمی خواستند چیزی که گفته شده، حتی اگر حقیقت داشت هم 
باور کنند. شايد تمام ســوال آن روزهای هواداران چنین چیزی 

بود: »کاسیاس و جاسوس بودن!؟«

اول متن سوالی پرسیديم و حالا شــايد وقت جواب دادن به آن 
است. اين روزها قهرمان های نوجوانان و جوانان در دنیای فوتبال، 
شايد فوتبالیست هايی باشند که هر روز با يک مدل مو وارد زمین 
می شوند يا هر روز به يک بهانه ای از زير بار مسئولیت ها در می روند 
اما کاسیاس در آن زمان چه کرد؟ شايد هرکس ديگری جای او 
بود کوله بارش را می بســت و به تیم ديگری می رفت يا حداقل تا 
می توانست برای آقای مربی حاشیه درست می کرد. اسطوره ها، 
الگوها يا قهرمانان کسانی هستند که هم در زندگی کاری و هم در 
زندگی شخصی مثال زدنی هستند. کسانی که در روزهای سختی 
که همه ســعی در تخريب آنان دارند، به راهی که فکر می کنند 
درســت بوده و تمام عمر آن را پیموده اند، ادامه می دهند. سن 
ايکر هم سکوت کرده و به چارچوب های دروازه مادريد خیره شد. 
آنجا تنها جايی بود که به آن فکر می کرد و برای رســیدن به آنها 

لحظه شماری می کرد.
آنقدر به اين کار ادامه داد تا دوباره به ديدار معشوقه اش برود. اين 
بار با کارلتو و اين بار با جامی بر دست که از اروپا آورده بود. پس از 
قهرمانی در لیگ قهرمانان اروپا، فصل بعد و با رفتن مرد ايتالیايی، 
کاسیاس هم از رئال مادريد جدا شــد. اشک هايش در کنفرانس 
خداحافظی غريبانه ای که برای او گرفته شــده بود، قلب فوتبال 

را به درد آورد.
سیلوستر استالونه در فیلم راکی جمله ای ماندگار را به زبان آورد: 
فکر می کنم اگر در يک مکان زياد زندگی کنی، تبديل به آن مکان 
می شوی. کاسیاس پس از 2۵ سال از شهر مادريد می رفت. وقتی 
رفت گويی قلب مادريد از جسمش جدا شده بود. چندين سال از 
آن روزها می گذرد، هنوز وقتی توپی که مهارش غیرممکن است به 
سمت دروازه رئال مادريد می آيد، هواداران اين تیم منتظر مردی 
هستند که دوباره با دست هايش معجزه کند. شايد دست های او 
هديه ای از سوی خداوند برای اسپانیايی ها بود. حالا دوباره 20 می 

شده است؛ همان روز مقدس در اسپانیا!

دست های او هدیه 
خداوند به اسپانیا بود

به مناسبت سالروز تولد سن ایکر کاسیاس 
و در وصف قدیس شهر مادرید
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   حوادث
   خواندنی ها و سرگرمی

  چهارگوشه دنیا 

معمولا ســرقت هایی که این روزها گزارش می شــود، 
به دلیل مشکلات مالی ســارقان اســت اما این پرونده 
سرقت دلیلی جز حسادت رفیق به رفیق نیست. رئیس 
پایگاه چهارم پلیس آگاهی از دســتگیری ســه جوان 
پولدار که به د لیل حسادت، از دوست شان موتورسیکلت 
دومیلیارد و 500میلیون ریالی او را سرقت کرده بودند، 
خبر داد و گفت: متهمان با دســتور قضایی روانه زندان 
شدند. سرهنگ کارآگاه مرتضی نثاری گفت: چهاردهم 
اسفندماه سال گذشته پرونده ای با موضوع سرقت به عنف 
یک دستگاه موتورسیکلت گران قیمت به ارزش 2میلیارد 
و 500میلیون ریال با شــکایت یکی از شــهروندان در 
كلانتري 102پاسداران تشکیل و پرونده برای رسیدگی 
تخصصی به پایگاه چهارم پلیس آگاهی ارجاع شــد. به 
گفته رئیس پایگاه چهارم پلیس آگاهی، شاكي با حضور 
در پایگاه چهارم اظهار داشت: حدود ساعت سه بعدازظهر 
چهاردهم اسفندماه در پاركینگ منزلم درحال نظافت 
موتور سوزوكي لوکس خود بودم و با توجه به ترددهایي 
كه داشتم در پاركینگ را باز گذاشته بودم كه ناگهان سه 
جوان كه سر و صورت خود را با ماسك و پارچه تیره رنگ 
پوشــانده بودند، از غفلتم سوءاســتفاده کردند و وارد 

پاركینگ شده و پس از تهدید و ضرب و شتم من، موتورم 
را روشن کرده و متواري شدند.

این مقام انتظامی  افزود: با توجه به اهمیت موضوع اكیپي 
از كارآگاهان پایگاه چهارم به محل وقوع سرقت اعزام و در 
بررسي میداني به دست آوردند که سه جوان قوی هیکل 
با یك دستگاه موتورسیكلت سفیدرنگ به محل سرقت 
مراجعه و پس از زاغ زني در زمان مناسبی موتورسیکلت 
را سرقت کرده و سپس متواری می شــوند. این افراد به 
این صورت از محل ســرقت متواری شــدند: یك نفر با 
موتورسیكلت شاكي، یك نفر با موتورسیكلت سارقان و 

نفر سوم پاي پیاده از مسیر هاي جداگانه فرار مي کنند.
در ادامه تحقیقات پلیسی، کارآگاهان موفق شدند یکی از 
سارقان به نام بهزاد را شناسایی کنند و در مرحله بعدی 
در بیست ویکم فروردین ماه سال جاری،  او را در منزلش 
دستگیر و به پایگاه چهارم پلیس انتقال دهند. این مقام 
پلیســی اضافه کرد: متهم پس از انتقال به پلیس آگاهی 
اعتراف کرد، با همدســتي دوتن از دوستانش به نام های 
کامران و نوید سرقت موتورسیكلت را انجام داده است و 
انگیزه خود را حسادت و تخریب شخصیت شاكي اعلام 
کرد و گفت: موتورسیکلت شاکی را کامران پس از سرقت 

به آدرس نامعلومي انتقال داده است.
سرهنگ نثاری ابراز داشــت: در گام بعدی از تحقیقات 
پلیسی مشــخص شد، کامران پس از ســرقت به یکی از 
کشور های خارجی گریخته است تا آب ها از آسیاب بیفتد 
و کسی به او شک نکند اما پس از ورود کامران به ایران در 
شانزدهم اردیبهشــت ماه، او دستگیر شد. در مورد متهم 
بعدی پرونده به نام نوید،  که به شــمال کشــور گریخته 
بود با اخذ نیابت قضایی در بیست وپنجم اردیبهشت ماه 

دستگیر شد. 

این مقام انتظامی  اظهار کرد: کامران در بازجویی ها ضمن 
قبول بزه انتســابی به کارآگاهان گفت: موتورسیكلت را 
در زمان فرار در اختیار یكي از دوســتانش در شهرستان 
ورامین گذاشته که پس از هماهنگي قضایي موتورسیکلت 
تحویل پایگاه چهارم آگاهي شــد. رئیس پایگاه چهارم 
پلیس آگاهی گفت: با توجــه به اعتراف صریح متهمان و 
اینکه هر سه متهم از وضعیت مالی خوبی بهره مند هستند 
و از روی حســادت این جرم را انجــام داده بودند، با قرار 

قانونی صادره از سوی بازپرس پرونده روانه زندان شدند.

سرقت موتور سوزوکی لوکس 
به دلیل حسادت!

سه جوان مرفه به دلیل حسادت موتور 250میلیونی دوست شان 
را به سرقت بردند

استراحت در مزدای دزدی، سارقان را لو 
داد

رئیس مرکز عملیات پلیس آگاهی پایتخت از دستگیری 
2 سارق خودرو که در خودروی سرقتی استراحت 

می کردند، خبر داد و گفت: در استعلام گرفته شده 
مشخص شد که خودرو روز 31 اردیبهشت ماه سرقت 
شده است. سرهنگ سعد الله گزافی با اعلام این خبر 

گفت: ساعت 11 شب 31 اردیبهشت ماه کارآگاهان 
یگان گشت پلیس آگاهی هنگام گشت زنی در محدوده 
تهرانپارس به راننده و سرنشین یک دستگاه خودروی 

مزدا دارای سرنشین مظنون می شوند. وی افزود : خودرو 
مزدا در کنار خیابان پارک شده بود و راننده و سرنشین 

آن در حال استراحت در خودرو بودند که کارآگاهان 
پس از استعلام مرکز فرماندهی و کنترل پلیس آگاهی 

مشخص می شود خودرو روز قبل در خیابان پروین سرقت 
شده است.این مقام انتظامی گفت: با درایت اعضای اکیپ 

و با مسدود سازی مسیرهای فرار خودرو کارآگاهان 
راننده خودروی مسروقه به نام شهروز و سرنشین به نام 
محسن که قصد فرار به صورت پیاده را داشت با شلیک 

تیر هوایی دستگیر مي كنند.رئیس مرکز عملیات پلیس 
آگاهی گفت : با دستگیری هر دو متهم خودروی مسروقه 
به پارکینگ منتقل و متهمان نیز برای سیر مراحل قانونی 

تحویل اداره دوم پلیس آگاهی شدند.

تاه
 کو

خبر

مردهمسرکشدرمبارکهقصاصنمیشود
دو قاتل در مبارکه با بخشــش از پای چوبه دار نجات یافتند . معاون قضایی 
رئیس کل دادگستری و رئیس شوراهای حل اختلاف استان اصفهان گفت: 
یکی از این متهمان دارای پرونده قتل عمدی است که در سال 91 اتفاق افتاد 
و در شعبه اول اجرای احکام کیفری مبارکه منجر به صدور رای قصاص نفس 
شده بود. سید محمد موسویان با بیان اینکه در این پرونده که چهار شاکی 
داشت، قاتل به دلیل مشکلات خانوادگی با دایی همسرش درگیر و وی را با 
استفاده از سلاح به قتل رسانده بود افزود: با پیگیری،هماهنگی و مشارکت 
دایره مددکاری زندان و اعضای شــورای حل اختلاف شــعبه 43 قاتل این 
پرونده با کسب رضایت از شاکیان از قصاص رهایي یافت. در پرونده دوم نیز 
متهمی که در سال 92 به دلیل اختلافات زناشویی، با همسر خود درگیری و 
وی را به قتل رسانده بود، در شعبه اول اجرای احکام کیفری مبارکه محکوم 
به قصاص نفس شد.معاون قضایی رئیس کل دادگستری استان ادامه داد: اولیا 
دم این پرونده فرزندان زوج بودند کــه به هیچ وجه حاضر به رضایت نبودند 
و با پیگیری های این شورا و ایجاد مصالحه و ملاقات با پدر شاکیان راضی به 

گذشت از قصاص شدند .

انهدامباندموبایلقاپدرمرکزتهران
رئیــس پایــگاه ششــم 
پلیس آگاهی پایتخت از 
دستگیری 2 موبایل قاپ 
و یک مالخر اموال سرقتی 
با سابقه 30 فقره سرقت 
خبر داد. سرهنگ کارآگاه 
علی کنجوریــان رئیس 
پایگاه ششم پلیس آگاهی 
پایتخت گفت: بیســت و 
سوم فروردین ماه گزارش 
دستگیری یک نفر سارق 
در خیابان 1۷ شــهریور 

جنوبی به کلانتری 110 شهدا اعلام می شــود و بلافاصله مأموران در محل 
حاضر و مشاهده می کنند، فردی 20 ساله تبعه افغان توسط دو موتورسوار از 
ناحیه کتف مورد ضرب و جرح قرار گرفته و یکی از سارقان به نام حمید توسط 
اهالی محل دستگیر و نفر دوم با موتورسیکلت گریخته است.پرونده به همراه 
متهم دستگیر شده برای رسیدگی تخصصی از طریق بازپرس شعبه ششم 
دادسرای ناحیه 34 تهران به پایگاه ششم پلیس آگاهی ارسال شد.این مقام 
پلیسی توضیح داد: شاکی با حضور در پایگاه ششم اظهار داشت: در خیابان 
1۷ شهریور در حال مکالمه با گوشی بودم که ناگهان راکب و ترک نشین یک 
دستگاه موتورسیکلت به من نزدیک و قصد سرقت گوشی من را داشتند که 
مقاومت کردم. اما آن ها مرا با سلاح سرد مجروح کردند و بلافاصله مردم به 
کمکم آمدند و توانستند ترک نشین موتورسیکلت را دستگیر کنند، اما راکب 

موتورسیکلت متواری شد.
این مقام انتظامی بیان داشــت: با بررسی سوابق حمید مشخص شد وی دو 
فقره سابقه گوشی قاپی دارد که در بازجویی ها ضمن قبول سرقت از شاکی به 
ارتکاب 30 فقره سرقت )گوشی قاپی( اعتراف کرد. متهم در بازجویی ها اظهار 
داشت: سرقت ها را با همدستی یکی از دوستانم به نام منصور 21 ساله که در 
زندان با هم آشنا شدیم انجام می دادم و در سرقت ها در صورتی که مالباخته 
مقاومت می کرد از سلاح سرد استفاده می کردیم. سرهنگ کنجوریان ابراز 
داشت: با ســرنخ های به دســت آمده کارآگاهان در گام بعدی از تحقیقات 
پلیسی، با هماهنگی بازپرس پرونده منصور را در دوم اردیبهشت ماه دستگیر 
و در بازرسی از مخفیگاهش 3 دستگاه گوشی سرقتی کشف شد.منصور پس 
از انتقال به پلیس آگاهی ضمن تکرار و تأیید اظهارات همدســتش، افزود: 
موتورسیکلتی که در سرقت ها از آن استفاده می کردیم متعلق به حمید است 
و من راکب آن بودم و پس از سرقت موبایل های مسروقه را به یک مالخر به نام 
کریم 4۶ ساله تبعه افغانستان می فروختیم.رئیس پایگاه ششم پلیس آگاهی 
با بیان اینکه مالخر اموال ســرقتی نیز در مخفیگاهش شناسایی و دستگیر 
شد، افزود: هر سه متهم با دستور قضایی در اختیار پایگاه ششم قرار دارند و 

تاکنون 2۶ تن از مالباختگان شناسایی شده اند.

سرقتوسایلنقلیهبهبهانهتستکردن
رئیس پایگاه سوم پلیس 
آگاهــی از دســتگیری 
سارقی که به قصد خرید 
خودرو و موتورســیکلت 
اعتماد فروشــندگان را 
به خود جلــب و مرتکب 
ســرقت می شــد خبــر 
داد و گفــت: متهــم به 
۷ فقره ســرقت وســیله 
نقلیــه اعتــراف کــرد. 
ســرهنگ کارآگاه قاسم 
دستخال گفت: دوازدهم 

اردیبهشت ســال جاری پرونده ای مبني بر سرقت خودرو و دستگیري یک 
مظنون به نام سعید 3۷ ســاله به همراه یک دستگاه خودروي بي ام و توسط 
کلانتری 104 عباس آباد برای رســیدگي تخصصي به این یگان ارجاع شد. 
وی با اشاره به اینکه تحقیقات اولیه نشــان از این داشت که مظنون پرونده 
سابقه دار بوده و دارای 3 فقره ســابقه کیفری است، افزود: متهم که در ابتدا 
منکر جرم ارتکابی بود، پس از دیدن ادله پلیس چاره ای جز اعتراف نداشت و 
به سرقت خودروی بی ام و اعتراف کرد. این مقام انتظامی توضیح داد: سعید 
در بازجویی ها اظهار داشت، با بررسي سایت های خرید و فروش خودرو برای 
خرید خودرو به فروشندگان مراجعه می کردم و به بهانه تست و دور زدن در 
فرصت مناسبی خودرو را سرقت مي کردم .سرهنگ دستخال با بیان اینکه 
در بازنگری پرونده های ارجاعی به این پایگاه مشخص شد که در فرودین ماه 
نیز شکایتی با همین محتوا طرح شده است، بیان داشت: متهم معترف شد ۷ 
دستگاه خودرو از قبیل کاپرا، 20۷ ، پرشیا و ... و یک دستگاه موتورسیکلت 
بدین شیوه سرقت کرده اســت و پس از جدا کردن اموال و قطعات با ارزش 
خودرو ها و موتورسیکلت ها آن ها را رها کرده است. سعید در ادامه اعترافاتش 
در خصوص سرقت خودروی کاپرا و 20۷ اظهار کرد: پس از سرقت خودروي 
کاپرا و انتقال آن به رودبار در همان جا خودرو را رها کردم و به قزوین مراجعه 
و در آنجا از طریق سایت به بهانه خرید خودروی پژو 20۷ را سرقت و خودرو 
را با تمامي مدارک مالک خودرو به تهران آوردم و پس از آگهی کردن خودرو 
در فضای مجازی شخصي که قصد خرید خودرو را داشت و ساکن قم بوده با 
من تماس گرفت و قرار شد برای فروش و تحویل خودرو به قم بروم که پس 
از جلب اعتماد خریدار به منزل وی در قم مراجعه و پس از گرفتن مبلغ ۶0 
میلیون تومان سریعاً به تهران برگشــتم و بلافاصله به تهران آمدم و با پول 
آن خانه ای را در بومهن رهن کردم. رئیس پایگاه ســوم پلیس آگاهی گفت: 
با توجه به اعتراف صریح متهم به بزه انتسابی با دستور قضایی متهم با صدور 
قرار قانونی روانه زندان شد.سرهنگ دستخال با اعلام این خبر به شهروندان 
گفت: در این سرقت ها متهم با جلب اعتماد فروشندگان و خریداران خودرو 
و استفاده از ظاهري بسیار مناسب و فن بیان بســیار شیوا ، در یک فرصت 
مناسب هنگام تست خودروها و موتورســیکلت ها آنها را سرقت کرده است 

که با هوشیاری مالک بی ام و در آخرین سرقت ناکام و دستگیر شده است.

  اخبار 

لایحهفرجامخواهیپروندهنجفیبهدادگاهارایهمیشود
وکیل مدافع محمدعلی نجفی گفت: در حال 
تهیه لایحه فرجام خواهی هستیم و احتمالا 
اواخر هفته آینده لایحه را به دادگاه می دهیم 
تا دادگاه آن را به دیوان عالی ارســال نماید.

حمیدرضا گودرزی در این باره توضیح داد: از 
آن جا که  رای صادره 32 صفحه است مطالعه 
آن زمانبر اســت و اواخر هفته آینده و بعد از 
تعطیلات عیدفطر لایحــه فرجام خواهی را 
تقدیم دادگاه خواهیم کرد تا به دیوان عالی 
برود. براســاس این گزارش، میترا استاد - 
همسر دوم محمدعلی نجفی  شهردار سابق 
تهران-  ۷ خردادماه سال 9۸  با شلیک گلوله 
به قتل رسید و  عصر همان روز نجفی به قتل 
همسرش اعتراف و انگیزه خود را اختلافات 
خانوادگی عنــوان کرد. از جملــه اتهامات 
نجفی، قتل عمد خانم میترا اســتاد، حمل 
و نگهداری ســلاح غیر مجاز و ایراد صدمه 
بدنی عمــدی منتهی به جــرح )غیر فوتی( 

اســت.در دور اول رســیدگی به این پرونده 
سه جلسه دادگاه در شعبه 9 دادگاه کیفری 
یک استان تهران به ریاست قاضی محمدی 
کشکولی برگزار شــد و نهایتا نجفی با احراز 
قتل عمد میترا استاد به قصاص محکوم شد. 
بعد از آن  برادر میترا اســتاد با انتشار پستی 
در صفحه اینستاگرام خود از اعلام رضایت از 
قصاص نجفی خبر داد.سرانجام شهریورماه 
سال 9۸ حکم  شعبه نهم  دادگاه کیفری یک 
تهران در پرونده محمدعلــی نجفی با اتهام 
قتل میترا استاد که برای تجدیدنظرخواهی 
به دیوان عالی کشور ارسال شده بود، از سوی 
این مرجع قضایی نقض شــد و بــرای  رفع 
نقص تحقیقات و تکمیل آن به شعبه بدوی 
رسیدگی کننده به پرونده - شعبه 9 دادگاه 
کیفری یک اســتان تهران  اعاده شد.در دور 
دوم رسیدگی به پرونده، دو جلسه دادگاه در 
ششم و نهم  آذرماه ســال 9۸ در شعبه نهم 

دادگاه کیفری یک استان تهران به ریاست 
قاضی محمدی کشکولی برگزار شد و دادگاه 
مجددا قتل عمد را محرز دانست و نجفی به 
۷ سال و نیم حبس محکوم شد. به این حکم 
اعتراض شــد و پرونده به شــعبه 41 دیوان 
عالی کشــور ارجاع شــد و دیوان عالی هم 
حکم پرونده را نقض و به شــعبه هم عرض  
شــعبه 10 دادگاه کیفری یک استان تهران 
فرستاد.در دور سوم رسیدگی به پرونده در 
14 اردیبهشت سال 99  در شعبه 10 دادگاه 
کیفری یک اســتان تهران به ریاست قاضی 
متین راسخ پس از اخرین دفاع نجفی ختم 
رسیدگی اعلام شــد. 2۶ اردیبهشت سال 
جاری گودرزی از رای صادره پرونده نجفی در 
دور سوم رسیدگی  خبر داد و گفت که دادگاه 
دوباره قتل عمد برای موکلم تشخیص داده 
و آقای  نجفی به ۶ سال و نیم حبس تعزیری 

محکوم شده است.

۴۹ کیلوگرم مواد مخدر آماده عرضه از یک خانواده قاچاقچی هنگام 
واژگونی خودرو پژو ۴05 در کاشان کشف شد. سرهنگ پاسدار علی 
قربانی، فرمانده انتظامی کاشان اظهار داشت: ماموران پلیس مبارزه 
با مواد مخدر کاشان ، از طریق مرکز فوریت های پلیسی 110 از واژگونی 
یک خودرو پژو ۴05 حامل مواد مخدر در ورودی شهر کاشان اطلاع 
یافتند و بلافاصله جهت بررسی موضوع به محل اعزام شدند. ماموران 
پس از حضور در محل حادثه، خودرو مذکور را مشاهده کردند در حالی 

که بر اثر ســرعت زیاد و عدم توانایی در کنترل وسیله نقلیه توسط 
راننده واژگون شــده بود.این مقام انتظامی بیان داشت: ماموران با 
دستور دادستانی ، در بازرسی از این خودرو مقدار ۴۹کیلوگرم تریاک 
که به طرز ماهرانه ای داخل خودرو جاسازی شده بود کشف و ضبط 
کردند.گفتنی اســت: متهمان که اعضای یک خانواده 3 نفره بودند 
به همراه پرونده متشکله جهت ســیر مراحل قانونی تحویل مراجع 

قضایی شدند.

دستگیریباندخانوادگیمواددرواژگونیپژو405

بازداشتفردمدعیازدواجبادختر۹سالهدرکاشمر
پسر جوانی که با انتشار یک ویدئو در فضای 
مجازی ادعا می کرد با دختر 9 ســاله ازدواج 
کرده اســت در کاشمر دســتگیر شد.سردار 
حسین رحیمی فرمانده انتظامی تهران گفت: 
پیرو انتشــار کلیپ هایی در فضای مجازی و 
شــبکه های اجتماعی توسط فردی ناشناس 
که ضمن اهانت به تاریخ مــردم ایران اقدام 
به تبلیغ کودک همسری و کودک آزاری در 

فضای مجازی می کرد با توجه به رصد های صورت گرفته توســط پلیس فتا این 
فرماندهی و گزارش ها و درخواست های مکرر شــهروندان که باعث جریحه دار 
شدن احساسات و نگرانی مردم شده بود مراتب جهت پیگیری به پلیس فتا تهران 
ابلاغ، با اقدامات فنی صورت گرفته و هماهنگی قضایی با دادستان محترم تهران، 
مشخص شد نامبرده در حوالی یکی از استان های شرقی کشور مخفی شده ، لذا 
ضمن اخذ نیابت قضایی و اعزام اکیپی از مامورین مجرب به آن استان،شب یکم 
خردادماه متهم به هویت م – ع 20 ساله دستگیر شد و در تحقیقات اولیه انگیزه 
خود جهت تهیه و انتشار این کلیپ را اغفال یکی از دوستانش عنوان کرده است 

لذا تحقیقات در جهت بررسی ابعاد موضوع در حال انجام است.

اسلحهکشیوکریخوانیاشراربهبهانهبیادبی
چندی پیش، فیلم هایی از دعــوای خیابانی در ورامین 
منتشر شد. در این فیلم اشراری مشاهده شدند که علاوه 
بر کری خوانی برای یکدیگر، از اسلحه برای قدرت نمایی 
استفاده می کردند. احسان 2۸ساله، یکی از افرادی است 
كه پس از این درگیری، توسط پلیس پیشگیری دستگیر 
شــد. او گفت: هنوز هم نمی دانم چرا دعوا شد، اما یکی 
از دوســتانم با من تماس گرفت و گفــت چندنفر به او و 
دوستانش فحش داده اند و حالا باید برویم برای تلافی، 
من هم معرفت گذاشــتم و خودم را از تهران به ورامین 

رساندم. 
این متهم افزود: در محل درگیــری، دیدم تعداد زیادی 
دور یکدیگر جمع شــده اند و صدای دعوایشان تا چند 
محل آن طرف تر هم می رفت. من هم از تنهایی دوستانم 

ناراحت شــدم و به آن ها پیوستم.احســان اظهار کرد: 
پس از کمی دعوا و درگیری لفظی، دوســتانم اســلحه 
کشیدند و چندتیر هوایی هم شــلیک شد. در این میان 
من هم یکی از اسلحه ها را به دست گرفتم تا نشان دهم 
من هم قوی هستم.این متهم گفت: اسلحه، یک اسلحه 
شکاری بزرگ بود که در دعوا ها از آن برای کری خوانی 
و قدرت نمایی استفاده می شود. وی ادامه داد: من سابقه 
کیفری در دعوا دارم. چندســال هم زندانی بودم. پس از 
پخش شدن فیلم های دعوا، توسط پلیس دستگیر شدم. 
احســان گفت: این جماعت بی ادبی کــرده بودند و باید 
جواب پس می دادند، اما درگیری بی دلیل شروع شد.این 
متهم در سی و پنجمین مرحله از طرح رعد توسط پلیس 

پیشگیری دستگیر و به مرجع قضایی تحویل داده شد.
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تبريك تولد به سبك علي اوجي؛ اوجي با انتشار اين چهار عكس در اينستاگرامش تولد 
همايون شجريان را تبريك گفته و نوشته اين عكس ها مربوط به قبل از كرونا است.

  
پیکر شهید مهدی 
هاشمی خواه تنها 

شهید گلستانی 
حادثه شناور 

کنارک نیروی 
دريايی ارتش 

جمهوری اسلامی، 
روز پنجشنبه با 

حضور فرماندهان 
نیروی دريايی 

ارتش، مسئولان 
استانی و 

شهرستانی و اقشار 
مردم در کلاله 

تشییع و به خاک 
سپرده شد.

  یادداشت 2

  یادداشت 1

شیوع کرونا: ریزذرات بزاقی 
چقدر خطرناکند؟

صورت خود را با ماســک بپوشــانید، از ديگران فاصله بگیريد و 
دست هايتان را مرتب بشويید تا خطر ابتلا به ويروس کرونا را برای 

خود و اطرافیانتان کاهش دهید.
مهمترين راه انتقال ويروس کرونا ارتباط مســتقیم با فردی است 
که در اثر آلودگی به کرونا به بیماری کوويد ۱۹ مبتلا شده است. 
ويروس تکثیر شده در بدن بیمار همراه سرفه يا عطسه او به ديگران 
منتقل می شود. ويروس کرونا اما برای انتشار خود راه ديگری هم 

دارد: شناور ماندن در ريزذرات بزاقی.
بر خلاف ذرات بزرگتر، مانند قطرات عطسه يا سرفه فرد بیمار که به 
دلیل سنگینی وزن اين قطرات سريع روی زمین می  افتند، ريزذرات 

بزاقی می توانند مدتی طولانی در هوا معلق بمانند.
ويروس کرونا نخســتین ويروس عفونی نیســت که از اين طريق 
منتقل می شود. ويروس بیماری هايی مانند سل يا سرخک هم تا 

حدی از طريق اين ريزذرات بزاقی منتقل می شوند.
در نتیجه برای آلوده شــدن به ويروس بیماری زا تماس مستقیم 
و نزديک با شخص بیمار لازم نیســت و فقط کافی است دقايقی 
در هوای آلوده به ويروس نفس بکشــیم تا ويروس وارد دســتگاه 
تنفسی ما شــود. مطالعات چند گروه تحقیقاتی بین المللی ثابت 
کرده که ويروس کرونا در ريز ذرات بزاقی افرادی که پس از آلودگی 
به ويروس، حتی اگر نشانه ای از بیماری هم بروز ندهند، باز هم در 
هوا منتشر می  شود. اين ذرات هنگام صحبت  کردن −به خصوص با 

صدای بلند− به بیرون پرتاب می شوند.
آنچه هنوز مشــخص نیســت قدرت بیماری زايی ايــن ريزذرات 
است. پژوهشــگران نمی دانند اين ريزذرات تا چه مدت مسری و 
خطرناک هستند. ويروس ها پس از خروج از بدن فرد آلوده نیازمند 
فرد ديگری هستند و هر چه بیشتر در فضای خارج از بدن باشند 
ضعیف تر می شوند. موسســه روبرت کخ آلمان می گويد ويروس 
کرونا از طريق اين ريز ذرات بزاقی در هوا منتشر می شود اما دشوار 
است که بگويیم تا چه مدت بیماری زا می ماند. اين موسسه تأکید 
دارد که مهمترين مسیر انتقال ويروس ارتباط مستقیم با عفونت 
قطره ای است. يعنی ارتباط با قطرات سرفه يا عطسه فردی که پس 

از آلودگی ويروسی به بیماری کوويد ۱۹ مبتلا شده است.
پیتر والگر، از انجمن بهداشــت بیمارســتانی در آلمان می گويد: 
»برای جلوگیری ازابتلا به ويروس کرونا خودداری از ارتباط با فرد 
بیمار و قطرات عفونی معمولا کافی است.« او با اشاره به اطلاعات 
جمع آوری شده در بیمارستان ها و خانه های سالمندان آلمان در 
ماه های اخیر می گويد در شرايط کنونی دلیلی برای سخت گیری 

بیشتر در زمینه توصیه   های بهداشتی وجود ندارد.
بازکردن در و پنجره ها برای تهويه منظم محل زندگی از آلودگی 
احتمالی از طريق ويروس شــناور در ريزذرات بزاقی معلق در هوا 
جلوگیری می کند. اين روش برای جلوگیــری از تجمع ريزذرات 
بزاقی در محیط های عمومی هم مؤثر اســت. پیتر والگر می گويد: 
»در شرايطی که امکان تهويه هوای داخل با هوای تازه خارج وجود 

ندارد، خطر ابتلا به ويروس از طريق ريزذرات بزاقی وجود دارد.«
در فضای باز اما احتمال ابتلا به ويروس کرونا از طريق اين ريزذرات 
بسیار کم اســت. ريزذرات بزاقی بسیار سبک هستند با وزش يک 
نسیم ملايم، در هوا پراکنده می شود. در نتیجه  شمار ويروس های 

معلق در هوا در يک نقطه بسیار کمتر می شود.
کريستین دروستن، پروفسور ويروس شناسی بیمارستان شريته 
آلمان معتقد اســت بالکن يا فضای بیرونی رستوران ها را می توان 
در شــمار مکان های تقريبا امن، از نظر آلودگی به زيرذرات بزاقی 

به شمار آورد.

آیا با اعدام سلطان سکه
قیمت آن پایین آمد؟

سیدجمشید اوشال|  وقتی سلطان ســکه را گرفتند و بعد 
محاکمه شد و اعدامش کردند قیمت سکه کمتر از نصف قیمت 

امروز بود .
با اعدام او نه تنها قیمت سکه پايین نیامد بلکه امروز بیش از هفت 

میلیون تومان است.
از سال گذشته زن  و شوهر و ۳۲ نفر ديگر را به جرم دخل و تصرف 
در بازار پرايد گرفتند  و محاکمه کردنــد و امروز هم حکم اعدام 
اين زن و شوهر به جرم پیش خريد ۶۷۰۰ دستگاه پرايد و  اخلال 
در نظام اقتصادی و ... صادر شد و به احتمال زياد اعدام می شوند.

اما سال گذشــته وقتی اين ها را گرفتند و به زندان بردند قیمت 
پرايد نصف قیمت امروز بود .

حالا بايد پرسید عامل و عوامل گرانی پرايد در زمان زندان بودن 
اينها کیستند؟

با اعدام سلطان سکه قیمت سکه مهار نشد بلکه بیش از دو برابر 
شد و با اعدام سلطان پرايد هم قیمت پرايد به ۳۵ میلیون تومان 
بازنخواهد گشت . اين تجربیات تاريخی نشان می دهد که يک و 

چند جای کار نمی خواند.
آنجا کجاست؟

چه دلیل و يا دلايلی وجود دارد که اشــخاص بــا قدرت بالا و با 
حقوق خوب مثــل مديرعامل ســايپا و دو نماينده مجلس و در 
ســطوح ديگر در اين پرونده و ديگران در پرونده های مشــابه 
خودشان را درگیر اين ماجرا می کنند و عاقبت کارشان به اينجا 
می کشــد و چه تضمینی وجود دارد که اين راه مثل قبل ادامه 
نداشته باشد که متاســفانه و به احتمال زياد حتما ادامه خواهد 

داشت ؟
يک سوال:

مشکل کجاست و چرا اين مشکل تاکنون راه حل نداشته؟
فقط يک دلیل می تواند در اين نوع داســتان ها باشد و آن دلیل 
مشخصا نبود شناسنامه و هويت کالا و خدمات و نبود شفافیت 
در مديريت و نظارت بر زنجیره های کالا و خدمات از مبدا تامین 

و تولید تا پايان توزيع است.
اگر اين شناسنامه ها که به آنها اشاره کردم ، هدفمند و با شفافیت 
ايجاد می شدند آنوقت نظام تولید و توزيع ثروت در کشور منضبط 
می بود و حساب وکتاب می داشت و اينگونه  نبود که عده بسیاری 
مثل برد گان جان بکنند و روز به روز ضعیف و ضعیف تر بشوند و 
در مقابل عده بســیار قلیلی مثل زالو از عصاره زحمات و اعتماد 

مردم کوفت کنند و مالک مردم شوند. 
چیزی که بیش از ۱۰سال اســت برای تعدادی از  مسئولین امر 
چه در دولت ها و چه در مجلس نوشتم و حتی در يادداشت هايم 
به آنها متذکر شدم و  متاســفانه سال هاست به صورت موضوعی 
تکراری با توجیهات غلط در سه قوای اصلی کشور شاهد استمرار 
فساد و اضمحلال اقتصاد ملی و پول ملی و کوچکتر و ضعیف تر 

شدن قدرت اقتصاد و معاش مردم هستیم؟

   تست کرونای بازيکنان استقلال؛ در تصوير مهدی قائدی و 
داريوش شجاعیان را می بینید.عکس: میزان

   برداشت گل محمدی و گلاب گیری از »دهکده گل« در روستای خداقلی شهرستان بجنورد از اواخر ارديبهشت ماه آغاز و تا اواسط خرداد ماه ادامه دارد. 
برداشت گل محمدی حدود ۱۵روز طول می کشد. در استان خراسان شمالی ۳۵۰ هکتار باغ  گل محمدی وجود دارد.

   
مريم طوسی بانوی دوومیدانی کار کشورمان می گويد: من در خانه تمرين 

می کنم، در هر جايی که بتوانم اين کار را انجام بدهم، حتی پشت بام و داخل 
خانه. يک فضای سبز نیز وجود دارد و هر زمان که کسی در آنجا نباشد، در 

آن مکان هم تمرين می کنم. بايد آمادگی خود را حفظ کنیم، چون مسابقات 
شروع خواهد شد  و بايد وارد چالش شويم.

  سلفي نیكي كريمي در پشت صحنه سريال آقازاده كه بعد از وقفه 
طولاني شروع به كار كرده. او در اين عكس با لباس زمستاني مشغول 

فیلمبرداري سكانس هايي مربوط به فصل زمستان است.

  
اين حرکتی اعتراضی با رعايت 

پروتکل های بهداشتی کروناست. 
پرستاران زن و مرد در شهر تورين 

ايتالیا در حمايت از تشکیلات صنفی 
خود )Nursind Piemonte( در اين 

فلش ماب شرکت کرده اند.

  
دولت لبنان تدابیر فوق العاده ای را 
برای مقابله با شیوع ويروس کرونا 

اتخاذ کرده که تا روز ۲۴ ماه مه آينده 
اعتبار دارند. عکسی که خبرگزاری 

فرانسه منتشر کرده، يک روحانی 
اهل سنت را نشان می دهد که در 

ماه رمضان با دستکش بهداشتی در 
مسجد محمد امین در مرکز بیروت، 
پايتخت لبنان، در حال نیايش است.

   
رعايت 

وحشتناک 
فاصله اجتماعی 

در هانوی 
پايتخت ويتنام

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- به پایان رســانیدن-  درختی با میوه 

مغزدار- آشنا
2- معادل فارســی دموکراسی- پنجره 

مشبک رو به حیاط
3- حرارت بالای  بدن- کشــوری در قاره 

آفریقا- اصطلاحی در فیلم
4- مسابقات سراسری- سنگ انداختن- 

نوعی تخم مرغ- گشوده
5- طراحی اولیه- مقابل- نمک هندی- 

حشره خونخوار
6- چیزهای تازه- هرچیز قیمتی

7- بدشــگون- آموزشــگاه عالی- دختر 
مازندرانی

8- رسوم- دوران دبستان- جوان و دلیر
9- موضوع و مطلب - ایــوان و مهتابی- 

پرده داری خانه کعبه
10- جانور قطبی- شهری در پرتغال

11- گریبان لباس-  صنعت و هنر- وسیله 
احتیاطی اضافی- آسان

12- نمی شــنود- در معــرض اتهام- از 
عناصر چهارگانه-  زهد دروغین

13- فلان و بیسار- پیست اسکی سرعین- 
پرحرفی

14- خرید غیرنقدی- فیلمی از اسپیلبرگ
15-  بشقاب بزرگ مقعر- نوعی معادله در 

ریاضی- عنوان فراعنه مصر

عمودي
 1- پر شدن- چه بسیار- متصل و پیوسته

2- درس ورزش در مقاطــع بــالای 
تحصیلی- از رودهای ایران

3- بــالا آمدن آب دریــا- از آثار تاریخی 
استان کرمانشاه-  آقا و سید

4- مکان بی خطر-  از وسایل شکارچی- 
اینجانب-  آبزی فراوان 

5- راه- شهری در آلمان- بیان کردن
6- هم رأی شدن- خمیر شیشه بری- مزه 

دهان جمع کن
7- شــکوفه باران- وســیله طبخ چای- 

ستون فقرات
8- برگه انتخاباتی- مقابل ویرانی-  حرف 

عصا
9-  مخلوط- یونان قدیم- قضاوت

10- حرف V- پنبه زنی- بزرگ ایل و طایفه
11- جانوری درنده- درخت تسبیح- بدی 

کردن
12- برنجی که هنوز پوستش کنده نشده 

-  عدد نخستین- وسیله درو - آبرسان
13- دیوار کوتاه- مرکز تابســتانی ایالت 

جامو و کشمیر- تکیه دادن
14- خط فرضی زمیــن- بازیگر زن فیلم 

 مگس
15- شــهری در ترکیه-  از ماه های سال 

میلادی- رشته کوهی در آلمان

ت
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س
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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کندن میوه از خزندگان
 شهرى در هـدانه نهانزاو گل

استان فارس کشور 
آمریکایى

جریان 
شهر عباداشتن

س
بازرگان،تاجر

برد آن 
معروف است

 مجموع آثار 
جوّى اعم از 

سرماو گرما
دندانه 
ذهن و خاطرسوهان

زنگ کاروانآزاده کربلا

تکان و لرزش

از شهرهاى 
لرستان

ارابه، درشکه، 
دلیجان، 
گارى، 
گردونه

پوستینواحد سطح

صمغ پایتخت هلند
مغناطیسى

آمار

نوعى رنگ 
میل ناگهانىمو

کشورى مداومت
آسیایى

خاك
نیست شدن

کله

ضرورى

واحد اختلاف 
پتانسیل

از کنده بلند 
گشادهمى شود!

به دنیا کشتزار برنج
آوردن

پیاپى و
 پى در پى

         

         

 

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اپیا
 تنیا
دبور

 دجله
 سلمک

 مارن
 میزا
 یارن

5 حرفي : 
 آبوجا
 بغداد

 بمبئی
 جابان
 دباغی
 دزداب
 رشیدا

 سیدنی
 شب دهم

 فارگو
 فردیس
 میکسر
 نخودی
 هادیه

6 حرفي : 
 امارات
شاد بهر
 لابوهم

 هشتگرد

7 حرفي : 
 سد دوستی
عشق فیلم
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ســحرگاه چهارشــنبه ۳۱ ارديبهشت 
۱۳۵۹، بــه حکــم صــادق خلخالی، 
سرپرست وقت امور مبارزه با مواد مخدر، 
۲۰ قاچاقچــی بزرگ تیرباران شــدند. 
خلخالی در ايــن روز ضمن مصاحبه ای 
با کیهان در همین رابطه، در بخشــی از 
ســخنانش کنايه ای هم به سیاست های 
دولت موقــت و مهندس بــازرگان در 
ماجرای کردســتان زد: »سیاست های 
گام بــه گام بازرگانــی و تســاهل و 
ندانم کاری های او اين همه خون از جوانان 
ارتشی و سپاه پاسداران جاری ساخت، 
ولی ديگر ما به سیاست های گام به گام 
تسلیم نخواهیم شد و تسامح و دموکراسی 
غربی آنها را به نابودی می کشــانیم.«، 
شش ماه و نیم قبل از اين ماجرا مهندس 
بازرگان در پی اشــغال ســفارت آمريکا 
به دست دانشــجويان پیرو خط امام از 

نخست وزيری اســتعفا کرده بود. صبح 
پنجشــنبه يکم خرداد ۱۳۵۹ مهندس 
بازرگان در گفت وگويی با محمود هجرت 
خبرنــگار کیهــان به اظهــارت صادق 
خلخالی، اينطور پاســخ داد: مثلی است 
در زبان عربی، ولی مصطلح در فارســی 
که می گويد: »شــرف المکان بالمکین« 
يعنی شرف و احترام هرجا بسته به اين 
است که چه شــخصی در آنجا نشسته 
باشــد. در کلام و صحبت هم بايد گفت: 
»شــرف الکلام بالمتکلم« قضاوت مردم 
نســبت به هر گفتار بر حسب اين است 
که چه شــخصی آن را گرفته باشد. من 
ترديد دارم که جوابی بدهم. ايشــان هر 
چند روز هوس می کنــد حرفی راجع به 
دولت موقت و من بزنــد. مکرر اصطلاح 
جمهوری دموکراتیک اسلامی را به عنوان 
گناه نابخشودنی من عنوان کرده است در 

حالی که نظر شورای انقلاب و حتی خود 
امام در روز های اول چنیــن بود و جرم 
نیست. يک وقت نامه ای را پیش می کشد 
که من به دادستان انقلاب نوشته و دستور 
خــودداری از اعدام هويــدا را داده ام در 
حالی که اگر چنین نامه و دستوری وجود 
داشت می توانســت فتوکپی آن را برای 
چاپ به روزنامه ها بدهد، جای ديگر علت 
حضورم را در دادســرای انقلاب به اتفاق 
دو نفر از آقايان معاونین نخست وزيری را 
آزاد کردن يکی از بستگانم می داند که در 
زندان بوده است در حالی که آن شخص 
محترم در عمرش به زندان نرفته و اصلا 
اتهامی نداشته     يا نمونه هايی از اين قبیل 
هســتند. حالا بعد از مدتی بــه تقلید از 
کسانی که در انتخابات رياست جمهوری 
اتهام ما به سیاست لیبرالیستی و گام به 
گام و سازش کاری را دستاويز کرده و بعدا 
رسوا شــدند آن را بیرون می آورد بدون 
آنکه اصلا علت اين حمــلات را بداند يا 
بداند که لیبرالیسم و سیاست گام به گام 
چیســت و چه ارتباطی اين جريان ها با 
کردستان دارد که خود داستان مفصلی 
اســت. گمان نمی کنم که ]خلخالی از 
اين حرف ها[ قصد خاصی داشــته   يا باز 
هم نقشه ای دشمنان انقلاب راه انداخته 
باشند. در هر حال دلش خوش است که 
بد و بیراه بگويد، همان طور که از اعدام و 
قتل آدمیزاد لذت می بــرد!... من حرفی 

ندارم که کسی دلش خوش باشد.

يادداشــت های علم، سه شنبه ۲۷ ارديبهشــت ۱۳۵۶ ؛ صبح 
شرفیاب شدم. شاهنشاه از وضع بارندگی و محصول در بیرجند 
سوال فرمودند. عرض کردم: »چون از نیمه بهمن تا اول فروردين 
باران قطع شده بود، دشت سوخته، ولی کوهستان ها مقاومت 
کرده اند و دِيم در آنجا به علت بارندگی بهار خوب شــده و آب 
هم فراوان است.« عرض کردم: »در آنجا که بودم علیاحضرت 
شهبانو وعده فرمودند که پنجشنبه و جمعه به بیرجند تشريف 
می آوريد، خیلی خوشحال شدم. بعد منصرف شديد.« فرمودند: 
»پنجشنبه صبح کار داشتم و ديدم که يک شب نمی ارزد.« حال 
آنکه من در قلب خودم می دانم که اين شخص آنقدر آقاست که 
نخواسته موجبات فعالیت مهمان داری مرا فراهم کند و خواسته 
است که در استراحت باشم  اما حتی به زبان هم نمی آورد. وضع 
دانشگاه بیرجند را عرض کردم که: »به مرحمت شاهنشاه راه 

افتاده است.« اظهار خوش وقتی فرمودند.
بلافاصله قرارداد هیرمند و کار سیستان را عرض کردم. فرمودند: 
»آخر اگر ما به افغان ها ســخت گیری بکنیم در دامن روس ها 
می افتند.« عرض کردم: »اين يک مسئله جداگانه است و اينها 

به هر حال در دامن روس ها افتاده اند، زيرا عمر داوود آفتاب لب 
بام است. پس چرا ما سند را مبادله کنیم و يک سند محکمی به 
دست دولت کمونیست بعدی افغان بدهیم؟ بهتر است قرارداد 
مبادله نشــود.« فرمودند: »به هر حال ما بايد از همین آبی که 
داريم اســتفاده خوب بکنیم.« عرض کردم: »خشکی  درياچه  
هامون يک بدبختی بزرگ منطقه است، زيرا گاوداری سیستان 
از بین می رود.« معلوم می شود استدلالات غلط دولت را قبول 
فرموده اند. من ناچار خودم را بــه اين راه زدم که »اعلیحضرت 
که می فرموديد اگــر قرارداد نفت کــه در دوره پدرم مدت آن 
۶۰ ساله شد، اصلاح نمی شــد و ما اين فتوحات را نمی کرديم  
و اگر مسئله شــط العرب اصلاح نمی شــد و ما حرف مان را به 
کرسی نمی نشانديم، من هرگز راضی نمی مردم. اين هم چنین 
مسئله ايســت. از لحاظ اقتصادی مهم نیســت، ولی از لحاظ 
مملکت مهم است.« خیلی خیلی تامل فرمودند: و ديگر چیزی 
نگفتند. من هــم ديگر اصراری نکردم و بقیــه مطلب را به بعد 

گذاشتم.
 )  انتخاب  (

پاسخ بازرگان به کنایه های خلخالی درباره دولت موقت

استدلال شاه برای بخشش هیرمند به افغانستان چه بود؟

مرتضی کلیلی   قاب  

  قاب  تاریخ1
تصويري از محمدعلي 

شاه قاجار سوار بر 
درشكه در حال عبور 
از خیابان هاي تهران 

سال ۱۲86)عكس هاي 
زيرخاكي(

  قاب  تاریخ 2
دانش آموزان و آموزگاران  
مدرسه ژاندارك كه توسط 
فرانسوي ها تاسیس شد ،   
در اوايل دوره پهلوي  
حدفاصل خیابان جمهوري 
و منوچهري

  قاب  
نوستالژی1

پارک شاهنشاهی 
)ملت( سال ۱۳۵۵

)اون قديما(

  قاب  مشاهیر
ارديبهشت ۱۳۵۱   شبکه يک تلويزيون ملی ايران  . پخش تلويزيونی 

پنجمین دوره جام ملت های آسیا )۱۹۷۲ تايلند(  حبیب روشن زاده 
گزارشگر و مجری تلويزيونی بازی ها.

)فدراسیون تاريخ و آمار فوتبال ايران(

  
قاب  نوستالژی2
دستفروش   
خیابان نادري 
جنب داروخانه 
آفتاب سال ۱۳۴۰ 
)خاطرات گذشته(

  
ديوار نگاره میدان ولیعصر 

به مناسبت روز قدس

  صدها نفر از پرستاران فرانسوی پنجشنبه اول خرداد، تجمع اعتراضی در مقابل 
بیمارستان»روبرت دبره« پاريس برگزار کردند.  پرستاران معترض با پوشیدن »پیراهن های 

سفید« درخواست بررسی مجددحقوق پرداختی به پرستاران، بودجه و امکانات بیشتر برای 
بیمارستان های دولتی فرانسه جهت مقابله با کرونا را داشتند.  شعار پرستاران در تجمع اعتراضی 

در مقابل بیمارستان روبرت دبره پاريس، عبارات»پیراهن سفید، خشم سیاه« و»ما ربات و 
ماشین های جنگی نیستیم«و»مدال نمی خواهیم« بود. / خبرگزاری فرانسه – عصرايران
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طرح آینده داران 

چین به دنبال وضع قانون جدید 
امنیت ملی در هنگ کنگ
آیا خودمختاری هنگ کنگ از بین خواهد رفت؟

1( چین قرار اســت قانون امنیت ملی جدیدی را 
برای هنگ کنگ وضع کند و همین مســئله باعث 
شــده تا حامیان دموکراســی در این دولتشهر به 
دنبال برگزاری اعتراضات جدید باشند. به گزارش 
خبرگــزاری رویترز، قانون جدیــد امنیت ملی در 
هنگ کنگ پس از ناآرامی های ســال گذشــته از 
ســوی حامیان دموکراســی در نظر گرفته شده و 
واکنش های شدیدی را از ســوی دولت آمریکا در 
پی داشته اســت به طوریکه دونالد ترامپ، رئیس 
جمهوری آمریکا هشدار داده که واشنگتن به این 

مسئله واکنشی شدید نشان خواهد داد.
2( وزارت خارجه آمریکا همچنین به چین هشدار 
داد و اعلام کرد که خودمختاری و احترام به حقوق 
بشر هنگ کنگ مسئله اصلی حفظ وضعیت ویژه در 
قانون آمریکاست چون به حفظ مواضع این منطقه 

به عنوان یک مرکز مالی جهانی کمک کرده است.
این اقدام از ســوی چین اعتراضاتی را در سراســر 
هنگ کنگ در پی داشــته و معترضان خواســتار 
برگزاری راهپیمایی جدید شده اند. در همین حال، 
سخنگوی کنگره ملی خلق چین گفته که جزئیات 
مربوط به این قانون امروز و در نشســت ســالانه 
پارلمان چین ارائه می شــود. وی ادامه داد:  در پی 
شــرایط و ضرورت های به وجود آمده، کنگره ملی 

خلق چین بــه دنبال اســتفاده از اختیارات قانون 
اساسی برای ایجاد یک چارچوب حقوقی جدید و 
مکانیســم اجرایی برای امنیت ملی در هنگ کنگ 

است.
همچنین یکی از مقام هــای هنگ کنگ نیز گفت، 
جزئیات مربوط بــه این قانون و اجــرای آن هنوز 
مشخص نیست اما رسانه های هنگ کنگ گزارش 
کرده اند که این قانون شامل منع مداخله خارجی، 
منع جدایــی و فعالیت های تروریســتی و تمامی 
اقدامات اغواگرانه با هدف سرنگونی دولت مرکزی 
است. بر این اساس دولت چین هرگونه اعتراضی را 
که بتواند»فتنه، براندازی یــا تجزیه طلبی« تعبیر 

شود، ممنوع می کند.
3( معترضــان هنگ کنگــی همچنین خواســتار 
برگزاری راهپیمایی های اعتراضی شده و گفته اند 
که این قانون جدید آزادی ها آنها را با »زور و ترس« 
از بین می بــرد و تصویب چنین قانونــی عملا به 
معنای»پایان خودمختاری هنگ کنگ« است. این 
قانون می تواند به یک نقطه عطــف تاریخی برای 
هنگ کنگ بدل شده و تنش های ژئوپلیتیکی را بین 
پکن و واشنگتن بدتر کند. طی چند سال گذشته، 
معترضان هنگ کنگی بارها بــا هدف جلوگیری از 
اضمحلال تدریجی خودمختاری هنگ کنگ و آنچه 

تلاش پکن برای قبضه کردن کنترل خوانده شده، 
به خیابان ها آمده اند.

4( هنگ کنــگ از مــاه ژوئن پارســال، شــاهد 
ناآرامی هایی بوده اســت. ماجرا زمانی آغاز شــد 
که هنگ کنگ لایحه اســترداد مجرمین به چین 
را تصویب کرد ســپس در اعتراض بــه این لایحه 
تظاهراتی شــکل گرفت. هر چند کــه این لایحه 
بعدا پس گرفته شــد اما خواســته های طرفداران 
دموکراســی افزایش یافــت و آنهــا همچنان به 
اعتراضات خــود ادامه دادند. خواســته آنها از لغو 
این قانون به استقلال بیشــتر از چین بدل شد. از 
ســال 1۹۹۷ و هنگامی که بریتانیا پس از بیش از 
1۵۰ سال حمکرانی هنگ کنگ را به چین واگذار 
کرد، هنگ کنگ براساس سیاست»یک کشور، دو 
سیســتم« اداره می شود؛ سیســتمی که براساس 
آن چین موافقت کرد تا این منطقه به صورت نیمه 

خودمختار اداره شود.
۵( رســانه های چین از این قانون به عنوان حامی 
امنیت ملی یــاد کرده اند اما مخالفــان می گویند 
تصویب چنیــن قانونــی عملا بــه معنای»پایان 
خودمختاری هنگ کنگ« اســت. دونالد ترامپ، 
رئیس جمهــوری آمریکا، هم تهدیــد کرده که در 
صورت حرکت پکن به سوی عملی کردن این لایحه، 
واشنگتن واکنش جدی نشان خواهد داد. در واکنش 
به این خبر، دیروز دلار هنگ کنگ ســقوط بارزی 
داشت و از ارزش آن در بازارهای جهانی کاسته شد.
6( از سال 1۹۹۷ و هنگامی که بریتانیا پس از بیش 
از 1۵۰ سال حمکرانی هنگ کنگ را به چین واگذار 
کرد، هنگ کنگ براساس سیاست»یک کشور، دو 
سیســتم« اداره می شود؛ سیســتمی که براساس 
آن چین موافقت کرد تا این منطقه به صورت نیمه 

خودمختار اداره شود.

رامتین لطیفی| این نظرسنجی در حالی برگزار 
شــد که آمریکا بحران زده ترین کشور در شرایط 
کرونایی است. کرونا هم سبب شده است تا اوضاع 
اقتصادی در آمریکا بســیار وخیم شود. همچنین 
مباحثی مانند بیمه های سلامت و خدمات درمانی، 
تبعیض طبقاتی، سرانجام رابطه با کشور چین و 
بسیاری مسائل دیگر به مسائل روز سیاسی آمریکا 

بدل شود. 
شــرکت کنندگان در این نظرســنجی در پاسخ 
به ســوال»کدامیک از نامزدها می تواند شــرایط 
اقتصادی را بهبود دهــد؟«  4۵درصد به ترامپ و 
42درصد به بایدن رای دادند. به نظر می رسد در 
زمینه کنترل و بهبود شــرایط اقتصادی، دونالد 
ترامپ هنوز بین مردم معتمدتر از جو بایدن است. 
رابطه با چین برای آمریکا یــک رابطه اقتصادی 
حیاتی به منظور تامین زنجیــره کالا و مواد اولیه 
است. کرونا سبب شد تا با جبهه گیری شدیداللحن 
ترامپ و کاخ سفید علیه چین، این اوضاع به سمت 
وخامت حرکت کنــد. به همین دلیــل در ادامه 
نظرســنجی و پاسخ به این ســوال که»کدامیک 
از نامزدها می تواند روابط بهتــری با چین برقرار 
کنند؟« 43درصد به بایدن و 3۷درصد به ترامپ 

رای دادند.
در مورد مدیریت بحران کرونــا نیز 46درصد به 
بایــدن و 3۷درصد به ترامــپ رای دادند. به نظر 

می رســد دیگر مردم آمریکا و اذهان عمومی این 
کشور پذیرفته است که ترامپ نتوانست به درستی 

این بحران را مدیریت کند. 
در پاسخ به این ســوال که »کدامیک از نامزدها 
می تواند خدمــات درمانی و بیمه های ســلامت 
عادلانه تر و بیشــتری تامین کند؟« ۵۰درصد به 
بایدن و 33درصد به ترامپ رای دادند. بحران کرونا 
سبب شد تا نگرانی های نامزدهای ترقی خواه مانند 
برنی سندرز در مورد بیمه های سلامت و خدمات 
درمانی جدی تر گرفته شود. حالا بایدن تعهد داده 

است تا طرح سندرز در این رابطه را اجرا کند.
مدتی است که بایدن توسط یکی از کارکنان سابق 
دفترش در مجلس سنا متهم به آزارجنسی شده 
است. این اتهام که مربوط سال 1۹۹3 بوده است 
حالا بعد از سال ها مطرح شده و به صدر اخبار در 
این روزها رسیده اســت. در این نظرسنجی این 
سوال مطرح شده است که »اتهام آزار جنسی که به 
بایدن وارد شده است به چه میزان یک معیار برای 
رای دادن شماســت؟« 24درصد پاسخ دادند که 
معیار مهمی است، 2۸درصد آن را معیار کوچکی 
شــمردند و 44درصد آن را معیاری برای انتخاب 

خود نمی دانستند.
باتوجــه بــه اینکــه احتمــال دارد انتخابــات 
ریاست جمهوری به دلیل بحران کرونا به صورت 
پستی برگزار شــود در این نظرسنجی مطرح شد 

که »موافق انتخابات پستی هستید یا خیر؟« 63 
درصد از مردم آمریکا با این شیوه موافق هستند 
که از این مقدار ۸3درصد به دموکرات ها، 6۰درصد 
به مســتقل ها و 42درصد بــه جمهوری خواهان 

تعلق دارد.
در پایان این نظرسنجی به روند محبوبیت نامزدها 
از ژانویه تا امروز پرداخته اســت. با نگاهی به این 
روند در می یابیم کــه محبوبیت بایدن با 2درصد 
افزایش از 4۸ به ۵۰درصد رسیده است. همچنین 
محبوبیت ترامپ هم با یكدرصــد افزایش در ماه 
اخیر از 4۰درصد به 41درصد رســیده اســت. 
محبوبیت 41درصدی برای رئیس جمهور مستقر 
بسیار شکننده و ضعیف محسوب می شود، برای 
مثال محبوبیت جورج بوش پدر در زمان شکست 

به 3۵درصد رسیده بود. 

   تا انتخابات آمریکا

ضعف و قوت نامزدها در ترازوی نظرسنجی
یک فروند هواپیمای مسافربری پاکستان که از لاهور 
به مقصد کراچی برخاسته بود روز جمعه 22 مه )2 

خرداد( در نزدیکی فرودگاه کراچی سقوط کرد.
به گفته عبدالستار، ســخنگوی شرکت هواپیمایی 
پاکســتان، »پاکســتان اینترنشــنال ایرلاینز«، 
هواپیمای مسافربری ایرباس-32۰ در یک منطقه 
مســکونی ســقوط کرده اســت. ایــن هواپیما به 
شماره پرواز PK۸3۰3 به گفته سخنگوی شرکت 
هواپیمایی پاکستان ۹۹ مســافر و ۸ خدمه داشته 
است. ارتش پاکســتان می گوید نیروهای واکنش 

ســریع و امدادی به محــل حادثه اعزام شــده اند. 
مقام های پاکستانی می گویند که خلبان این هواپیما 
دقایقی قبل از سقوط از نقص فنی در هواپیما خبر 
داده بود. عمران خان، نخســت وزیر پاکســتان در 
توئیتی نوشت که از این حادثه شوکه و ناراحت شده 
اســت. وی تاکید کرد که تحقیقــات در این زمینه 
به ســرعت آغاز می شود. این ســانحه هوایی چند 
روز پــس از آغاز پروازها در پاکســتان که به خاطر 
شیوع ویروس کرونا به حالت تعلیق در آمده بودند، 

اتفاق افتاد.

   خبر
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  کیوسک

یو اس ای تودی پرسیده 
که آیا تعطیلات تابستانی 
کنسل خواهد شد؟

 واشنگتن پست به 
موضوع هنگ کنگ 

پرداخته و نوشته که چین 
کنترل خود را بر این منطقه 

بیشتر خواهد کرد

 اعتراض خدیجه چنگیز
 به صلاح خاشقچی

یکی از پسران جمال خاشقچی از طرف 
همگی شان گفته آنها قاتلان پدرشان را 
می بخشند. خدیجه چنگیز، نامزد آقای 
خاشقچی به این تصمیم اعتراض کرده 

است. جمال خاشقچی یک چهره سیاسی و 
روزنامه نگار منتقد حکومت عربستان بود 

که به دست ماموران سعودی در کنسولگری 
عربستان در استانبول کشته شد.

صلاح خاشقچی، یکی از پسران جمال 
خاشقچی این مطلب را در بیانیه ای در 

توئیتر منتشر کرده و با اشاره به عید فطر 
از بخشش قاتلان خبر داده است. او با نقل 

بخشی از قرآن گفته:»کسی که ببخشد 
خداوند به او پاداش می دهد. از همین رو 

ما پسران جمال خاشقچی شهید، آنان که 
پدرمان را کشتند می بخشیم و پاداشمان را 
از خداوند می گیریم.« جزئیات فاش شده از 
قتل جمال خاشقچی و نابود کردن جنازه او 

ضربه حیثیتی بزرگی به عربستان و محمد بن 
سلمان زد که تلاش می کرد با اقداماتی چهره 

جهانی این کشور را بهبود ببخشد.
حکومت عربستان مدعی است قاتلان جمال 

خاشقچی یک گروه خودسر از ماموران 
اطلاعاتی بودند.  خدیجه چنگیز، نامزد جمال 
خاشقچی گفته هیچ کس حق بخشش قاتلان 

او را ندارد. آقای خاشقچی برای تکمیل 
مدارک ازدواجش به کنسولگری عربستان 

در استانبول رفت و مامورانی که از قبل از 
عربستان به ترکیه رفته بودند و انتظارش را 

می کشیدند او را کشتند. حکومت عربستان 
نخست این ماجرا را به کلی تکذیب می کرد 

اما پس از آن که دولت ترکیه جزئیاتی از 
قتل را فاش کرد و همچنین یک فایل صوتی 

مرتبط را در اختیار سازمان های اطلاعاتی 
غربی گذاشت، عربستان ناگزیر به اذعان به 

نقش ماموران حکومتی در قتل شد.
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  سایت نگار   

ماجرای یک ماسک و ابتلای کارکنان سازمان ملل به کرونا
  ماجرای ماسک زدن یا نزدن ترامپ

ترامپ همچنان اصرار دارد در مقابل دوربین خبرنگاران ماســک به صورت نداشــته 
باشد، او بارها در جریان بازدیدهای خود مدعی شــده، در پشت صحنه ماسک داشته 
است. دادستان ایالت میشیگان آمریکا به شرکت خودروسازی »فورد« آمریکا به خاطر 
نقض قانون ماسک زدن در اماکن بسته از سوی ترامپ در جریان بازدید روز پنج شنبه 
رئیس جمهوری آمریکا، از یکی از کارخانه های این شــرکت در این ایالت، هشدار داد. 
ترامپ روز پنج شنبه از یکی از کارگاه های تولیدی دستگاه تنفس مصنوعی)ونتیلاتور( 
و وسایل محافظت شخصی)ماسک و شیلد و...( شــرکت خودروسازی فورد در ایالت 
میشیگان بازدید کرد درحالی که از ماسک استفاده نکرده بود. براساس قوانین ایمنی 
محیط های کاری در ایالت میشــیگان، در همه محیط های بســته کاری افراد موظف 
به زدن ماسک هستند. خانم دانا نِسِل، دادســتان کل ایالت میشیگان که عضو حزب 
دموکرات آمریکاست، در این باره به سی ان ان گفت: »فکر می کنم باید یک گفت وگوی 
جدی با کمپانی فورد درباره نقض قوانین در بازدید بدون ماسک رئیس جمهوری داشته 
باشــیم. آنها)کمپانی فورد( دقیقا از قوانین اطلاع داشــتند و نباید به هیچ کس حتی 
رئیس جمهوری ایالات متحده اجازه می دادند از این قانون سرپیچی کند. فکر می کنم 

این کار)ماسک نزدن( پیامدهای بالقوه خطرناک از نظر سلامتی و ایمنی برای کارکنان 
این کمپانی داشت.«

  ابتلای بیش از 500تن از کارکنان سازمان ملل به کرونا
رئیس دفتر ســازمان ملل در ژنو گفت، در سراســر جهان بیش از ۵۰۰تن از کارکنان 
ما به کرونا مبتلا شــده اند که از این تعداد ۵۰نفر در ژنو مشغول به کار هستند. تاتیانا 
فلوفیا، رئیس دفتر سازمان ملل در ژنو، روز  جمعه گفت که بیش از ۵۰۰تن از کارکنان 
این سازمان به ویروس کرونا مبتلا شــده اند. وی گفت که از این تعداد ۵۰تن در دفتر 
ژنو مشغول به کار هستند. وی گفت: »در سراسر جهان، بیش از ۵۰۰تن از کارکنان ما 
به کرونا مبتلا شده اند که از این تعداد ۵۰نفر در ژنو مشغول به کار هستند.« او درادامه 
گفت: »اقدام های لازم را برای ســلامتی و حفاظت از کارمندان مان صورت داده ایم.« 
فلوفیا گفت، دفاتر ســازمان ملل از ماه ژوئن پذیرای کارکنان خــود با رعایت اصول 

بهداشتی و امنیتی هستند.

  اظهارات عجیب رئیس جمهور آمریکا درباره ابتلایش به کرونا
ترامپ بازهم در اظهاراتی ضد و نقیض در ابتدا مدعی شد که کرونا گرفته و بعد به تظاهر 
خود اعتراف کرد و مسئله را روشن ساخت که موج گسترده ای از انتقادات را در فضای 
مجازی به همراه داشت. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری اسپوتنیک دونالد ترامپ، 
رئیس جمهوری آمریکا در یک نشست مطبوعاتی به طرزی غیرعادی و عجیب در ابتدا 
اعلام کرد، کرونا گرفته است اما کمی بعدتر گفت که صبح امروز مورد آزمایش کرونا قرار 
گرفته و تشخیص داده شده است که او کرونا ندارد. او این خبر را به طور کاملا نمایشی 

اعلام کرد و این باعث شد که مردم فکر کنند شاید او واقعا به کرونا مبتلا شده است.
دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا با این لحن در مقابل دوربین خبرنگاران ظاهر شد و 
گفت: »جواب آزمایش من به عبارت دیگر مثبت شده است. دقیق تر بگویم جواب تست 
کرونای من مثبت به سمت منفی بوده است! امروز صبح مورد یک آزمایش دقیق قرار 

گرفتم که در آن مشخص شد جواب کرونای من منفی بوده است.«
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